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روزنامه

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قمبا اشاره به بستری هزار 
و 69 بیمار کرونایی از زمان شیوع ویروس کرونا تا کنون گفت:با 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی توسط مردم وکاهش بیماران 
کرونایی، بیمارستان یکصدوبیست تختخوابی امام رضا )ع( از 
وضعیت کرونایی خارج و به روال عادی خدمت رسانی برگشت.  
نمونه  پرستاران  از  قدردانی  جلسه  در  علیمحمدی  داود  دکتر 
به مناسبت سالروز ولادت حضرت زینب )س( اظهار داشت:از 

1069 بیمار بستری در بیمارستان تامین اجتماعی امام رضا

فرماندار قم گفت : یکی از مطالبات مهم مردم کهک ایجاد قطب 
و ناحیه صنعتی پوشاک است و انتظار می رود با ایجاد شهرک 
تخصصی پوشاک در شهر کهک با مشارکت شهرداری، فضای 
حیدری  مرتضی  شود.  ایجاد  نمایشگاهی  و  تجاری  و  تولیدی 
اظهارداشت :: یکی از مناطق مهم اقتصادی در قم، بخش کهک 
است که واحد های صنعتی و تولیدی زیادی در آن مستقر بوده، 
اما تولیدکنندگان همچنان با مشکلاتی، چون تأمین برق مواجه 
هستند و فرسودگی و عمر طولانی برخی از شبکه های برق موانعی

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم خبر داد
خروج بیمارستان امام رضا )ع(

 از وضعیت کرونایی

فرماندار قم :

شهرک تخصصی پوشاک در کهک 
ایجادمی شود
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استاندارقم :

ابعاد زندگی سردار سلیمانی برای نسل جوان تبیین شود

درجلسه شورای اطلاع رسانی استان قم مطرح شد

تحقق بهبود وضعیت کرونا با ادامه 
همکاری شهروندان

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

عواقب افزایش محدوده 
شهر قم مطالعه شود

8

4

8

روغن های سه کاره مورد تایید سازمان استاندارد نیست

1

در جلسه شورای اطلاع رسانی استان قم که روز دوشنبه در 
سالن کرامت استانداری برگزار شد، اعضای بر ادامه همکاری 
استان  این  در  کرونا  وضعیت  بهبود  تحقق  برای  شهروندان 

استانداری  اجتماعی  امنیتی  سیاسی  معاون  کردند.  تاکید 
قم در این جلسه گفت: از اول آذرماه تاکنون هم زمان با اجرای 

محدودیت های کرونایی، نهایت همکاری توسط شهروندان

الحاق 560 هکتاربدون هماهنگی با مدیریت شهری

شهردار قنوات قم گفت: ساخت مسکن در قنوات تسهیل می شود و مجموعه 
مدیریت شهری به همین منظور اجرای اقدامات حمایتی را در دستور کار دارد.  
رضا شکاری اظهارداشت : با هدف حمایت از شهروندان و به خصوص جوانان برای 
ساخت مسکن در شهر قنوات، اقدامات خوب حمایتی توسط شهرداری و شورای 
اسلامی شهر قنوات در نظر گرفته شده است. شهردار قنوات ادامه داد: در همین 
رابطه با پیشنهاد شهرداری و تصویب شورای اسلامی شهر، تمامی هزینه های 
شهرداری برای صدور پروانه متقاضیان احداث مسکن محرومین به صورت رایگان

شهردار قنوات قم:

ساخت مسکن در قنوات تسهیل می شود 
 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: تحول و رشد در عرصه چاپ 
استان قم، به همت نوآوران و همراهی مسئولان استان ممکن است.  سیدموسی 
حسینی کاشانی در آئین اختتامیه نهمین جشنواره صنعت چاپ استان قم که 
صبح امروز یکشنبه 30 آذرماه 1399 در تالار همایش شهید سیدمرتضی آوینی 
قم برگزار شد، ضمن تبریک سالروز میلاد حضرت زینب کبری)علیهاسلام( و 
تقدیر از فداکاری ها و جان فشانی های مثال زدنی و تحسین برانگیز پرسنل درمانی و 
بهداشتی کشور به ویژه پرستاران فداکاران ایران اسلامی، گذر از شرایط کرونایی را

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

 برقراری بیمه بیکاری اهالی فرهنگ و هنر
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مدیر کل میراث فرهنگی استان قم خبرداد

تعطیلی ۹۷ درصد 
مراکز گردشگری قم

رئیس شورای اسلامی شهر قم الحاق اخیر 560 هکتار زمین 
به شهر قم را بدون هماهنگی قبلی با مدیریت شهری دانست 
و از این تصمیم انتقاد کرد.  عبدالله جلالی دیروز و در یکصد 

و هفتاد و دومین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر 
محدوده  به  هکتار  شدن 560  اضافه  به  اشاره  با  قم  مقدس 

شهری تنها در مدت سه روز اظهار کرد: در این طرح 120 هزار

مدیر کل میراث فرهنگی استان قم خبرداد

تعطیلی ۹۷ درصد مراکز گردشگری قم 
مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم گفت: بی 
توجهی بانک ها به تعطیلی مراکز گردشگری و نرخ بالای سود تسهیلات، 

مهمترین مشکل بخش گردشگری استان است.
حمید یزدانی در حاشیه جلسه  دیروز روز کارگروه گردشگری استان، با اشاره 
به تعطیلی حدود ۹۷ درصد مراکز گردشگری استان در ده ماه گذشته گفت: 
سود های زیاد بانکی و تعلق گرفتن سود به دوران امهال تسهیلات از مهمترین 

چالش های بخش گردشگری در دوران رکود کرونا است.
نبودن  یکسان  و  استان  دستگاه های  میان  ناهماهنگی  یزدانی 
دستورالعمل های داخلی بانک ها را از دیگر مشکلات سرمایه گذاران بخش 
گردشگری دانست و افزود : امیدواریم با حمایت های استاندار و همکاری همه 

دستگاه ها این مشکلات به زودی بر طرف شود.

آگهی دعوت نوبت اول مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده 

شرکت حمل و نقل یاسر امین  
)بامسئولیت محدود(

بدینوسیله از کلیه اعضاء هییت مدیره و صاحبان سرمایه 
به  با مسئولیت محدود  امین  یاسر  نقل  و  شرکت حمل 
دعوت  آنان  قانونی  نمایندگان  یا  و   10۴۲ ثبت  شماره 
می شود تا در روز دوشنبه مورخه 1399/10/15ساعت 
11 صبح در دفتر مرکزی شرکت واقع در قم بلوار خدا کرم 

نبش کوچه ۲0 تشکیل می گردد، حضور بهم رسانند.
دستور جلسه:

- انتخاب و تعیین سمت اعضاء هییت مدیره
- تعیین دارندگان حق امضاء

بودجه سیاسی نیست
ضعف هایي  داراي  بودجه 1400  لایحه  یقین  به  قطع 
است و زماني که درآمدهاي کشور کاهش پیدا مي کند و 
شرایط تحریمي حاکم است و کسب و کارها به خاطر شیوع 
گسترده بیماري کرونا به مشکل خورده است، برنامه ریزي 

براي وضعیت اقتصادي سال بعد دشوار است و نمي توان بودجه انقباضي بست، چراکه 
پیش بیني مي شود سال آینده با پایان یافتن بحث تحریم ها و بهبود وضعیت کرونا، ناچاریم 
تا بودجه انبساطي ببندیم. از طرفي رقمي حدود 530هزار میلیارد تومان از لایحه بودجه 
سال آینده مربوط به مسائل رفاهي است و باید حقوق ها با توجه به نرخ تورم افزایش یابد و 
لذا دولت در این زمینه کاري نمي تواند بکند. این در حالي است که مي توان ارقام را کم و زیاد 
کرد اما براي هزینه هاي جاري که به طور عمده مربوط به دستمزدهاست کاري از دست دولت 
ساخته نیست. از طرفي حدود 140هزار میلیارد تومان نیز بابت اوراق بدهي که پیش تر چاپ 
شده باید پرداخت شود و این عاملي است تا مردم اعتماد کنند و در سال آینده اوراق قرضه را 
بخرند. رقم بودجه عمراني هم 120هزار میلیارد تومان خواهد بود. این در شرایطي است که 
نمي توان براي تکمیل شدن پروژه هاي عمراني بودجه اي در نظر نگرفت. منابع تامین بودجه 
نیز مالیات است و به طور حتم بیش از این امکان وصول مالیات منطقي نیست، گرچه مي توان 
مالیات بیشتري ستاند اما براي خروج اقتصاد کشور از رکود، توصیه اي به افزایش پایه هاي 
مالیاتي نمي شود. منبع دیگر هم مي تواند فروش اوراق دولت و سهام باشد. واگذاري سهام 
دولتي مي تواند مفید باشد و به طور حتم عاقلانه است. اگر اوراق نفتي باشد مي توان مردم 
را به خرید ترغیب کرد و به طور حتم استقبال خواهد شد. 200هزار میلیارد هم درآمدزایي 
از محل صادرات نفت پیش بیني شده و جاي تعجب است زماني که دولت اذعان مي کند 
مي تواند نفت بفروشد چرا مجلس اصرار به عدم فروش دارد؟! آنطور که پیداست دولت 
فروش یک میلیون تا بیش از دومیلیون بشکه نفت را پیش بیني کرده است و مي توان از این 
طریق برخي بودجه ها را هزینه کرد. از طرفي راه درست آن است که مجلس راه حل دهد و 
کار کارشناسي کند و نباید کلیات را رد کرد و مساله بودجه را به موضوعات سیاسي گره زد. 
با رد کلیات لایحه بودجه، عدم برنامه ریزي اتفاق مي افتد و به نظر نمي رسد دولت زیر بار این 
موضوع برود. بررسي مسائل باید با تامل و تفکر بیشتري انجام شود و شرایط به گونه اي است 
که باید براي برخي مسائل هدف داشت، به عنوان مثال، باید در شرایطي به استقراض تن 
داد و مالیات را در حد امکان وصول کرد تا آسیبي به اقتصاد وارد نشود. به عبارت دقیق تر، 
تمام راه حل ها باید مورد ارزیابي قرار بگیرند و براي درآمدها برنامه ریزي معقولي در نظر گرفت.
  تحلیلگر مسائل اقتصادی

رییس سازمان زندان ها خبر داد

آزادی ۷ هزار زندانی و کاهش مجازات ۱۵۰۰ نفر 
رییس سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربینی کشور از آزادی ۷ هزار زندانی و کاهش 

مجازات 1500 نفر با اجرای طرح پایش زندانیان خبر داد.  
محمدمهدی حاج  محمدی  در جلسه دیروز شورای عالی قضایی با اشاره به یکی از 
مأموریت اصلی این سازمان مبنی بر اصلاح و تربیت مددجویان گفت: این مأموریت بر 
عهده مددکاران قرار گرفته است، اما به ازای هر 24۸ زندانی تنها یک مددکار در زندان  ها 
وجود دارد. برای جبران این کمبود با استفاده از دستورالعمل رئیس قوه قضاییه مبنی 
بر جلب مشارکت نهادهای مردمی، تعداد زیادی از تشکل های مردمی به کمک سازمان 
زندان ها آمده اند که از ثمرات آن آزادی شمار قابل توجهی از مددجویان و حل مشکلات 
شخصی آن ها بوده است. وی همچنین با اشاره به دستاوردها و برکات اجرای طرح پایش 
زندانیان تصریح کرد: اجرای این طرح موجب افزایش حضور چشمگیر همکاران قضایی 
در زندان ها و بررسی و رفع مشکلات زندانیان شده و با وجود این که هنوز 2 هفته تا مهلت 
اجرایی تعیین شده برای این طرح باقی مانده، تاکنون ۷ هزار زندانی آزاد شده و هزار و 500 

نفر نیز مشمول کاهش و تخفیف مجازات شده اند.

دادستان تهران خبر داد

محاکمه ۹ مدیر بانک دی
دادستان تهران از محاکمه ۹ مدیر بانک دی به خاطر ارائه ۶30 میلیارد تومان تسهیلات 
بی ضابطه به افراد خاص و همچنین بازداشت 44 نفر از فعالان فضای مجازی به اتهام 
اخلال در بازار ارز خبر داد.  علی القاصی  مهر دادستان تهران در نشست "شورای عالی 
قضایی"، با ارائه گزارشی از برخورد با عوامل اخلال در بازار سکه، طلا و ارز، یکی از عوامل 
افزایش قیمت های صوری در این بازارها را ایجاد »اتاق معاملات« و اعلام لحظه ای قیمت  ها 

رییس هیئت مدیرهو »معاملات فردایی« و »معاملات کاغذی« در فضای مجازی عنوان کرد.

آگهی دعوت نوبت اول مجمع عمومی فوق العاده 

شرکت حمل و نقل یاسر امین 
)بامسئولیت محدود(

 بدینوسیله از کلیه اعضاء هییت مدیره و صاحبان سرمایه 
شرکت حمل و نقل یاسر امین با مسئولیت محدود به شماره 
ثبت 10۴۲ و یا نمایندگان قانونی آنان دعوت می شود تا در 
روز دوشنبه مورخه 1399/10/15ساعت 10 صبح در 
دفتر مرکزی شرکت واقع در قم بلوار خدا کرم نبش کوچه 

۲0 تشکیل می گردد، حضور بهم رسانند.
دستور جلسه:

- افزایش / کاهش اعضاء هییت مدیره
رییس هیئت مدیره

از  قم،  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
موافقت دولت با برقراری بیمه بیکاری اهالی فرهنگ، 

هنر و رسانه خبر داد. 
سیدموسی حسینی کاشانی با اعلام خبر موافقت 
دولت با برقراری بیمه بیکاری اهالی فرهنگ، هنر و 
رسانه، گفت: با تصویب آیین نامه مربوطه در هیئت 
وزیران، از این پس بیمه بیکاری اهالی فرهنگ، هنر 
و رسانه که از جمله تکالیف قانون برنامه ششم توسعه 

کشور است، اجرایی می شود.
وی با اشاره به فرآیند طی شده جهت تصویب نهایی 
این آیین نامه افزود: از جمله نقاط قوت مصوبه اخیر 
هیئت وزیران، مشارکت صنوف فرهنگی و هنری در 
تهیه و تدوین پیش نویس اولیه آن است که در جلسات 
متعدد با محوریت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تهیه 
و برای سیر مراحل قانونی و اخذ نظر دستگاه های 
سازمان  به  یادشده  تبصره  در  مندرج  و  مربوطه 
برای  مزبور  توسط سازمان  و  ارسال  بودجه  و  برنامه 
تصویب تقدیم دولت شد و پس از جلسات متعدد در 
کمیسیون فرهنگی دولت و حصول وفاق در مجموعه 
دستگاه های ذی ربط بویژه وزارت رفاه و سازمان تامین 
اجتماعی، آیین نامه مربوطه بررسی نهایی شد و در 

جلسه مورخه 30 آذر توسط هیئت وزیران تصویب 
شد. حسینی کاشانی خاطرنشان کرد: برای اولین 
بار برای حمایت از این قشر فرهیخته، بیمه بیکاری  
اجرا خواهد شد چرا که عمده این مشاغل در زمره 
مشاغل آزاد تعریف و تا کنون مشمول حمایت های 
قانون بیمه بیکاری نشده اند. مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی یادآور شد: یکی از آسیب پذیرترین مشاغل در 
هر کشوری مشاغل حوزه فرهنگ، هنر و رسانه است 

چرا که با هر فشار و چالش اقتصادی و مالی، تولیدات 
آن از سبد مصرفی خانوار حذف یا از اولویت خارج 
می شود. بحران بیماری کرونا و تعطیلی های پی در 
پی مشاغل فرهنگی و هنری، علی رغم حمایت های 
انجام شده توسط دولت، مشخص کرد شاغلان این 
فعالیت ها باید از یک پشتوانه محکم تری برخوردار 
قشر  این  معیشت  حامی  و  پوشش دهنده  تا  شوند 

فرهیخته باشد.

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قمبا اشاره به بستری هزار و 69 بیمار کرونایی 
از زمان شیوع ویروس کرونا تا کنون گفت:با رعایت شیوه نامه های بهداشتی 
توسط مردم وکاهش بیماران کرونایی، بیمارستان یکصدوبیست تختخوابی امام 

رضا )ع( از وضعیت کرونایی خارج و به روال عادی خدمت رسانی برگشت. 
دکتر داود علیمحمدی در جلسه قدردانی از پرستاران نمونه به مناسبت سالروز 
ولادت حضرت زینب )س( اظهار داشت:از 1069 بیمار بستری در بیمارستان 
تامین اجتماعی امام رضا )ع(، تعداد 898 بیمار ترخیص شدند  و تعداد 164 
بیمار جان خود را از دست دادند  که 8/65 درصد فوتی ها را اقایان و 2/34 درصد 
را خانم ها تشکیل داده که از این تعداد ، 8 درصد بین 21 تا 40سال،20 درصد 
بین 41 تا 60 سال و72 در صد افراد بالای 60 سال بوده اند. مدیر درمان استان 
قم در ادامه گفت : میانگین زمان بستری بیماران در بیمارستان شش ونیم روز 
بوده و 244  بیمار بستری شده مبتلا به کرونا ،بیماری های زمینه ای ازجمله 

بیماری قلبی ،دیابت و فشار خون داشته اند که به نظر می رسد با توجه به تغییر 
سبک زندگی و تغذیه از ابتلا به بیماری های زمینه ای ، مقاومت در برابر بیماری ها 
افزایش و روند بهبود سلامتی تسریع می یابد. مدیر درمان تامین اجتماعی استان 
قم دربخش دیگری از سخنان خود گفت: بیمارستان تامین اجتماعی قم آماده 
پذیرش بیماران و انجام خدمت در بخش های مختلف به بیمه شدگان و مراجعین 
می باشد ولی با توجه به اینکه هنوز جامعه به شرایط عادی برنگشته ،رعایت نکات 
بهداشتی برای پیشگیری ازشیوع دوباره و ایجاد صدمات جبران ناپذیر ضروری 
است. دکتر علیمحمدی اضافه کرد: پرستاران در ایام مبارزه با ویروس کرونا و 
مراقبت از بیماران تلاش های ارزشمندی ارائه نمودند و به عبارتی نقش موثر 
پرستاران در مجموعه کادر درمان برای جامعه نمایان تر شد و به همین دلیل است 
که امروز شاهد پویش گسترده مردمی وحرکت نهادها و سازمان ها در قالب "پویش 

سپاسگزاری " از پرستاران هستیم که باید قدر این منزلت را بدانیم.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم خبرداد

 برقراری بیمه بیکاری اهالی فرهنگ و هنر

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم خبر داد

خروج بیمارستان امام رضا )ع( از وضعیت کرونایی

سید حمید حسینی*

فرماندار قم گفت : یکی از مطالبات مهم مردم کهک 
ایجاد قطب و ناحیه صنعتی پوشاک است و انتظار می رود 
با ایجاد شهرک تخصصی پوشاک در شهر کهک با مشارکت 
شهرداری، فضای تولیدی و تجاری و نمایشگاهی ایجاد 
شود. مرتضی حیدری اظهارداشت :: یکی از مناطق مهم 
اقتصادی در قم، بخش کهک است که واحد های صنعتی 
و تولیدی زیادی در آن مستقر بوده، اما تولیدکنندگان 
همچنان با مشکلاتی، چون تأمین برق مواجه هستند و 
فرسودگی و عمر طولانی برخی از شبکه های برق موانعی 
جدی در مسیر تولید فراهم کرده است. حیدریافزود : 
پوشاک  تولید  جهت  در  مهمی  ظرفیت های  کهک  در 

وجود دارد و مردم این منطقه سالهاست در تولید پوشاک 
به صورت حرفه ای و تخصصی فعالیت دارند و بسیاری 
از تولیداتی که در بازار به صورت برند عرضه می شود از 
توسعه  در  داد:  ادامه  وی  است.  قم  در  کهک  تولیدات 
صنعت در قم با محدودیت هایی مواجه هستیم که باید 
تا  شود  کاسته  محدودیت ها  این  لازم  پیگیری های  با 
سرمایه گذاران در این مسیر ترغیب شوند. حیدری بیان 
داشت :یکی از مطالبات مهم مردم کهک ایجاد قطب 
و ناحیه صنعتی پوشاک است و انتظار می رود با ایجاد 
مشارکت  با  کهک  شهر  در  پوشاک  تخصصی  شهرک 
شهرداری، فضای تولیدی و تجاری و نمایشگاهی ایجاد 

شود. وی تصریح کرد: توسعه نواحی صنعتی در قم با 
و  بوده  رفع  حال  در  که  بود  شده  مواجه  بن بست هایی 
ظرفیت خوبی در تولید و اشتغال در انتظار است، در این 
راستا سعی شده در چارچوب قوانین و توجه به ضوابط 
توسط شرکت شهرک ها و محیط زیست و دستگاه های 
ایجاد  افزود:  اجرایی، مشکلات رفع شود. فرماندار قم 
شهرک تخصصی پوشاک، آلایندگی زیست محیطی ندارد 
و اگر چنین ظرفیتی را به شهرک دیگری منتقل کنیم 
هزینه های سنگینی نیاز دارد، اما وقتی زمین مناسب 
و مستعد در کهک وجود دارد می توان ظرفیت لازم را با 

هزینه کمتری به وجود آورد.

فرماندار قم :

شهرک تخصصی پوشاک در شهر کهک ایجادمی شود
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سخنگوی وزارت امور خارجه :

درباره برجام مذاکره مجدد نمی کنیم
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره اظهارات اخیر وزیر امور خارجه روسیه 

درباره آمادگی ایران برای گفت وگوهای غیربرجامی
گفت : آنچه وزارت امور خارجه به صورت مداوم و بدون گسست پیامی اعلام 
کرده، این است که برجام موضوعی است که روند خود را داشته، مذاکره شده، 

امضا و نهایی شده است و نمی شود آن را باز کرد. قطعنامه 2231 روشن است.
»سعید خطیب زاده« صبح دیروز در نشست خبری هفتگی خود با اصحاب 
رسانه که به شکل مجازی برگزار شد، با بیان اینکه برخی علاقه مند به تغییرات 
هستند، خاطرنشان کرد: گفته ایم برجام مذاکره مجدد نمی شود و طرف ها 
به تعهداتشان بازگردند. درخصوص موضوعات فرعی دیگر هم ایران با مقاومت 
حداکثری خود نشان داد در امنیت ملی و مصالح عالی اش با کسی مذاکره 
نمی کند. بنابراین این گمانه زنی ها منطبق با واقعیت ها نیست. ایران اولویت های 
دفاعی خود را دارد و براساس آن عمل می کند.   سخنگوی وزارت امور خارجه 
همچنین درباره سفر وزیر نفت به روسیه و برخی اظهار نظرها مبنی بر فروش نفت 
4.5 میلیون بشکه نفت ایران به روسیه ابراز داشت: من این جزییات را نشنیدم و 
بعید می دانم به این تعداد هم باشد. البته چنین رفت  و آمدهایی مرسوم است. 
سهم ایران در فروش نفت مشخص است و ایران سعی می کند سهم خود را 

تضمین و حقوق خود را بازبگیرد. 
صدور خطابه های یکطرفه و تکراری ارزشی ندارد

خطیب زاده در پاسخ به سوالی درباره قطعنامه حقوق بشری پارلمان اروپا علیه 
ایران اظهار داشت: صادر کردن خطابه های یکطرفه، تکراری و نخ نما شده، نه قابل 
قبول است و نه ارزشی دارد. پارلمان اروپا جا داشت نشان می داد که واقعا به دنبال 
حقوق بشر است.  وی با بیان اینکه به یاد ندارم پارلمان اروپا علیه آمریکا در قبال 
اقدامات ضد بشری اش علیه ایران اقدامی انجام داده باشد، تصریح کرد: آنها در 
رفع انسداد مسیرهایی که دارو و مواد اولیه ای که باید برای ایران ارسال می شد یا 
وقتی برای بیماران پروانه ای و سرطانی کمپانی های اروپایی از ارسال دارو امتناع 
کردند،مشاهده نکردیم که تلاش کرده باشند یا کشورهایی  که در این مسیر 
با آمریکا همراهی کردند را محکوم کنند.  این دیپلمات ارشد سابقه طرف های 
اروپایی در موضوع حقوق بشر را تیره و تار دانست و خاطرنشان کرد: ما به طور قوی 
قطعنامه های گزینشی و طرفداری از کارزار ضد ایرانی و صدور قطعنامه های ضد 
ایرانی را محکوم می کنیم. طرف های اروپایی را دعوت می کنم از پشت نفاق بیرون 

آیند و ببینند خودشان به کدام یک از وظایف شان عمل کرده اند.
اروپاییها در اجرای تعهدات خود ناتوان بودند

خطیب زاده با بیان اینکه یکی از مواردی که اروپا اعلام کرد می خواهد در آن 
چارچوب، وظایف و تعهدات خود را انجام دهد یک مکانیزم نقل و انتقال مالی 
بود، تصریح کرد: این سازوکار ابتدا به نام SPV و سپس با نام اینستکس شناخته 
شد. ما نیز از این موضوع استقبال و اعلام کردیم اگر بر این باورند که می توانند در 
قالب اینستکس تعهدات خود را عملیاتی کنند، به آنها کمک می کنیم. تمامی 
کمک های ما به این برنامه برای ایجاد شرایط متناظر آن در ایران متاسفانه به نتیجه 
نرسید. وی با تاکید بر ناتوانی شدید اروپایی ها برای اجرای تعهدات خود در برجام 
خاطرنشان کرد: در قالب اینستکس یکی، دو تراکنش بسیار ناچیز انجام شد که 
آن هم کاملًا تحت فشار ایالات متحده آمریکا ناتوانی و بی عملی اروپایی ها را نشان 

داد که چیز باارزشی نیست. 

در بیانیه وزرای خارجه عضو توافق هسته ای تاکید شد؛

قطعنامه ۲۲۳۱ همچنان لازم الاجراست 
 وزرای امور خارجه عضو برجام در بیانیه ای مشترک با تاکید بر اینکه قطعنامه 
2231 همچنان لازم الاجراست،   اعلام کردند: وزرا دورنمای بازگشت محتمل 
ایالات متحده به برجام را مورد توجه قرار دادند و بر آمادگی خود برای پرداختن به 

این موضوع با نگاهی مثبت و در یک تلاش مشترک تاکید داشتند. 
به گزارش اداره کل اطلاع رسانی و امور سخنگویی وزارت امور خارجه، وزرای 
امور خارجه عضو برجام در بیانیه ای درخصوص برنامه جامع اقدام مشترک اعلام 
کردند: نشست وزرای خارجه سه دولت / اتحادیه اروپایی + دو )چین، فرانسه، 
فدراسیون روسیه، بریتانیا، نماینده عالی اتحادیه اروپایی در امور خارجه و سیاست 
امنیتی( و جمهوری اسلامی ایران، اعضای برنامه جامع اقدام مشترک )برجام(، 
این  برگزار شد.  به صورت مجازی  در روز 21 دسامبر 2020 )1 دی 1399( 

نشست به ریاست جوزپ بورل، نماینده عالی اتحادیه برگزار شد.
در این بیانیه خاطرنشان شده است: اعضای برجام ضمن تاکید دوباره بر 
تعهدشان جهت حفظ توافق، تلاش هایشان در این راستا را تصریح کردند. آنها 
به  تداوم ضرورت اجرای کامل و موثر برجام توسط همه طرف ها و پرداختن 
چالش های کنونی اجرای ]برجام[، از جمله در زمینه عدم اشاعه هسته ای و 

تعهدات رفع تحریمی را مورد بحث و بررسی قرار دادند.
این بیانیه می افزاید: وزرا بر اهمیت نقش آژانس بین المللی انرژی اتمی به عنوان 
تنها سازمان بین المللی مستقل و بی طرف که از طرف شورای امنیت سازمان ملل 
متحد ماموریت یافته تا بر اجرای تعهدات عدم اشاعه هسته ای ذیل برجام نظارت 
و آنها را راستی آزمایی کند، تاکید کردند. آنها بر اهمیت تداوم همکاری توأم با 
حسن نیت با آژانس تاکید کردند. در این بیانیه تصریح شده است: وزرای امور 
خارجه خاطرنشان ساختند برجام که توسط قطعنامه 2231 )2015( شورای 
امنیت سازمان ملل متحد تأیید شده، همچنان به عنوان عنصری کلیدی در نظام 
عدم اشاعه هسته ای جهانی و یک دستاورد مهم دیپلماسی چند جانبه است که 

در صلح و امنیت منطقه ای و بین المللی نقش دارد.
این بیانیه می افزاید: وزرا بار دیگر بر تاسف عمیق خود از خروج ایالات متحده از 
توافق تاکید کردند. آنها تاکید کردند که قطعنامه 2231 همچنان کاملا لازم الاجرا 
است. این بیانیه با بیان اینکه وزرا توافق کردند که به گفت وگو برای تضمین اجرای 
کامل برجام توسط تمامی طرف ها ادامه دهند، یادآور شد: وزرا دورنمای بازگشت 
محتمل ایالات متحده به برجام را مورد توجه قرار دادند و بر آمادگی خود برای 

پرداختن به این موضوع با نگاهی مثبت و در یک تلاش مشترک تاکید داشتند.

وزیرکشور: 

ایجاد افتراق، اختلاف و انشقاق هنر نیست
وزیر کشور با بیان اینکه ایجاد افتراق، اختلاف و انشقاق هنر نیست، گفت: 
خراب کردن یک ساختمان به مراتب آسان تر از ساختن آن است وحدت و انسجام 
و هماهنگی و همدلی مانند ساختن یک ساختمان است که افتراق و انشقاق 

آنراخراب می کند. 
عبدالرضا رحمانی فضلی در نشست ویدئوکنفرانسی با استاندار، معاونین، 
مدیران کل، فرمانداران و بخشداران استان هرمزگان پس از استماع گزارش ارائه 
شده از سوی استاندار هرمزگان و تعدادی از معاونین، فرمانداران و بخشداران 
این استان، با بیان اینکه تا پایان کار دولت دوازدهم، چهار اولویت اصلی در وزارت 
کشور در کنار تمامی امور و ماموریت های خود داریم،اظهارداشت: اولین اولویت، 
امنیت است. شرایط از سال ۹۶ به گونه ای پیش رفت که دشمنان کشور از جمله 
معاندین، آمریکا، اسرائیل و هم پیمانان آنها در منطقه با تحلیل های غلط در 
مسیری قرار گرفتند که نتیجه آن تهدیدها، تحریم ها و برنامه ریزی در جهت فشار 
مضاعف به ایران و به زعم خودشان فروپاشی انقلاب بود، تا جایی که اعلام کردند 

که حتی چهلمین سالگرد انقلاب را نخواهیم دید.
وی افزود: تحریم هایی که اکنون کشور ما با آن مواجه هست، هیچ وقت برای 
هیچ کشوری  اعمال نشده است. رحمانی فضلی با اشاره به اینکه امنیت همه 
مردم و جامعه باید حفظ شود گفت: نیروهای نظامی و انتظامی وظیفه دارند 
با کسانی که خلاف امنیت جامعه عمل می کنند، در چارچوب قانون برخورد 
کنند.   فرمانداران باید در شهرستان ها با مردم تعامل داشته باشند و با مردم به 
گفت وگو بنشینند، مشکلات آنها را بشنوند و در جهت حل آن تلاش کنند. البته 
بخشی از مشکلات مردم مسائل مالی و نیازهای مالی است، اما بخش عمده تری 
عدم  از  شده  انباشته  نارضایتی های  و  اداری  مسائل  به  مربوط  مشکلات  از 
پاسخگویی مناسب یا عدم توضیح و تبیین مسائل و موضوعات است که امکان 

رفع آن وجود دارد.

تغییر، قانون نانوشتۀ زندگی
تغییر یکی از قوانین نانوشتۀ زندگی است. هر چند 
گفته می شود که تغییر، پس از عبور از مرحلۀ جوانی به 

تدریج دشوار می شود؛
شدن  »اجتماعی  همچون  مفهومی  وجود  ولی 

مجدد« یا »بازاجتماعی شدن« در متون جامعه شناسی مؤید آن است که در مسیر 
زندگی هر فرد، تغییر کم و بیش استمرار دارد. »بازاجتماعی شدن« یعنی فرایند 
اجتماعی شدن از جایی آغاز و در جایی پایان نمی گیرد بلکه افراد همواره در معرض 
اجتماعی شدن قرار دارند. مهاجرت؛ چه داخلی و چه خارجی، مسافرت، ورود به 
محیط های جدید شغلی، ورود به مراحل جدیدی از زندگی نظیر تحصیل، ازدواج، 
سربازی یا بازنشستگی، همگی می توانند موجب تغییر افراد شوند. به علاوه، در 
دنیای جدید قرار گرفتن در معرض انبوهِ رسانه های جمعیِ متنوع که حاصل آن به 
تعبیر برخی از نظریه پردازان » انفجارِ معنا« بوده است موجب می شود تا افراد در آنچه 

می اندیشند دچار تردید شوند و در سبک و رویه های زندگی خود تجدید نظر کنند.
با ذکر این مقدمه، کانونِ بحث این نوشتۀ کوتاه» همسران« هستند یعنی زنان و 
مردانی که در کنار هم زندگی مشترک را آغاز و آنرا با هم پیش می برند. پرسش آن 
است که آیا در این گروه اجتماعیِ کوچک تغییر به آسانی رخ می دهد؟ کدام یک، زن 
یا مرد، آسان تر با تغییر کنار می آیند؟ بی اساس نیست اگر در اینجا ادعا کنیم که در 
جامعۀ ایرانی، دستکم یکی از دلایل طلاق، چه نوع قانونی آن و چه نوع پیشا-قانونی 

آن نظیر طلاق عاطفی و جنسی، به شکلی به موضوع تغییر فرد ارتباط دارد.
در خصوص تغییر در بین همسران، چند وضعیت را می توان متصور بود:

نخست، زن و مرد، هر دو در مسیر و جهتِ مشترکی تغییر می کنند. در اینجا 
جهان بینی، سلیقه و نگاه آنان با همدیگر و به شکلی توأمان تغییر می کند و در نتیجه 
رابطۀ ایشان کمتر چالش برانگیز خواهد بود. زنان و مردانی که تلاش می کنند همواره 
تجارب مشترک داشته باشند، زنان و مردانی که مدام تجارب انفرادی جدیدشان را با 
یکدیگر در میان می گذارند و درباره آن حرف می زنند، زنان و مردانی که با هم از تغییر 

استقبال می کنند و آگاهانه به سوی آن می شتابند جزوی از این گروه اند.
دوم، زن و مرد، هر دو تغییر می کنند ولی در جهتی مخالف. اینکه افراد چگونه و با 
قرار گرفتن در چه موقعیت ها و شرایطی تغییر می کنند موضوع بحث این نوشتۀ کوتاه 
نیست ولی نکته آن است که عدم گفتگو دربارۀ سلیقه و نگاه جدید ایجاد شده، و یا 
به رسمیت نشناختن تفاوت سلیقه و نگاه جدید از طرف یکی، معمولا می تواند این 
نوع زندگی های مشترک را متزلزل و چالش برانگیز نماید. در ضمن، در صورت عدم 
توافق بر روی تفاوت، طلاق راهکاری طبیعی به شمار می رود. گفته شد که تغییر 
قانون نانوشتۀ زندگی است و ممکن است رخ دهد و ممکن است رخ ندهد. کسی 
را نمی توان به دلیل تغییر کردن سرزنش کرد و به همین دلیل، باید با تغییر رفتاری 

توأم با مدارا داشت.
سوم، تغییر صرفا در یکی از دو نفر رخ می دهد. از جمله زمینه ها و شرایطی که 
معمولا می تواند این وضعیت را تسریع نماید عبارتند از: ادامه تحصیل پس از ازدواج 
به ویژه در زنان، شاغل شدن زنان و در نتیجه کسب استقلال اقتصادی، سفرهای 
کاری مکرر یکی از آنها به خارج از کشور که در ایران به دلیل قوانین مردسالارانه عمدتا 
درباره مردان صادق است، زندگی همسر و فرزندان در خارج از کشور و ماندن یکی 
از آنها که در ایران که عموما این مردان هستند که می مانند و همسر و فرزندان را به 

»خارج« می فرستند.
نگاهی عمیق تر به زندگیِ روزمره ایرانی بیانگر آن است که طی سال های اخیر 
در مقایسه با مردان، اشتیاق زنان ایرانی برای تغییر چشمگیرتر بوده است. حضور 
زنان در عرصه های علمی، اجتماعی و اقتصادی روز به روز بیشتر می گردد و بدون 
تردید این حضور در نگرش ها و سلایق آنان تأثیرگذار است. مراجعه بیشتر زنان به 
روان شناسان و مشاوران علوم تربیتی برای ساختن زندگی بهتر، و در مقابل، مقاومت 
مردان در مقابل چنین مراجعاتی شاید، بیانگر پویایی یکی، و ایستائی طرف دیگر 
باشد. همچنین، درخواست رسمی تعداد بیشتری از زنان برای طلاق نیز حداقل 
می تواند گویای آن باشد که آنان خواهان تغییرند و شرایط موجود خود را برنمی تابند.
نیز  را  این گمان جامعه شناختی  پایۀ شواهد موجود می توان  بر  این وجود،  با 
داشت که در هر صورت مردان نیز کاملا ایستا نیستند و تغییر می کنند ولی به دلیل 
منتفع شدن از وضع موجود و ترجیح بر حفظ آن، تغییر خود را در خانه و خانواده 
بروز نمی دهند بلکه آنرا در لایه های دیگری از روابط اجتماعی خود نظیر دوستان و 

همکاران برملا می سازند.
* عضو گروه جامعه شناسی دانشگاه گیلان

وزیر راه و شهرسازی:

 همه بلیت های فروخته شده 
به مقصد انگلیس باطل است

وزیر راه و شهرسازی با تشریح جزییات لغو پروازها بین ایران و انگلیس گفت: همه 
بلیت های فروخته شده به مقصد انگلیس باطل است و اگر پروازی هم به سمت 

انگلیس داریم باید بدون مسافر بازگردد. 
»محمد اسلامی« در حاشیه مراسم افتتاح ۸۹ پروژه ریلی که به مناسبت هفته 
حمل و نقل به صورت ویدئو کنفرانسی برگزار شد، درباره تعلیق پروازهای ایران به 

مقصد انگلیس افزود: تعلیق همه پروازها دو هفته ای است.
انگلستان  از ما خواست برای پروازهای  وی گفت: شب گذشته وزیر بهداشت 
اقدامات سختگیرانه اعمال کنیم، اما ما تصمیم گرفتیم که ریسک نکرده و پروازها را 
به طور کامل لغو کنیم؛ در این راستا دیشب تصمیم گرفتیم پروازهای رفت و برگشت 
به انگلستان دو هفته تعلیق شود. وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه بهداشت مرزی 
متعلق به وزارت بهداشت در فرودگاه امام خمینی)ره( مستقر است، ادامه داد: تست 
کرونا برای مسافران در فرودگاه امام ضروری است که باید آزمایش منفی کرونا ارائه 

کنند و این مورد در فرودگاه کنترل می شود.
وی درباره سرنوشت مسافرانی که بلیت خریداری کرده اند نیز گفت:  از امروز پروازها 

لغو شده و بلیت هایی که فروخته شده کنسل است تا به شرایط بهتری برسیم.
این مقام مسوول درباره این نقل قول از معاون استاندارد پرواز سازمان هواپیمایی که 
فردا پرواز ایران به انگلستان انجام می شود، گفت: هیچ پروازی که با مسافر از انگلیس 

بازگردد نداریم، از امروز پروازها متوقف است و در برگشت نباید مسافر داشته باشند.
وی اضافه کرد: ورود مسافر از انگلیس مورد تأکید است، اما ننوشته اند از ایران کسی 

نرود، ولی در برگشت نباید مسافر از انگلیس بیاورند.

رییس سازمان حج و زیارت خبر داد: 
آغاز مذاکرات حج ۱۴۰۰ در هفته های آینده   

رئیس سازمان حج و زیارت در نشست شورای برنامه ریزی و هماهنگی بعثه مقام 
معظم رهبری و سازمان حج و زیارت، از انجام مذاکرات حج 1400 در هفته های 

آینده به صورت مجازی خبر داد. 
علیرضا رشیدیان روز دوشنبه در این نشست با بیان اینکه هنوز تقویم مذاکرات 
کشورهای اسلامی با عربستان برای حج آینده به صورت قطعی مشخص نشده، 
افزود: طبق پیگیری های صورت گرفته، عربستان درصدد است امسال به دلیل 
شیوع ویروس کرونا، مذاکرات حج 1400 ابتدا در قالب مجازی برگزار  شود و امضای 
تفاهم نامه نیز با حضور محدود مسئولان حج دو طرف صورت گیرد. حجت الاسلام 
صحبت الله رحمانی معاون امور عتبات عالیات سازمان حج و زیارت نیز در مورد 
پیگیری های صورت گرفته برای اعزام زائران به عتبات عالیات گزارشی ارائه کرد 
و گفت: باتوجه به کاهش آمار مبتلایان و فوتی های بیماری کرونا، با طرف های 
ایرانی و مسئولان عراقی مذاکره  انجام شده تا در صورت بهبود شرایط بحران کرونا 
موافقت اولیه زمینه سفر زائران به عتبات با رعایت شیوه نامه های بهداشتی انجام 
شود. همچنین اکبر رضایی معاون حج و عمره سازمان حج و زیارت در این جلسه 
در باره  نحوه  نقل و انتقال اسناد حج  توضیحاتی بیان کرد و گفت: در این خصوص 
در سال های گذشته مشکلاتی برای زائران بوجود می آمد، از این رو از سال 13۹۶ 
سازمان حج و زیارت آئین نامه لازم برای انتقال یکبار فیش حج را به غیر، مجاز اعلام 
کرد و در سال 13۹۸ سامانه تشرف را راه اندازی کرده تا نقل و انتقال فیش های حج 

از این طریق انجام شود.

اخبار

فردین علیخواه *

 
رئیس قوه قضاییه با اشاره به ظلم و ستم غربی ها به ملت ایران گفت: راه مقابله 
با تهدیدات و باطل السّحر تحریم ها قوی شدن ایران اسلامی در همه عرصه 

هاست و نباید یک  ساعت نیز در خنثی سازی تهدیدها و تحریم ها تعلل کرد.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضاییه با تبریک ولادت 
با سعادت حضرت زینب کبری )س( افزود: نام حضرت زینب )س( به عنوان پیام 
آور عاشورا با صبر و بردباری و ایستادگی عجین شده و وجود مبارک   ایشان الگویی 
برای مجاهدان راه خدا و کسانی است که در مقابل ظلم و ستم ایستاده و راه 

مقاومت را پیشه کرده اند.
وی با اشاره به نامگذاری روز ولادت آن حضرت به عنوان روز پرستار، از تلاش ها 
و خدمات مدافعان سلامت به ویژه در ایام شیوع کرونا تقدیر کرد و اظهارداشت: 
امروز همه ما وظیفه داریم از زحمات ارزشمند و ماندگار پرستاران که به تعبیر بلند 

مقام معظم رهبری »فرشتگان رحمت« هستند، تجلیل کنیم.  
رئیسی گفت: امروز حمایت از جامعه پرستاری و تقدیر از زحمات آنها با احقاق 

حقوق حقه شان و پرداخت امتیازات قانونی این عزیزان تحقق می یابد.  
رئیس قوه قضاییه با اشاره به دیدار چندی پیش خود با مسئولان نظام پرستاری 
و طرح مطالبات آنها گفت که بخشی از خواسته های پرستاران با پیگیری های 
قابل تقدیر سازمان بازرسی کل کشور تحقق یافته اما هنوز برخی از این مطالبات 

باقی مانده است.
سازمان بازرسی احقاق حقوق پرستاران را با جدیت پیگیری کند

 رئیسی بر همین اساس به رئیس سازمان بازرسی کل کشور مأموریت داد که 
در ادامه اقدامات انجام شده، پرداخت کامل حقوق و امتیازات پرستاران را با 

همکاری دولت و بخش های مربوطه با جدیت و تا حصول نتیجه پیگیری کند.
رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش با تبریک ولادت حضرت 
عیسی )س( به خداپرستاران، حق طلبان و عدالتخواهان اظهار داشت: پیام 
عیسی مسیح )س( دعوت به خدا، عدالت و صلح و دوستی است و کسانی که با 

عنوان مسیحی به ملت ها ظلم می کنند، قرابتی با آن حضرت ندارند. 
رئیسی ادامه داد: حضرت عیسی )س( از این همه ظلم و فساد و ترور به ویژه 
ترور دولتی رژیم آمریکا بیزار است و اگر بود به اینهمه ظلمی که به مردم منطقه، 
خصوصاً به مردم مظلوم فلسطین و کودکان یمن می شود راضی نمی شد و آن 

را تحمل نمی کرد.
وی خطاب به پیروان واقعی حضرت موسی کلیم الله )س( و حضرت عیسی 
روح الله )س( تأکید کرد که این دو نبی بزرگوار از جنایاتی که با سوءاستفاده از 
عنوان یهودی و مسیحی در دنیا می شود متنفرند و چنین اعمالی مطرود همه 

انبیاء الهی است.
یک ساعت تاخیر در خنثی سازی تحریم ها خلاف عقل و شرع است

رئیس قوه قضاییه با اشاره به ظلم و ستم غربی ها به ملت ایران گفت: راه مقابله 
با تهدیدات و باطل السّحر تحریم ها قوی شدن ایران اسلامی در همه عرصه 

هاست و نباید یک  ساعت نیز در خنثی سازی تهدیدها و تحریم ها تعلل کرد.
رئیسی تأکید کرد: حتی یک  ساعت تأخیر در خنثی سازی تحریم ها هم خلاف 
عقل است، هم خلاف شرع و مسئولان برنامه ریزی و اجرایی نباید یک  لحظه را 
هم برای بی اثرکردن تحریم ها و قوی شدن ایران از دست بدهند و این راهبرد 

اساسی نظام باید با جدیت دنبال شود.

رئیس قوه قضاییه شکل گیری ایران قدرتمند را در گرو ایستادگی و بی اثر 
کردن تحریم های دشمن دانست و خطاب به غربی ها گفت: تحریم ها نمی تواند 
حرکت ملت ایران را متوقف کند و ما از هر امکانی برای دور زدن تحریم ها استفاده 

خواهیم کرد.
رئیسی با بیان این که امروز بر همگان آشکار شده که مذاکره هفت ساله با 
دشمنان به دلیل عهد شکنی آنها، بی اثر بوده و انتظاری که از آن می رفت را 
برآورده نکرده است تاکید کرد که نباید با پیمان شکنان و دولت های بدون میثاق 
و بدعهد مذاکره کرد و از همه مسئولان خواست که هماهنگ و هم صدا با هم در 

جهت خنثی کردن تحریم ها حرکت کنند.
در اجرای حکم قانون نباید اسیر فضاسازی ها شد

رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش با تأکید بر اجرای احکام 
اسلامی و قانون از سوی دستگاه قضا، اظهار داشت: رسیدگی به پرونده ها 
دارای یک فرایند و ضوابط شرعی و قانونی است که همه قضات خود را متعهد به 

دادرسی عادلانه در چارچوب این فرایند می دانند.
رئیسی افزود: فرایند دادرسی در دستگاه عدلیه نظام اسلامی تضمین کننده 
حقوق اصحاب دعوا، متهم و همه مردم است و 40 سال است که اعلام کرده 
ایم امتیاز نظام ما این است که حدود الهی و احکام اسلامی را اجرا می کند و در 
رسیدگی به پرونده ها دقت می شود تا حق کسی تضییع نشود و به اقتضای حق 

و عدل عمل شود.  
به عوامل وابسته به بیگانه اجازه بر هم زدن امنیت کشور را ندهید

رئیس قوه قضاییه بر لزوم صیانت و حراست از »امنیت ملی« تأکید کرد و گفت: 
حفظ امنیت بسیار مهم است و همه باید پاسدار امنیت ملی باشند و این مساله 

محوری نباید با هیچ حرکت احساسی خدشه دار شود. 
رئیسی با بیان اینکه جامعه باید امن باشد، به دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی 
و واحدهای قضایی تذکر داد که به عناصر دشمن و عوامل سرویس های بیگانه 

مطلقاً اجازه خودنمایی و توطئه و فتنه ندهند. 

معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه اقدامات دولت در توسعه و عمران روستاها 
کم نظیر بوده است، گفت: تولید 130 میلیون تن محصولات کشاورزی در روستاها 
و بی نیازی از واردات گندم نتیجه سیاست های حمایتی دولت از جامعه روستایی و 

عشایر است. 
پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رییس جمهوری، اسحاق  از  ایرنا  به گزارش روز 
جهانگیری روز دوشنبه در نخستین جلسه شورایعالی عشایر و توسعه روستایی که به 
ریاست وی برگزار شد، با بیان اینکه یکی از مهمترین اهداف انقلاب اسلامی استمرار 
عدالت و محرومیت زدایی در کشور بوده است، گفت: توسعه و عمران مناطق روستایی 
و عشایری از اولویت های مهم کشور است و نیاز بود تا به منظور افزایش هماهنگی، هم 

افزایی و انسجام بخشی شورای عالی عشایر و توسعه روستایی تشکیل شود.
معاون اول رییس جمهوری گفت: توسعه پایدار و همه جانبه و خدمت رسانی به 
جامعه روستایی و عشایری جزو وظایف همه دستگاه ها است و باید در این زمینه 

اقدامات بیشتری انجام شود.
وی با بیان اینکه وضعیت روستاهای کشور پیش از انقلاب اسلامی بسیار تاسف بار 
بود، گفت: بعد از انقلاب اسلامی به ابتکار حضرت امام خمینی)ره( جهاد سازندگی 
به منظور محرومیت زدایی از روستاها شکل گرفت که با این جهت گیری مثبت اتفاقات 

قابل توجهی در گوشه و کنار کشور به وقوع پیوست.
معاون اول رییس جمهوری با ابراز نگرانی از مهاجرت روستاییان به شهرها و پدیده 
حاشیه نشینی در اطراف شهرهای بزرگ اظهار داشت: امروز حدود 11 میلیون نفر در 
حاشیه شهرهای کشور زندگی می کنند که موضوعی نگران کننده است. این مسئله 
از چنان اهمیتی برخوردار است که مقام معظم رهبری 4 جلسه با حضور سران قوا و 

مسئولان ارشد کشور به منظور کنترل آسیب های اجتماعی برگزار کردند.
وی با طرح این پرسش چرا با وجود ایجاد زیرساخت ها نظیر آب،  برق و گاز و ارائه 
خدمات آموزشی و بهداشتی همچنان مهاجرت از روستاها انجام می شده است، 
گفت: باید شرایطی به وجود آوریم که مهاجرت معکوس به روستاها اتفاق بیفتد و 
روستاییان و عشایر از امکانات مناسب برخوردار شوند و این مهم می تواند با برنامه 

ریزی،  ایجاد یکپارچگی از طریق شورای عالی عشایر و توسعه روستایی اتفاق بیفتد.
جهانگیری اقدامات انجام شده در خدمت رسانی به روستاها و عشایر را بی نظیر 
عنوان کرد و افزود: دستگاه های دولتی علاوه بر اجرای طرح های بزرگ نظیر ساخت 
پالایشگاه ها، مجتمع های پتروشیمی، نیروگاه ها، سدها، بزرگراه های بزرگ و کارهایی 
از این قبیل، در زمینه تامین آب و برق و گاز و ارائه خدمات آموزشی، بهداشتی و حتی 

رساندن اینترنت به روستاها هم به آمارهای قابل توجهی دست یافته اند.

 معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه خوشبختانه کارهای تکمیلی دیگر نظیر 
بیمه روستاییان و اشتغالزایی نیز در حال انجام است، گفت: در این خصوص کمک 
مقام معظم رهبری برای برداشت از صندوق توسعه ارزی به منظور ایجاد اشتغال در 

روستاها نیز قابل توجه بوده و منجر به اشتغال زایی در روستاها شده است.
جهانگیری ادامه داد: تولید 130 میلیون تن محصولات کشاورزی در روستاها و بی 
نیازی از واردات گندم نتیجه سیاست های حمایتی دولت از جامعه روستایی و عشایر 

است.
 معاون اول رییس جمهوری خاطرنشان کرد:  در سال ۹2 بیش از ۶ میلیون تن 
واردات گندم انجام می شد اما در سال های اخیر مقدار واردات تنها به منظور حفظ 

ذخایر مطمئن استراتژیک در دوران تحریم بوده است.
 به گفته جهانگیری، افزایش قیمت خرید گندم به قیمت تضمینی از کیلویی 400 
تومان در ابتدای این دولت به 4000 تومان در سال جاری اثر خود را در خودکفایی و 

تامین امنیت غذایی و درآمد کشاورزان نشان داده است.
وی اضافه کرد: اتفاقات خوبی در خوزستان، سیستان و بلوچستان و غرب کشور 
برای رونق کشاورزی نظیر تسطیح اراضی و آب رسانی رخ داده است که باید به منظور 

افزایش سطح درآمد خانوار روستایی ادامه یابد.
تدوین برنامه توسعه یکپارچه روستایی و عشایری یک ضرورت است 

جهانگیری از معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم خواست تا به منظور ارائه 
برنامه های بالادستی برای توسعه با سایر دستگاه ها جلسات منظم داشته باشد و با 
ایجاد دبیرخانه تخصصی متشکل از نمایندگان دستگاه ها و برگزاری جلسات ماهانه 

برای توسعه مناطق روستایی و عشایر برنامه ریزی کند.
معاون اول رییس جمهوری گفت: تدوین برنامه توسعه یکپارچه روستایی و عشایری 

یک ضرورت است که باید تبدیل به کاری جامع و گسترده شود.
وی با اشاره به اقدامات انجام شده برای بهسازی و مقاوم سازی واحدهای روستایی 
در برابر حوادث غیرمترقبه نظیر زلزله، گفت: کار ارزشمندی در این زمینه انجام 
شده است و در جریان سفر به یکی از استان ها پس از وقوع زلزله شاهد بودم که این 

ساختمان ها کمترین آسیب را دیدند.
جهانگیری موضوع تامین مسکن برای ایتام را موضوعی اولویت دار توصیف کرد و 

خواستار تلاش همه دستگاه ها به منظور ساخت سرپناه برای محرومین و ایتام شد.
معاون اول رییس جمهوری از سازمان برنامه و بودجه کشور خواست تا در زمینه 
کمک به بحث بهداشت و درمان روستاییان و عشایر به ویژه در ایام کرونا بیشترین 

همکاری را با وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی داشته باشد.

معاون اول رییس جمهوری: 

اقدامات دولت در توسعه و عمران روستاها کم نظیر بوده است

رئیس قوه قضاییه :
یک ساعت تاخیر در خنثی سازی تحریم ها خلاف عقل و شرع است

رییس دفتر رییس جمهوری گفت: پژوهش و علم 
باید در خدمت توسعه کشور و رفاه مردم باشد و نباید 
تبلیغاتی  و  پژوهش سیاسی، جناحی  اجازه دهیم 

شود. 
محمود واعظی روز دوشنبه در آیین افتتاح سرای 
نوآوری و فناوری های آموزشی دانشگاه آزاد اسلامی 
و  پژوهش  باید  اینکه  بر  تاکید  با  غرب  تهران  واحد 
علم برای خدمت به توسعه کشور و رفاه مردم باشد، 
گفت: نباید اجازه دهیم پژوهش سیاسی، جناحی و 
تبلیغاتی شود چرا که هر کدام از اینها شود سم است.  
وی با اشاره به نقش پژوهش در توسعه کشور و نظام 
گفت: باید قبول کنیم دنیای امروز کاملا فرق کرده 
است و تغییرات کاملا محسوس و روشن است. در 
دورانی که ما تحصیل می کردیم اگر به کشورهای 
شرکت  غربی، 10  کشورهای  خصوص  به  مختلف 
بزرگی که ایجاد ثروت می کردند، شرکت هایی بودند 
که بر پایه پول ایجاد شده بودند یا شرکت های نفتی، 

بانکی و یا بیمه بودند.
واعظی اضافه کرد: امروز در آمریکا، کانادا، ژاپن، کره 
و کشورهای دیگر 10 شرکت بزرگ که ایجاد ثروت  و 
درآمد دارند، شرکت هایی هستند که بر اساس نوآوری 
و مغزافزاری و نوع کاری که با پول کمتر سر کار و دارند 

و بیشتر با ایده سروکار دارند مطرح هستند. در واقع 
کشورداری و قدرت در کشورها هم تغییر کرده است.

رییس دفتر رییس جمهوری ادامه داد: اگر تا دیروز 
کشوری فقط متکی به جنگ افزارهای نظامی بود، 
نوآوری  و  نخبه  که  امروز کشورهایی  قدرت داشت، 
بیشتری دارند و دستاوردهای علمی بالاتری دارند، 

قدرت بیشتری دارند.
وی با اشاره به روند تغییرات در دانشگاه های کشور 
محور  آموزش  زمانی  که  دانشگاه هایی  شد:  یادآور 
بودند، توسعه پیدا کرده و پژوهش محور  و بعد از آن 
مهارت محور شدند.  اما الان دانشگاه ها وارد وادی 
دیگری شدند.  به طوری که اگر 10 سال یا 20 سال 
پیش درباره  دانشگاه می گفتیم که باید ایجاد ثروت 
کند ممکن بود خیلی از اساتید و دانشمندان به آن 
واکنش نشان دهند که ما رفتیم برای یک کار دیگری 

تحصیل کردیم.
واعظی تاکید کرد: امروز در کنار دانشگاه های بزرگ 
دنیا پارک ها، سراها و مراکزی دارند که تولید علم و 
ثروت می کنند در واقع علم و پول باهم عجین شده 
است یعنی علم تولید می شود که تولید ثروت شود و 

ثروت در خدمت تولید علم بیشتر قرار می گیرد.
شرکت های  گفت:   جمهوری  رییس  دفتر  رییس 

و  کشورها  در  ثروت  تولید  رشد  باعث  بنیان  دانش 
توسعه علم شده اند.  کاری که الان به عنوان یک 
اولویت در دولت و کشور مطرح است و همواره هم 
رهبر معظم انقلاب روی این موضوع تاکید ویژه دارند 
پژوهش، تولید علم و ثروت و توسعه کشور است که 
باید به آن بها دهیم. وی در ادامه باور تصمیم گیران به 
اهمیت ایده پروری و تبدیل خلاقیت به ثروت، حذف 
مقررات زاید و مزاحم، ارائه تسهیلات به پژوهش، بهره 
گیری از نیروی انسانی ماهر و استفاده از فناوری های 
نو را چهار عاملی ذکر کرد که می تواند موتور توسعه 
پیشران کشور را به حرکت دربیاورد.واعظی ادامه داد: 
امروز کشورهای مختلف هر جا با مانع مواجه می شوند 
به دنبال این هستند که با خلاقیت ها و ایده های نو کار 
را پیش ببرند بنابراین باید برای توسعه کشور، محور کار 
دانش و نوآوری باشد. رییس دفتر رییس جمهوری  
گفت: بسیاری از کشورها در عرصه اقتصاد با مشکل 
مواجه شدند. اقتصادهای سنتی و مبتنی بر منابع 
بالندگی لازم را ندارند و امروز کشورهایی توانسته اند 
سهم زیادی در اقتصاد دنیا داشته باشند که مبتنی بر 
دانش و خلاقیت باشند در واقع اگر اقتصاد مبتنی بر 
دانش، خلاقیت و ایده باشد هیچ محدودیت و مرزی 

برای اقتصاد و توسعه کشور ندارد.

رییس دفتر رییس جمهوری: 
نباید اجازه دهیم پژوهش جناحی و تبلیغاتی شود
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سلامت 

یکی از ضروری ترین کارهایی که باید به طور روزانه و در هر فصلی از سال صورت 
گیرد تأمین آب بدن است. بدون شک آب یکی از بهترین و سالم ترین نوشیدنی ها 
بوده و تشکیل دهنده کره زمین و بدن ما محسوب می شود. بنابراین لازم است که 

برای حفظ سلامتی همواره آب بنوشیم.
یادتان باشد که با نوشیدن آب کافی بدنتان سپاسگزار شما خواهد بود چون 
علاوه بر تأمین آب بدن کاری می کنید که پوستتان سفت، با طراوت و جوان 
بماند. با همه این توضیحات باید بگوییم که نوشیدنی های دیگری نیز وجود 
دارند که به اندازه آب و حتی بیش از آن سالم هستند. این خبر خوبی است برای 
افرادی که طعم آب خالی را دوست ندارند اما در عین حال نگران تأمین آب بدن و 
سلامتی شان هستند. ما در این مطلب ۶ نوشیدنی سالم را معرفی کرده و توصیه 
می کنیم برای افزایش مصرف مایعات که این روزها توصیه می شود به سراغشان 

بروید. لطفاً با ما همراه باشید.
آب چغندر

همان طور که می دانید که نوشیدنی های صنعتی حاوی ترکیباتی هستند که 
طعم آن ها را بهتر کرده و ماندگاری آن ها را بالا می برند. این نوشیدنی ها همچنین 
سرشار از قند هستند که برای سلامتی و تناسب اندام مضر است. بنابراین بهترین 
کار این است که سراغ این قبیل نوشیدنی ها نروید چون به شدت برای سلامتی 
مضر هستند. توصیه می کنیم به جای نوشیدنی های مضر که ارزشی ندارند به 

سراغ سبزیجات سالم و مغذی بروید. چغندر یکی از این سبزیجات سالمی است 
 A که می توانید آب آن را گرفته و میل کنید. آب چغندر سرشار از ویتامین های
B، و C و همچنین آنتی اکسیدان ها، کلسیم، اسیدهای آمینه، پتاسیم، منیزیم، 
قندهای طبیعی و آب است. بنابراین دست به کار شوید و بدون نگرانی از اینکه 
دستگاه آبمیوه گیری یا میکسرتان رنگ بگیرد آب آن را گرفته و میل کنید. البته 

توصیه اکید داریم که دچار زیاده روی نشوید.
آب نارگیل

آب نارگیل یکی دیگر از نوشیدنی های سالمی است که خواص زیادی برای بدن 
دارد. در واقع می توان گفت که این نوشیدنی یک غذای کامل است. آب نارگیل 
منبع فوق العاده پتاسیم است که قدرت بالایی در تأمین آب بدن دارد. با وجود 
اینکه این روزها آب نارگیل در فروشگاه های بزرگ به فروش می رسد اما بهتر است 
تا جایی که امکان داشته باشد از محصولات کاملًا طبیعی و ارگانیک استفاده 

کنید.
آب آلوئه ورا

یکی از کشفیات باارزش قرن بیست و یکم آلوئه ورا است. به این معنی که هر 
روز خبر جدیدی در خصوص ارزش و کارایی این گیاه شنیده می شود. بدانید 
که آلوئه ورا کاهش دهنده کلسترول و تری گلیسیرید خون بوده و برای پوست 
مفید است. آب آلوئه ورا به دلیل دارا بودن آنتی اکسیدان ها و مواد تصفیه کننده 

می تواند به تمیز شدن روده ها کمک کرده و از پیری زودهنگام سلول ها پیشگیری 
کند. اگر از مشکل یبوست رنج می برید و یا کلسترول خونتان بالاست آب آلوئه ورا 

برایتان مفید است.
آب   میوه!

البته اینجا منظور این نیست که میوه را در دستگاه آبمیوه گیری بیندازید و آبش 
را بگیرید. منظور این است که میوه را به آب اضافه کنید. برای این کار توت فرنگی، 
خیار، هندوانه و غیره مناسب است. تکه های میوه را به آبی که میل می کنید 

اضافه کنید و از طعم متفاوت آب و فواید میوه ها بهره مند شوید.
آلوئه ورا کاهش دهنده کلسترول و تری گلیسیرید خون بوده و برای پوست مفید 
است. آب آلوئه ورا به دلیل دارا بودن آنتی اکسیدان ها و مواد تصفیه کننده می تواند 

به تمیز شدن روده ها کمک کرده و از پیری زودهنگام سلول ها پیشگیری کند
چای

چای نیز یکی دیگر از سالم ترین نوشیدنی های جهان است که شاید فواید آن 
برای برخی افراد ناشناخته مانده است. هر نوع چایی که در منزل میل می کنید 

طعم مختلفی دارد اما تمام چای ها از خواص زیر بهره مند هستند:
پیشگیری از بروز مشکلات دندانی

بهبود جریان خون
دارا بودن خواص ضدالتهاب

ممانعت از رشد باکتری ها در درون بدن
به دلیل دارا بودن قدرت تصفیه کنندگی در  چای و بخصوص چای سفید 
رژیم های لاغری کاربرد زیادی دارد. این چای می تواند به حذف چربی ها و سموم 

بدن کمک زیادی بکند.
آب گایوسا

افرادی که بخصوص اهل مصرف دمنوش های لاغری هستند بیشتر با گیاه 
گایوسا آشنایی دارد. این نوشیدنی کمابیش شناخته شده و در عین حال جزو 
و سرشار  اکوادور  از جنگل  است  گیاهی  گایوسا  است.  نوشیدنی های سالم 
از کافئین و همچنین یک ماده محرک دیگر به نام تئوبرومین. این گیاه حاوی 

ترکیباتی است که برای قلب مفید هستند.
از آنجایی که این گیاه انرژی زا است می توان از آن برای وعده صبحانه استفاده 
کرد که اتفاقاً از قهوه نیز بهتر است. این نوشیدنی به کالری سوزی کمک می کند 
چون باعث تحریک سوخت و ساز بدن می شود. بنابراین مصرف نوشیدنی گایوسا 
روش خوبی برای کاهش وزن است. به این ترتیب که با مصرف این نوشیدنی و 
همچنین مصرف مواد غذایی مفیدی که به هضم غذا و افزایش سوخت و ساز 

بدن کمک می کنند چربی ها را خواهید سوزاند.
حرف آخر

با شناخت هر چه بیشتر نوشیدنی های سالم خواهید فهمید که مصرف مایعات 
فراوان کار سخت و غیرقابل تحملی نیست. حال که با گزینه های متفاوت با 
طعم ها و مزه های مختلف آشنا شدید بهانه ای برای مصرف نکردن مایعات وجود 
ندارد. چون این نوشیدنی ها حتی از آب نیز سالم تر هستند و شما می توانید بدون 

نگرانی از اضافه وزن یا هر دغدغه دیگر آن ها را مصرف کنید.

نوشیدنی هایی که به اندازه آب سالم هستند

معرفی 6 نوشیدنی سالم

یک کارشناس تغذیه گفت: میوه و سبزی های رنگارنگ 
به خاطر داشتن مواد مغذی گوناگون از جمله ویتامین های 
آ، ب، ث، املاح معدنی آهن، منیزم، پتاسیم و  موادآنتی 
اکسیدانی همچون فلاونوئید و کارتنوئید می تواند بدن را 

در برابر بیماری های زیادی بخصوص کرونا بیمه کند. 
سپیده دولتی افزود: مصرف روزانه سبزیجات رنگارنگ به 
دلیل املاح معدنی و ویتامین های مختلف می تواند بروز 
بیماری هایی مانند کرونا،  بیماری های قلبی،  فشار خون، 
دیابت، سرطان به خصوص سرطانهای دستگاه گوارش و 

چاقی را در افراد کاهش دهد.
کارشناس تغذیه دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت 
اظهار داشت: همچنین مصرف میوه و سبزی می تواند 
از افزایش وزن و چاقی که احتمال ابتلا به کرونا را در فرد 
افزایش می دهد جلوگیری کند؛ زیرا چاقی خود یک عامل 
خطر مهم ابتلا به کرونا محسوب می شود و مرگ و میر 

ناشی از کوید 1۹ در افراد چاق بیشتر است.
دولتی با بیان اینکه مقدار سبزیجات مورد نیاز بدن با 
توجه به هرم راهنمای غذایی روزانه سه تا پنج واحد است، 
ادامه داد: تخمین زده می شود که دریافت ناکافی میوه و 
سبزیجات حدود 14 درصد از مرگ های ناشی از سرطان 
دستگاه گوارش، حدود 11 درصد از سکته های قلبی و 
حدود ۹ درصد از مرگ های سکته مغزی در سراسر جهان 
را ایجاد می کند و یک میلیون و هفت هزار از مرگ و میر 

در سراسر جهان ناشی از مصرف کم  میوه و سبزی است.
به گفته این کارشناس تغذیه، ویتامین های آ، ث آنتی 
اکسیدان های طبیعی هستند که در تقویت سیستم ایمنی 
نقش  دارند. میوه ها و سبزی های  زرد، نارنجی و سبز 
تیره  منبع غنی از بتاکاروتن هستند که این ماده در بدن به 
ویتامین آ تبدیل می شود و نقش بسزایی در پیشگیری  از 
کرونا، سرطان و دیابت  دارد. میوه هایی مثل انبه، طالبی، 
آناناس،  ازگیل،  هلو،  موز، گرمک،   آلو،  زردآلو،  خرمالو، 
گریپ فروت، پرتقال، نارنگی و هندوانه و سبزی هایی مثل 
هویج، انواع کلم سفید و کلم قرمز، گل کلم، کدو حلوایی، 

شلغم، لبو، گوجه فرنگی و انواع فلفل دلمه ای، اسفناج از 
منابع سرشار این ویتامین ها هستند. البته به یاد داشته 
باشید که تمام میوه دارای ویتامین ث هستند و برای حفظ 

سلامت بدن مهم هستند.
دولتی افزود: مصرف روزانه سبزیجات یکی از عوامل مهم 
پیشگیری از سرطان ها است. این اثر پیشگیری کننده 
مربوط به آنتی اکسیدان هایی مانند فلاونید، کاروتنوید، 
به  مواد  این  فیبر غذایی است.  و  ویتامین ب۹، آب، ث 
عنوان مسدود کننده یا سرکوب کننده تومورهای سرطانی 
در  سبزیجات  در  موجود  فیبر  و  داشته  بسزایی  نقش 
پیشگیری از سرطان ها به خصوص سرطان های دستگاه 

گوارش نقش بسزایی دارند.
وی تصریح کرد: سبزیجات مختلف دارای عنصری به نام  
پتاسیم هستند. پتاسیم یکی از املاح معدنی مهم برای 
بدن است که کمبود آن می تواند زمینه ساز حملات قلبی 
باشد. بنابر این از  طریق مصرف روزانه انواع سبزیجات به 
خصوص جعفری، کرفس، لوبیا سبز، و سیب زمینی که 

غنی از این عنصر هستند، می توان خود را در برابر بیماری 
های قلبی و فشار خون ایمن کرد.

دولتی اظهار داشت: سبزیجات به دلیل دارا بودن فیبربالا 
با کاهش جذب و روند آزاد شدن قند در خون احتمال ابتلا 
به دیابت را کاهش می دهند و منبع غنی از فیبر هستند؛ به 

طوری که هر واحد سبزیجات 2 تا 3 گرم فیبر دارد.
وی اضافه کرد: مصرف سبزیجات و سالاد قبل از غذا 
باعث می شود حجم زیادی از معده با سبزیجات پر شود؛ 
در نتیجه  میزان دریافت غذا کم می شود. بنابراین دریافت 
کالری کم یعنی دوری از اضافه وزن و چاقی و در نتیجه 

پیشگیری از ابتلا به کرونا و بیماری های غیرواگیر.
از  نیز  کلم  خانواده  سبزیجات  داشت:  اظهار  دولتی 
ارزش غذایی بالایی برخوردار هستند. این سبزیجات در 
پیشگیری از سرطان ها و تقویت سیتم ایمنی به خصوص 
مبارزه با ویروس کرونا موثر هستند. کلم دارای خاصیت ضد 
سرطانی است که از سبزی های خانواده کلم می توان کلم 
بروکلی، گل کلم، کلم بروکسل و کلم بنفش و سفید نام برد.

به جای مصرف مکمل های مولتی  اینکه  بیان  با  وی 
ویتامین برای تقویت سیستم ایمنی، از سبزی ها و میوه 
فصل  های  میوه  از  افزود:  کنید،  استفاده  فصل  های 
مانند خرمالو، پرتقال، نارنگی، انار، سیب، لیموشیرین، 
لیموترش و کیوی  که مقدار زیادی ویتامین ث دارند، برای 
تقویت سیستم ایمنی استفاده و برای پیشگیری از کرونا در 
کنار هر وعده غذایی از سالاد شامل انواع کلم، لبو و هویج 
و  انواع سبزی های برگی مثل اسنفاج، جعفری و بطورکلی 
مشکلات  دلیل  به  اگر  کنید.  استفاده  خوردن  سبزی 
گوارشی قادر به مصرف این گونه سبزیجات به صورت خام 

نیستید، آنها را با کمی آب بخارپز کنید.
دولتی با اشاره به اینکه شلغم و کدو حلوایی سرشار از 
ویتامین آ و ث هستند، تصریح کرد: در دوران قرنطینه به 
جای مصرف تنقلات چرب و پر نمک )مانند آجیل و تخمه 
های نمکی( و شیرین )مانند انواع شیرینی و بیسکویت 
از انواع میوه ها  با قند(،  و نوشیدنی های شیرین شده 
استفاده کنید. وی گفت: 10 تا 15 درصد از میزان انرژی 
میوه ناشی از قند است. قندی که در این میوه ها وجود 
نوع فروکتوز است. توصیه می شود همه  از  بیشتر  دارد 
افراد به خصوص افرادی که کبد چرب یا تری گلیسرید با 
لا دارند، بجای آب میوه از خود میوه استفاده کنند. مثلا 
بجای نوشیدن یک لیوان آب پرتقال تازه و طبیعی که حاوی 
قند زیادی است، یک عدد پرتقال آب نگرفته که هم فیبر 
بیشتری دارد و هم قند آن کمتر است بخورید. افزایش 
باعث  تواند  می  بدن  در  میوه(  در  موجود  )قند  فروکتوز 

افزایش تولید تری گلیسیرید و چاقی می شود.
براساس گزارش وزارت بهداشت از آخرین آمار مبتلایان 
تا  در 24 ساعت گذشته  ایران،   در  کرونا  و جانباختگان 
بر اساس معیارهای قطعی  آذر 13۹۹(  امروز )2۹  ظهر 
تشخیصی ۶ هزار و  421 بیمار جدید مبتلا به کووید 1۹ 
در کشور شناسایی شد و هزار و  نفر بستری شدند. با این 
حساب، مجموع بیماران کووید 1۹ در کشور به یک میلیون 

و  152 هزار و  ۷2 نفر رسید.

یک کارشناس تغذیه :

سیستم ایمنی بدن را با میوه های رنگارنگ بیمه کنید

با ۱۰ عادت سالم شبانه
راحت تر لاغر شوید

این نکته ثابت شده که پیروی از برخی عادات ناسالم در هنگام شب، می تواند یکی 
از دلایل اصلی افزایش وزن باشد.

با این حال، درپیش گرفتن 10 عادت سالم در ساعات شب، می تواند اثر معکوس 
داشته و برای رسیدن به اهداف تناسب اندام به شما کمک کند:

اجتناب از کافئین: نوشیدنی  های حاوی کافئین کیفیت خواب را مختل می  کنند 
و کالری بالایی نیز دارند. همچنین نظم بیولوژیک را به هم می  زنند و باعث اضافه 
وزن می  شوند. نوشیدن یک لیوان شیر گرم یا آب مطمئنا احساس بهتری به شما 

خواهد داد.
مصرف کربوهیدرات های پیچیده: مصرف کربوهیدرات های پیچیده در وعده 
شبانه مانند ماکارونی یا نان کامل، به شما برای احساس سیری طولانی مدت و عدم 

تمایل به دریافت کالری اضافه کمک خواهد کرد.
اجتناب از خوابیدن بلافاصله بعد از شام: اگر پس از شام خوردن فورا به رختخواب 
بروید، مطمئنا چاق خواهید شد. این عادت موجب تجمع چربی در بدن می  شود و 
سوء  هاضمه ایجاد می کند. بنابراین، بهتر است شام یک و نیم تا 2 ساعت پیش از 

خواب میل شود.
خواب کافی: یکی از مهم  ترین علت  های اضافه وزن کم  خوابی است زیرا بر 
متابولیسم بدن تاثیر می  گذارد و روند طبیعی آن را کاهش می  دهد. اگر به اندازه کافی 
نخوابید، احساس گرسنگی افزایش می  یابد و کورتیزول بیش از حد معمول تولید می 
 شود. به علاوه، خستگی ناشی از استراحت ناکافی نیز مانع از تحرک و ورزش می  

شود. بنابراین، سعی کنید حتما شب  ها ۷ تا ۸ ساعت بخوابید.
خاموش کردن تلفن همراه: مطالعات نشان داده که نور منتشر شده از موبایل، 
لپ تاپ یا تلویزیون، سطح ملاتونین را در مغز به مقدار بسیار زیادی کاهش می دهد. 
ملاتونین هورمون تنظیم کننده خواب و بیداری در بدن است و زمانی که سطح آن 

کاهش می یابد، عوارض بی خوابی که یکی از آنها چاقی است بروز می کند.
زود خوابیدن: محققان دانشگاه بریگهام یانگ نشان داده اند زنانی که برنامه غذایی 
صحیح را دنبال می کنند و در یک ساعت مشخص به خواب می روند و از خواب بیدار 

می شوند )حتی در تعطیلات آخر هفته(، می توانند وزن بیشتری را از دست بدهند.
نوشیدن چای بابونه: چای بابونه حاوی مواد شیمیایی گیاهی است که به بهبود 
خواب کمک می کند. همچنین مطالعات نشان داده که چای بابونه به عنوان یک 
عامل ضد التهابی در بدن عمل می کند و اختلالات گوارشی و ناراحتی معده را 

کاهش می دهد ضمن به کاهش موثر وزن کمک می کند.
مصرف پروتئین: تحقیقات جدید نشان می  دهد که خوردن یک اسنک کوچک 
می  تواند به کاهش وزن کمک کند. محققان دریافته  اند افرادی که 30 تا ۶0 دقیقه 
قبل از خواب٬ یک اسنک حاوی 150 کالری می  خورند٬ متابولیسمشان سریع  تر شده 

و فشار خونشان کاهش می یابد.
انجام یوگا: تحقیقات ثابت کرده که تمرین یوگا یکی از بهترین فرم های ورزشی برای 
ذهن و روان شماست. طبق مطالعات، زنان دارای اضافه وزن که پیش از خواب، یوگا 
را وارد برنامه شبانه خود می کنند، به طرز چشمگیری شاهد کاهش وزن خواهند بود.
تنظیم دمای اتاق: تنظیم درجه حرارت اتاق خواب، یکی از ساده ترین راه ها برای 
کوچک کردن سایز دور کمر است. تحقیقات نشان داده که سرمای خفیف اتاق منجر 

به کاهش وزن می شود.

یک متخصص تغذیه مطرح کرد

تغذیه مناسب شب های امتحان
یک متخصص تغذیه، با توجه به نزدیکی فصل امتحانات دانش آموزان و دانشجویان، 

به ارائه نکات تغذیه ای این ایام پرداخت.
احمدرضا درستی گفت: با نزدیک شدن به فصل امتحانات توجه به چند فاکتور 
اصلی و مهم برای بهبود عملکرد مغز برای دانش آموزان و دانشجویان مورد توجه قرار 
می گیرد؛ به طور کلی رعایت سه فاکتور خواب مناسب، فعالیت ورزشی خوب و تغذیه 
سالم ازجمله مواردی است که می تواند به بهبود عملکرد فرد در زمان امتحانات کمک 

شایانی کند.
این متخصص تغذیه اظهار کرد: در ابتدا باید گفت خواب مناسب اولین نکته ای 
است که می تواند کارایی مغز را تا حدود زیادی بهبود بخشیده چراکه اگر خواب فرد 
مناسب نباشد یادگیری مغز کاهش یافته و فرد علی رغم مصرف مواد غذایی مناسب و 
مغذی از ویتامین ها باز هم نمی تواند به خوبی فعالیت داشته باشد چراکه با انجام این 
کار فرد به شکل ناخواسته تمام خون را به دستگاه گوارش فرستاده و بدین ترتیب مغز 

کارایی خود را از دست می دهد.
وی عنوان کرد: به رغم باور غلط افراد مبنی بر مصرف غذاهای سنگین و بهبود 
عملکرد مغز باید گفت تغذیه دانش آموزان و دانشجویان باید متعادل باشد برای مثال 
فرد فقط با خوردن ماهی یا مغزدانه ها نمی تواند پاسخگوی فعالیت مناسب خود باشد 
چراکه مصرف تمام مواد غذایی مغذی در کنار یکدیگر می توانند به بهبود کارایی مغز 
کمک کنند. درستی بیان کرد: تغذیه مناسب یعنی بهره مندی از سه وعده اصلی 
غذایی به همراه میان وعده پیش از ظهر و قبل از خواب توجه به این نکته حائز اهمیت 

است که وعده صبحانه به هیچ عنوان در زمان امتحانات نباید حذف شود.
این متخصص تغذیه تاکید کرد: مصرف ماهی، مغزدانه ها یا مکمل هایی مثل امگا 
3، بادام زمینی، گردو به خصوص در وعده صبحانه، نان سبوس دار، عسل، خرما، 
تخم مرغ و مصرف دو تا سه لیوان شیر و لبنیات در کنار رعایت نکات ذکر شده سبب 
کارایی مناسب مغز شده و به این ترتیب فرد می تواند عملکرد بسیار خوبی در زمان 

امتحانات داشته باشد.
 

فوق تخصص گوارش و کبد تاکید کرد؛ 

کرونا سیستم التهابی بدن را فعال می کند
فوق تخصص گوارش و کبد بزرگسالان، گفت: کرونا باعث افزایش انعقاد خون 

می شود و می تواند ترومبوز ایجاد کند.
امیر حسین بقراطیان، با تاکید بر اینکه، تب، سرفه، گلودرد و تنگی نفس از علائم 
اصلی ابتلا فرد به ویروس کرونا است، تصریح کرد: بروز مشکلات گوارشی و کبد از 

علائم ثانویه کرونا محسوب می شود.
وی ادامه داد: کسانی که دچار نفخ یا اسهال ناشی از کروناهستند، باید از خوردن 
مواد غذایی حاوی نشاسته و کربوهیدرات، نوشیدنی های گازدار و برخی فرآورده های 
لبنی مانند شیر، بستنی و پنیر، حبوبات مانند لوبیا، جوی دوسر، میوه هایی مانند 

آلو سیاه، سیب، هلو و گلابی و همچنین سیگار و مشروبات الکلی خودداری کنند.
دانشیار دانشگاه علوم پزشکی ایران افزود: افرادی که دارای ناراحتی گوارشی و 
نفخ هستند، نباید از برخی سبزیجات حاوی قند که منجر به بروز نفخ می شوند مانند 
خانواده پیاز و کنگر که دارای فروکتوز هستند یا خانواده کلم و مارچوبه و همچنین 
نخودفرنگی استفاده کنند. ضمن اینکه افرادی که دارای ناراحتی معده و نفخ گوارشی 
هستند، به هیچ وجه نباید از سرکه و ترشیجات مصرف کنند. وی همچنین با بیان 
اینکه ویروس کرونا باعث افزایش انعقاد خون می شود، اظهار کرد: این ویروس می تواند 
در رگ اصلی کبد لخته خون )ترومبوز( ایجاد کند. بقراطیان با اشاره به اینکه احتمالا 
بیماری ویروسی کرونا در اثر تظاهرات گوارشی ممکن است مقداری آنزیم های کبدی 
را بالا ببرد، گفت: به خصوص کسانی که کبد آنها مشکل دارد به دلیل اینکه این عضو 
حساس در واقع کارخانه بدن محسوب می شود و اگر این کارخانه از نظر سیستم 
ایمنی مختل شود، می تواند در تمام بدن اثرگذار باشد؛ باید از خوردن یک سری مواد 

غذایی چرب و همچنین نوشیدنی هایی مانند نوشابه گازدار اجتناب کنند.

اختلالات غده تیروئید، تعداد زیادی از افراد را درگیر می کند، بدون این که آنها از 
این وضعیت اطلاعی داشته باشند.

کم کاری یا پرکاری تیروئید بر سلامت عمومی بدن از جمله وضعیت خلق و خو، 
سوخت و ساز بدن، باروری، سلامت قلب و ... تاثیر می گذارد و این مهم است که 

علائم این اختلالات که گاهی اوقات نادیده گرفته می شوند را بشناسید:
درد عضلانی و درد مفاصل: درد عضلات و مفاصل می تواند نشانه ای از 
مشکلات تشخیص داده نشده تیروئید باشد. در واقع درد یک علامت شایع اما 
فراموش شده مشکلات تیروئید است. افراد مبتلا به کم کاری تیروئید، ممکن 
است این دردها را بخصوص در دست ها و پاها حس کنند. همچنین سندرم تونل 
کارپ و درد و تورم در کف دست از علائم دیگر است. مبتلایان به پرکاری تروئید نیز 

از ضعف و درد در دست ها بخصوص بازوها رنج می برند.
ناراحتی و درد در گردن: درد در گردن یا بزرگ شدن آن می تواند نشان دهنده 
مشکلات تیروئید باشد. سایر علائم عبارتند از احساس تورم در گردن، ناراحتی در 
بستن یقه لباس ها، مشکلات بلع و صدای گوش خراش. بزرگ شدن گواتر می 

تواند نشانه ای از هر دو اختلال کم کاری و پر کاری تیروئید باشد.
تغییرات پوستی: ریزش مو، تغییر در بافت مو و تغییرات در پوست مشکلات 
تشخیص داده نشده تیروئید را ثابت می کند. در مبتلایان به کم کاری تیروئید، 
موها اغلب شکننده و خشک می شوند و به راحتی می ریزند. پوست نیز ضخیم، 
خشک و پوسته پوسته می شود. در مبتلایان به این بیماری یک علامت منحصر به 

فرد دیگر هم وجود دارد؛ از دست دادن موهای ابرو. در پرکاری تیروئید ریزش موی 
شدید رخ می دهد بعلاوه این که پوست نیز به شدت تحریک پذیر خواهد شد.

سندرم روده تحریک پذیر: یبوست و اسهال و ابتلا به سندرم روده تحریک پذیر 
می تواند نشانه ای از مشکلات تیروئید باشد. یبوست شدید یا طولانی مدت و 
یبوستی که به درمان های معمول پاسخ نمی دهد با کم کاری تیروئید ارتباط دارد.
قاعدگی بی نظم و مشکلات باروری: این دو علامت نیز در بیماران با مشکلات 
تیروئید شایع است. دوره های قاعدگی سنگین، طولانی و دردناک با کم کاری 
تیروئید رابطه دارد. مبتلایان به پرکاری تیروئید، قاعدگی های سبک تر و تجربه 
قاعدگی به ندرت را دارند. زنان مبتلا به کم کاری تیروئید ناباروری و سقط های 

مکرر را نیز تجربه می کنند.
اگر  ایمنی:  خود  اختلالات  و  تیروئید  های  بیماری  خانوادگی  سابقه 
مشکلات تیروئید در خانواده شما موروثی باشند، شما بیشتر در معرض ابتلا به 
آنها قرار دارید. کلسترول بالا: کلسترول بالا بخصوص زمانی که با رژیم غذایی، 
ورزش و داروهای کاهنده کلسترول درمان نمی شود، می تواند نشانه ای از ابتلا 

به کم کاری تیروئید باشد.
افسردگی و اضطراب: تغییرات ناگهانی در خلق و خوی با اختلالات تیروئید 
رابطه دارد. کم کاری تیروئید معمولا با افسردگی مشخص می شود در حالی که در 
پر کاری تیروئید، شایع ترین علامت روانی، اضطراب، حملات هراس و بیماری دو 
قطبی است. افسردگی که به دارو پاسخ نمی دهد، می تواند نشانه ای از اختلال 

تیروئید تشخیص داده نشده باشد.
تغییرات وزن: این نوع تغییرات وزن و کاهش وزن سریع می تواند نشانه هر دو 
اختلال کم کاری و پر کاری تیروئید باشد. مشکل در پایین آوردن وزن می تواند 
نشانه کم کاری تیروئید باشد. در پرکاری تیروئید نیز ممکن است با وجود خوردن 

همان مقدار غذای قبل یا حتی بیشتر از آن وزنتان پایین بیاید.
خستگی: احساس خستگی وقتی بعد از ۷ تا ۸ ساعت خواب، بیدار می شوید، 
ولی قادر نیستید فعالیت های روزمره تان را شروع کنید، می تواند نشانه های 
مشکلات تیروئید باشد. در پرکاری تیروئید هم ممکن است فرد دچار بی خوابی 

شود و همین باعث خسته ماندن شما در طول روز شود.

۱۰ نشانه مخفی ابتلا به بیماری تیروئید!
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قصه و قصه گویی از دیرباز در میان خانواده های 
ایرانی رواج داشت و کودکان و نوجوانان با نشستن 
پای قصه های مادربزرگ ها و پدر بزرگ ها به خیلی 
این  پیدا می کردند.  از سوال های ذهنشان جواب 
فرهنگ در شب های بلند زمستانی به ویژه »شب 
و  می گرفت  بیشتری  قوت  یلدا«  »شب  یا  چله« 
دورهمی های خانواده ها را گرم تر و پرمعنا تر می کرد 
که امسال این دورهمی های خانوادگی را به خاطر 
اعضای  به  درمان  کادر  به  کمک  و  کرونا  شکست 

خانواده محدود خواهد شد.
این قصه های گاهی مثل سریال ادامه دار می شدند 
لحظه  قصه  ادامه  شنیدن  برای  شنوندگانش  که 
شماری می کردند و هر شب با اشتیاق بیشتری پای 
قصه می نشستند و شیرینی آن لحظات چنان بود که 
تا پاسی از شب هم بیدار می ماندند و سبب می شد 
قصه گو به وجد آمده و داستان های بهتری را بگوید.

بخشعلی نهاوندی از معلمان بازنشسته اردبیل که 
با قصه های پدرش بزرگ شده است، می گوید: وقتی 
شب های بلند پاییزی و هوای سرد زمستان اردبیل 
که می رسید هر شب خانه ما پر می شد از نوه ها و 
دختران و پسرانی که برای شنیدن قصه می آمدند، 
همین که پدرم می گفت: »بیری وار ایدی بیری یوخ 
ایدی« )یکی بود، یکی نبود …( چنان همه سکوت 
می کردیم که فضا را دلنشین می کرد همه از کودک 
و بزرگ چشم به پدرم می دوختیم و گفته های او را با 

گوش و جان می شنیدیم.
این  نه  و  بود  تلویزیونی  نه  او می گوید: آن دوران 
وسایل های ارتباطی جدید، همه دورهم با خوردن 
یک استکان چایی و گاهی کلم و چغندر لحظات 
شیرین با هم بودن را تجربه می کردیم. گاهی پدرم 
چیستان هایی می پرسید و هر کسی جواب درستش 
را پیدا می کرد یک شکلات از جیبش در می آورد و 

جایزه می داد و همه را به وجد می آورد.
امروزه گوش شنوایی برای قصه وجود ندارد

نسل  امروز  متأسفانه  ادبیات  معلم  این  گفته  به 
شنوایی  گوش  چندان  است،  شده  عوض  خیلی 
برای قصه ها و مثل ها و چیستان های قدیمی وجود 
ندارد، در حالی که در همین قصه ها عشق و علاقه 
موفقیت  برای  تلاش  و  خواندن  درس  و  زندگی  به 
گویی  قصه  نظرم  به  می گیرد.  شکل  کودک  در 
بهترین روش تربیت کودک است. قصه های پریان 
و شعرهایی که به فولکلور ما وارد شده است، پر از 
نصیحت ها و پندهایی است که نیازمند ترویج و تأویل 
آن در جامعه هستیم، به عنوان مثال همین »سایا« 
یعنی شعر معروف )اوشودوم آی اوشودم، داغدان 
آلما داشیدیم، آلماجیغی آلدیلار منی یولا سالدیلار 
و…( در خطه آذربایجان آنقدر پر معنا است که همین 
بیت اولش در یک معنی می گوید سردم است ولی 
از کوه چیزهایی گرفتم این گرفته و داشته هایم را از 
من گرفتند و راهی ام کرده اند و با ادامه دادن این 
شعر متوجه می شویم این ادبیات چنان غنی است 
باید  داشته هایی  بگوید  کودک  به  می خواهد  که 
کسب کنی و برای گرفتن آنچه راه هایی باید پشت سر 
گذاشت و در تاویلی دیگر این شعر اشاره به آفرینش 
این  آوری  جمع  امر،  متخصصان  عقیده  به  دارد. 
قصه ها بهترین روش ممکن برای حفظ و جلوگیری 

از فراموشی قصه و فرهنگ قصه گویی است.
جهانی از اساتید دانشگاه های اردبیل در این باره 
می گوید: وقتی ادبیات را تقسیم کنیم یکی رسمی 
بخش  که  است  فولکلوریک  یا  شفاهی  دیگری  و 
شفاهی آن به جهت مردم شناسی جایگاه بالاتری 
دارد چرا که ما را با سرگذشت و جهان بینی و نوع 
زندگی انسان ها آشنا می کند و نکته جالب تر اینکه 
آنها تاریخ غایب است در قالب مَثَل و حکم و قصه ها 

وارد زندگی مردم شده است.
این پژوهشگر ادبیات فولکلور بیان می کند: برای 
اینکه این ادبیات فراموش نشود باید آنها را از سینه 
مادران و پدرانمان بیرون کشیده و مکتوبشان کنیم و 
با نوشتن و چاپ می توان این ادبیات را حفظ و دست 
نخورده به گوش فرزندانمان رساند تا به عمق آنها 

بیاندیشند و الگوی زندگی شأن قرار دهند.
هویت ما وابسته به ادبیات فولکلور است

به گفته این کارشناس موجودیت و هویت ما به این 
ادبیات فولکلور و قصه ها وابسته است چرا که نشان 
می دهد پدران ما چطور زندگی می کردند، چگونه 

تجارت و کشاورزی می کردند و چطور می اندیشیدند 
و به رشد فردی و جمعی می رسیدند.

صالح عطایی نویسنده اردبیلی و پژوهشگر ادبیات 
فولکلور می گوید: قصه ها با فردیت کاری ندارد با 
چیزهای عمومی و هستی انسان سر کار دارد و بر 
اساس مایه های مختلفی که دارد به خلقت و سرشت 

آدمی وارد می شود.
کودک با قصه همراه می شود و یک اندیشه و تخیل 
را تجربه می کند و او را آماده برای یک زندگی می کند 
مثلًا با هدیه دادن به یک شخص یک فرصت برای او 
می بخشیم. وقتی برای کودکی هدیه می خریم و یا 
حتی یک شیرینی به او بدهیم در اصل به او با ارزش 
و مهم بودن را داده ایم و هر آنچه که نیروی منفی بوده 
را از او دور کرده و اجازه داده ایم روحش یک مقدار 

به تعادل برسد.
و  محمد  "ملیک  مثلًا  قصه هایی  شنیدن  با  ما 
اسبش" که پدری برای پسرش اسبی را از دریا گرفته 
و هدیه می دهد و در ادامه این اسب همه چیز آن پسر 
می شود، ما با او همزاد پنداری می کنیم، انگار آن 
هدیه به خود ما داده شده است و ذوق شنیدن ادامه 
این همان سیر عمودی  را پیدا می کنیم.  داستان 
قصه است که هیچ وقت از بین نمی رود و به رشد 

فکری و عقلی کودک کمک می کند.
قصه ضمیر ناخداگاه کودک را 

پرورش می دهد
نویسنده و یکی دیگر از پژوهشگران ادبیات فولکور 
در  ریشه  قصه ها  می گوید:  هم  اردبیل  استان  در 
اساطیر ما دارند و قبل از ابداع خط قصه ها تشکیل 
یافته اند یعنی آن زمانی که آدمی به هر چیزی جان 
می بخشید حتی به سنگ جان می داد و به خاطر این 
است که در قصه ها فردی به سنگ تبدیل می شود و 
دوباره از این سنگ بودن خارج شده و جان می یابد.

به عقیده سعید فیوضات قصه در هر سنی برای 
اندیشه  و  فکر  که  چرا  دارد  خاصی  تأثیر  انسان 
مرور رشد می کند.  به  بدن  اعضای  همچون سایر 
وقتی قصه ای به کودک گفته می شود این قصه به 
ضمیر ناخودآگاه کودک می رود و در زمان خودش 
به کارش می آید از همین رو است که کارشناسان 
و  کرد  تفسیر  برای کودک  نباید  را  می گویند قصه 
مستقیم وارد خود آگاهش کرد چرا که تأثیر مخربی 
را  آن قصه  خواهد گذاشت. کودک خود می تواند 
برداشت و تکمیل کند. فیوضات بیان می کند: اگر 
دیگر  بار  که شنیده  را  دارد قصه ای  اصرار  کودکی 
بشنود یعنی آن قصه به نکته ای اشاره کرده است 
که جزو دغدغه های اوست. مثلًا کودکی از تاریکی یا 
چیز خاصی می ترسد و بزرگترها فقط سعی بر دور 
کردن او از ترس دارند ولی در این مواقع، قصه است 
که به کمک می آید و به کودک به طور غیر مستقیم 
می گوید ترس نه اینکه نباشد، وجود دارد و راه هایی 
را نشان می دهد که کودک به مرور بر این ترسش غلبه 
می کند. مثلًا در برخی قصه ها یک کودک راحت 
مواد  ادامه می دهد: قصه  قول می زند. وی  را  دیو 
اولیه رؤیا و خیال را به کودک می دهد و خلاقیت در 
او ایجاد می کند. از طرفی همه اتفاقات تاریخی و 
روش زندگی و اساطیر در این قصه ها وجود دارد و در 
دهه های مختلف صیقل یافته و به دست ما رسیده 
است و در عین سادگی لایه های بسیار عمیقی دارند.

ثروتی که با مکتوب شدن حفظ می شود
مطالعات نشان می دهد قصه ها یک ثروت است که 

هم دارای نصیحت و پند و هم حسرت و تجربه و هم 
طنز هستند که در استان ما اردبیل به جمع آوری این 
ثروت چندان که باید بها داده نشده است هر چند 
برخی از افراد به دلیل علاقه شخصی وارد این عرصه 

شده اند اما با مشکلاتی دسته پنجه نرم می کنند.
فیوضات گرد آورنده و نویسنده مجموعه قصه های 
خطه استان اردبیل با اشاره به برخی به فعالیت های 
قصه  فرهنگ  زمینه  در  اردبیل  استان  در  اخیر 
می گوید: 11 سال پیش من و چند نفر از دوستان 
سینه هایشان  که  ما  پدران  و  مادران  دیدیم  وقتی 
ترک  را  دنیا  این  است  قدیمی  قصه های  مخزن 
روستاهای  به  مراجعه  با  گرفتیم  تصمیم  می کنند 
اطراف در شهرهای مختلف اردبیل این قصه ها را از 
زبان قصه گویان ضبط و جمع آوری کنیم که حاصل 
این کار میدانی هفت جلد کتاب است که اکنون در 

دست چاپ قرار دارد.
این پژوهشگر ادبیات فولکور می گوید: حدود پنج 
این قصه ها  سال به صورت مداوم کار جمع آوری 
طول کشید و شش سال روی این قصه ها مطالعات 
تحقیقی و تأویل عمیقی صورت گرفت که به صورت 
مقاله در این کتاب ها آورده شده است و همچنان 

روی جلدهای بعدی کار می شود.
فیوضات با بیان اینکه این گونه کارها نیازمند مکان 
و کار تیمی چند نفره است، بیان کرد: من به جهت 
علاقه با هزینه شخصی این کار را آغاز کردم ولی برای 
چاپ کتاب های آماده شده در این وضیعت اقصادی 
و گران شدن کاغذ نیازمند بودجه هستیم که اگر 
این قصه های  کنند  افراد خیری کمک  یا  و  ارگان 
مکتوب شده به زودی دست علاقه مندان خواهد 

رسید.
ایجاد رشته قصه گویی در دانشگاه های ما 

احساس می شود
اما مشکلات زندگی ماشینی امروزه جای قصه 
به  را  خود  تنهایی  بچه ها  و  است  گرفته  را  گویی 
جای پر کردن در کنار صحبت ها و قصه های پدران 
پر  همراه  تلفن  و  کامپیوتر  تلویزیون،  با  مادران  و 
می کنند که در کنار علم آموزی اثرات زیان باری بر 

جا می گذارد.
سخت  بیماری  با  ما  کشور  که  روزهایی  این  در 
کرونا درگیر است و با در خانه ماندن می توان با این 
بیماری مبارزه کرد، فرصتی است که اوقات فراغت 
خود و کودکانمان را با قصه و قصه گویی پر کنیم. 
که  اردبیل  چون  سردسیری  مناطق  در  ویژه  به 
بارندگی برف دارد و هفت ماه از سال هوا سرد است، 
تنهایی هایمان را می توانیم با کنار هم بودن اعضای 
صفا  که  گذشتگانمان  همچون  کنیم  پر  خانواده 
و صمیمیت و آرامش را با گفت و گو در محفل گرم 
خانواده به دست می آوردند و در این روزهای کرونایی 
به صورت مجازی با سایر آشناها ارتباط برقرار کنیم 
و از دورهمی های خانوادگی که در سالهای گذشته 
داشتیم پرهیز کنیم مخصوصاً در شب یلدای امسال 
با در خانه ماندن و جلوگیری از ایجاد دورهمی بیش 
از یک خانواده کادر درمان را در قطع زنجیره شیوع 

کرونا یاری کنیم.
امید می رود در آینده مسئولان کشور کاری کنند تا 
ارگان یا مؤسسه های رسمی برای ترویج فرهنگ قصه 
و قصه گویی ایجاد شود و نیز در آموزش عالی با ایجاد 
رشته قصه گویی به صورت آکادمیک و علمی بتوان 

این فرهنگ را در جامعه گسترش داد.

شهردار قنوات قم:

ساخت مسکن در شهر قنوات 
تسهیل می شود 

شهردار قنوات قم گفت: ساخت مسکن در قنوات تسهیل می شود و مجموعه 
مدیریت شهری به همین منظور اجرای اقدامات حمایتی را در دستور کار دارد. 

رضا شکاری اظهارداشت : با هدف حمایت از شهروندان و به خصوص جوانان 
برای ساخت مسکن در شهر قنوات، اقدامات خوب حمایتی توسط شهرداری و 

شورای اسلامی شهر قنوات در نظر گرفته شده است.
شهردار قنوات ادامه داد: در همین رابطه با پیشنهاد شهرداری و تصویب شورای 
اسلامی شهر، تمامی هزینه های شهرداری برای صدور پروانه متقاضیان احداث 

مسکن محرومین به صورت رایگان محاسبه می شود.
وی همچنین به هماهنگی با دیگر دستگاه های دخیل در امر ساخت و ساز از 
جمله بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و سازمان نظام مهندسی ساختمان برای ارایه 
تسهیلات بانکی ارزان قیمت و بلاعوض درکنار در نظر گرفتن تخفیفات مناسب در 
امر نظارت ساخت و سازهای پروژه مسکن محرومین خبر داد و اظهار امیدواری 
کرد: با رفع مشکل مسکن جوانان در شهر قنوات، شاهد افزایش ازدواج زوج های 

جوان در این منطقه باشیم.
شهردار قنوات قم در بخش دیگری از سخنان خود گفت: با تصویب شورای 
اسلامی شهر، به مناسبت دهه مبارک فجر، تخفیف 20 درصدی برای مودیانی که 
قبلا در این شهر اقدام به ساخت و ساز کرده اند و درخواست تسویه حساب نقدی 
بدهی خود را دارند در نظر گرفته شده است که از دی ماه تا اسفند ماه سال 13۹۹ 

سال جاری قابل اجرا است.
وی همچنین با اشاره به روحیه مهمان نوازی مردم شهر قنوات بیان کرد: به دلیل 
افزایش هزینه های زندگی به خصوص زمین و مسکن در شهر قم، جمعیت قابل 
توجهی از مردم قم، شهر قنوات را برای زندگی انتخاب کرده اند و این مساله موجب 

افزایش هزینه های مدیریت شهری در این شهر شده است.
پایان عملیات عمرانی خیابان امام علی)ع( شهر قنوات

شهردار قنوات در ادامه با اعلام این خبر بیان داشت، عملیات زیرسازی و آسفالت 
خیابان 24 متری امام علی)ع( که در هفته دولت کلنگ زنی شده بود، به پایان رسید. 
وی ادامه داد: خیابان امام علی)ع( یکی از ورودی های مهم شهر قنوات است که 
انجام این عملیات عمرانی، علاوه بر تسهیل در رفت و آمد شهروندان، منجر به رفع 
کامل آبهای سطحی در این خیابان و همچنین هدایت صحیح آبهای سطحی در 
این معبر شد. وی تاکید کرد: اجرای این طرح با اعتباری بالغ بر11میلیارد ریال 
انجام شده  که همگی از منابع داخلی شهر قنوات تامین شده است. شکاری با 
تشکر از همکاری خوب شهروندان و کسبه محترم در زمان اجرای طرح گفت: در 
جریان عملیات زیرسازی این خیابان، در چند لایه اقدام به خاک ریزی، تسطیح 
و کوبش شده است.  شهر قنوات در بخش مرکزی استان قم قرارگرفته و فاصله 
آن با شهر قم حدود 10 کیلومتر است، این شهر در سال ۷۹ با ادغام روستاهای 
تاریخی  از سابقه  و  ایجاد شد  والیجرد و حسن آباد  حاجی آباد لک ها، مرادآباد، 
قابل توجهی برخوردار است و گویش برخی از مردم ساکن در این شهر به زبان لکی 
است. این شهر در مناطق خشک و کویری قم قرارگرفته است و درگذشته از طریق 
حفر قنات، آب موردنیاز مردم منطقه تامین می شد و به دلیل همین پیشینه تاریخی 
به نام شهر قنوات شناخته می شود. استان قم دارای یک شهرستان به همین نام و 
پنج بخش مرکزی، جعفریه، سلفچگان، کهک و خلجستان است؛ بخش مرکزی قم 
با بیش از هفت هزار و 500 کیلومترمربع دارای 2 دهستان قنوات و قمرود است که 

جمعیتی حدود 35 هزار تن دارد.
 

مدیر جامعه الزهرا)س(:

۲۴هزار طلبه در جامعه الزهرا)س( 
تحصیل می کنند

مدیر جامعه  الزهرا)س( گفت: حدود 22 هزار طلبه ایرانی و 2 هزار طلبه غیرایرانی 
با حضور ۷00 استاد در جامعه الزهرا)س( مشغول فعالیت علمی هستند. 

حجت الاسلام والمسلمین سید محمود مدنی در دیدار با آیت الله سید هاشم 
حسینی بوشهری، رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، با ارائه گزارشی از 
فعالیت های این موسسه آموزشی، بیان کرد: با وجود شرایط کرونا همه فعالیت های 
علمی آموزشی این مرکز به صورت مجازی و غیر حضوری در حال انجام است و 
تلاش شده تا هیچ یک از برنامه ها به دلیل کرونا و مشکلات مالی تعطیل و لغو نشود.
با اشاره به مشکلات بودجه ای این موسسه علمی  مدیر جامعه الزهرا )س( 
آموزشی اظهار داشت: با این وجود سال گذشته از همه ظرفیت پذیرش استفاده 
و آزمون ورودی و مصاحبه ها با دقت و به خوبی انجام شد و امسال نیز بر اساس 

موافقت هیات امنا دو هزار تن پذیرش خواهیم داشت.
وی همچنین با بیان اینکه اکنون سه نشریه علمی پژوهشی و 1۶ نشریه داخلی 
در گروه های علمی تولید می شود، برگزاری کتاب سال بانوان به عنوان یک رویداد 
مهم در حوزه زنان را از اقدامات مهم این موسسه برشمرد و گفت: فعالیت های 
گسترده علمی جامعه الزهرا)س( را به بزرگترین مرکز حوزه ای خواهران تبدیل کرده 
که استمرار این مسیر نورانی نیازمند حمایت های همه جانبه از این موسسه علمی 

آموزشی و نگاه ویژه به آن است.
رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در این دیدار با اشاره به اینکه بسیاری 
از مدارس علمیه خواهران خارج از کشور را فارغ التحصیلان جامعه الزهرا )س( 
راه اندازی کرده اند، بیان داشت: این یکی از افتخارات جامعه الزهرا )س( است 
که توانسته انسان های متعبدی تربیت کند که خودشان اکنون منشأ خیر و ترویج 
آموزه های اهل بیت )ع( در سراسر جهان شده اند. آیت الله حسینی بوشهری ادامه 
داد: چه کسی باور می کرد که روزی بانوان بتوانند در زمینه مباحث فقهی، کلامی، 
تاریخی و سایر رشته ها آثاری این چنین دقیق و دارای بار علمی ارائه دهند، ولی 
به لطف مجموعه ای فاخر مانند جامعه الزهرا )س( اکنون به این رشد رسیده اند 
و به لطف خدا و با مدیریت فردی فاضل، خدوم و روشنفکر مانند حجت الاسلام 

والمسلمین مدنی این راه ادامه پیدا خواهد کرد.

معاون آموزش و پرورش استان قم:

از هر ۱۰۰ شهروند قمی
 ۹۷ تَن باسواد هستند

و  افتخارها  به  اشاره  با  قم  پرورش  و  آموزش  کل  اداره  سوادآموزی  معاون 
دستاوردهای نهضت سوادآموزی قم از ابتدای پیروزی انقلاب تاکنون گفت: نرخ 
باسوادی در این استان در میان افراد 10 تا 4۹ سال با 50.5 درصد رشد از 4۷ 

درصد در سال 5۷ به حدود ۹۷.5 درصد در سال ۹۹ رسیده است. 
حجت الاسلام محمد رضا قاسمی نیا اظهار داشت: در حالی که از هر 100 تَن 
4۷ تَن در قم با سواد بودند در حال حاضر از هر 100 تَن حدود ۹۷ تَن باسواد 

می باشند.
وی موفقیت های استان در دست یابی به عدالت آموزشی به لحاظ جنسیتی را 
مورد توجه قرار داد و افزود: در گروه سنی ۶ سال به بالا نرخ باسوادی بانوان از 
34 درصد در نخستین سال پیروزی انقلاب به ۸۷ درصد در سال جاری ارتقا پیدا 
کرده است. قاسمی   نیا همچنین افزود: نرخ باسوادی مردان نیز از ۶4 درصد به ۹3 
درصد افرایش یافته است. وی تصریح کرد: نرخ جمعیت باسواد شهری در استان از 
حدود 53 درصد به حدود ۹0 درصد رسیده و جمعیت باسواد روستایی استان نیز 

که اوایل انقلاب 30 درصد بوده هم اکنون ۸0 درصد می باشد.
زمینه  در  که  هایی  موضوع  از  یکی  شد:  یادآور  قم  پرورش  و  آموزش  معاون 
سوادآموزی روی آن سرمایه گذاری می شود رشد باسوادی جمعیت 10 تا 2۹ سال 
به عنوان قشر مولد، فعال، با نشاط و جوان جامعه است که خوشبختانه در این گروه 

سنی نیز به بالای ۹۷ درصد رسیدیم.
قاسمی نیا با بیان اینکه از زمان تشکیل نهضت سوادآموزی 415 هزار تَن در 
برنامه های سواد آموزی استان شرکت کردند، افزود: یکی از بایدهای آموزش 
نهضت سواد آموزی علم جهت دار است در همین راستا از حدود یکهزار ساعت 
آموزش سوادآموزی حدود 230 ساعت آن به آموزش روخوانی و روانخوانی قرآن 

کریم، آشنایی با زندگانی اهل بیت )ع( و معارف و ارزش اسلامی اختصاص دارد.

 درجلسه شورای اطلاع رسانی استان قم مطرح شد:

تحقق بهبود وضعیت کرونا با ادامه 
همکاری شهروندان

کرامت  سالن  در  دوشنبه  روز  که  قم  استان  اطلاع رسانی  شورای  جلسه  در 
استانداری برگزار شد، اعضای بر ادامه همکاری شهروندان برای تحقق بهبود 

وضعیت کرونا در این استان تاکید کردند.
معاون سیاسی امنیتی اجتماعی استانداری قم در این جلسه گفت: از اول 
آذرماه تاکنون هم زمان با اجرای محدودیت های کرونایی، نهایت همکاری توسط 
شهروندان استان قم صورت گرفت و به ندرت دستورالعمل های بهداشتی نقض 

شد.
بیژن سیلمان پور افزود: به طور میانگین همراهی مردم با دستورالعمل های ستاد 

ملی کرونا ۸5 درصد بود که نشان دهنده اعتماد مردم به نظام است.
وی اضافه کرد: در عین حال ممکن است این محدودیت ها و تعطیلی ها برای 
و  اعمال شود  باید  بهبود شرایط  و  برای حفظ  باشد، ولی  بوده  زیان بار  برخی 

امیدواریم به وضعیت سفید برسیم.
وی با تاکید بر این که وضعیت موجود را عادی نپنداریم و برای مردم عادی جلوه 
نکنیم، ادامه داد: شرایط کنونی شکننده است و در صورت عدم رعایت پروتکل ها،  
به قرمز تغییر وضعیت خواهد داد که تلاش می کنیم این وضعیت را در جهت مثبت 

به پیش ببریم.
سلیمان پور خاطرنشان کرد: در حال حاضر وضعیت هیچ شهری در کشور قرمز 
نیست که این مساله اقدامی بزرگ، خوشحال کننده و دستاوردی برای نظام است 

که نشان دهنده اهمیت انسجام وحدت در حل مشکل می باشد.
وی تصریح کرد: با وجود این که وضعیت برخی شهرها زرد بود، ولی اعلام نشد؛ 

این مساله تصمیم مناسبی برای مدیریت شب یلدا بود.
وی همچنین با اشاره به این که قم یکی از استان هایی است که بیشترین تقاضا 
را برای گرفتن برگه تردد دارد، بیان کرد: با توجه به این که قم نزدیک استان تهران 
و فرودگاه بین المللی امام خمینی)ره( است و روزانه تعداد زیادی تردد به استان 
تهران صورت می گیرد،  به ستاد ملی کرونا پیشنهاد شد که قم نیز مانند البرز با 
تهران یکپارچه دیده شود؛ ولی این مساله مورد قبول ستاد ملی کرونا قرار نگرفت.

معاون استاندار قم افزود: در حال تهیه گزارشی برای ستاد ملی کرونا هستیم تا 
در محدودیت های آینده قم نیز با استان تهران یکپارچه دیده شود.

از سایر استان ها  وی خاطرنشان کرد: قم جزو استان هایی است که بیشتر 
پلاک های غیربومی دارد و روزانه تعداد زیادی برگه تردد برای رفت و آمد شهروندان 

صادر می شود.
به گفته وی، 2۹ آذرماه،  یک هزار و 500 برگه جریمه برای عدم رعایت تردد شبانه 

در استان قم صادر شد.
سلیمان پور در ادامه با بیان این که قسمت عمده مسایل روانشناسی معمولا 
آمار  شد  شنیده  کرونا،  ویروس  شیوع  اول  هفته های  در  گفت:  است،  پنهان 
خودکشی افزایش یافته و برخی مبتلایان به دلیل ترس و اضطراب از کرونا فوت 

کردند.
وی افزود: توسعه اقدامات روانشناسی و مشاوره می تواند آسیب های اجتماعی را 

در بحران های این چنینی کاهش دهد.
ویزیت  روانشناسی،  پوشش  برای کاهش هزینه جلسه های  وی اضافه کرد: 
روانشناسی توسط بیمه های تکمیلی در ستاد مقابله با کرونا بررسی می شود تا در 

صورت موافقت تصویب شود.
سلیمان پور همچنین با بیان این که تلاش هایی برای کاهش خشونت اجتماعی 
در استان در حال انجام است، ادامه داد: برنامه عملیاتی مقابله با خشونت در سند 

تحول اجتماعی نیز نوشته شده و تلاش زیادی می شود تا این مساله فراگیر شود.
وی با تبریک ولادت حضرت زینب)س( بیان کرد: حضرت زینب)س( رسانه 
عاشورا و کربلا بود و تاثیر اقدام وی نشان دهنده اهمیت اطلاع رسانی در نشان 

دادن حقیقت و کنار زدن شبهه است.
وی با بیان این که اطلاع رسانی می تواند از چالش و فتنه جلوگیری کند، اضافه 
کرد: عدم شفاف سازی و اطلاع رسانی درست باعث بسیاری از مشکلات از ابتدای 

انقلاب تاکنون شده است.
کاهش بیماران کرونایی در بیمارستان ها

مسوول روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در یک هفته گذشته 
موارد بستری مبتلایان به کرونا به کمتر از 200 نفر در سطح بیمارستان های استان 

کاهش یافته و روزانه دو تا سه نفر فوت می کنند.
سید هاشم صدر با بیان این که از نظر ابتلا در هر 100 هزار نفر، 2۷ نفر مبتلا 
می شوند که وضعیت خوبی است، اضافه کرد: در حال حاضر بیمارستان های 
کامکار و امیرالمومنین پذیرش دارند و سایر بیمارستان ها به تدریج از بستری 
بیماران کرونایی در حال خالی شدن هستند. وی ادامه داد: به طور میانگین 
رعایت پروتکل های پیشگیری از کرونا در سطح استان ۸5 درصد و جواب تست 
مثبت افراد مشکوک 20 درصد است. وی تصریح کرد: اعمال و اجرای دقیق 
محدودیت ها اثربخش بوده و وضعیت استان رو به بهبود است. صدر تاکید کرد: 
ممکن است وضعیت استان به زرد تبدیل شود، ولی در هر حال این رنگ نیز رنگ 

هشدار است و بازگشایی ها نباید به سرعت رخ دهد.
افزایش آمار طلاق به دلیل تغییر سبک زندگی

مدت  طول  در  گفت:  نیز  قم  مشاوره  و  روانشناسی  نظام  سازمان  رییس 
شیوع ویروس کرونا، آمار طلاق به دلیل تغییر سبک زندگی افزایش یافت و بر 
همین اساس جلسه آموزشی برای روانشناسان در بحران برگزار شد تا خدمات 

روان شناختی به مخاطبان ارایه شود.
زهره عباسی افزود: باید سعی شود هزینه های روانشناسی توسط بیمه تکمیلی 
پرداخت شود تا هزینه مراجعه کنندگان سنگین نشود؛ افرادی به دلیل هزینه بالای 

جلسه ها به روانشناس مراجعه نمی کنند.
روانشناسی  مباحث  نیازمند  که  افراد جامعه  که  اضافه کرد: در صورتی  وی 
هستند،  درمان نشوند مشکلات عمیق تر می شود و تهدیدی برای خانواده و جامعه 
است. وی از رسانه ها درخواست کرد: هنگام مصاحبه با روانشناسان، از دارا بودن 
پروانه روانشناسی آن ها اطمینان حاصل کنند و نسبت به تولید محتواهای آموزشی 

و هشدار اهتمام ویژه ای داشته باشند.
انجام روانشناسی بالینی در ۲۷ مرکز خدمات جامعه سلامت

در  بالینی  روانشناسان  گفت:  نیز  قم  شهرستان  بهداشت  مرکز  فنی  معاون 
2۷ مرکز خدمات جامعه سلامت و خانه های بهداشت روستایی حضور دارند و 
از ابتدای شیوع ویروس کرونا فعالیت روانشناسی نه تنها مغفول نمانده، بلکه 

به صورت تلفنی در حال انجام است.
محمدجواد باقریان افزود: فعالیت هایی نیز در بهشت معصومه برای افرادی که 

نزدیکان خود را از دست داده بودند، انجام شده است.
وی با اشاره به طرح محله محور شهید سلیمانی بیان کرد: سه تیم حمایتی، 
نظارتی و عملیاتی با عضویت بسیجیان در این شکل گرفته که این افراد با مراجعه 
به درب منازل مبتلایان و فوت شده های وضعیت معیشت خانواده ها را کنترل 

می کنند.
وی افزود: درصورتی که خانواده ها نیاز به حمایت داشته باشند، کمک هایی 

توسط خیران صورت می گیرد.
باقریان ادامه داد: از اطرافیان بیماران تست کرونا گرفته می شود و جداسازی 

بیماران از افراد سالم در منزل نیز مورد بررسی قرار گرفته می شود.
وی گفت: تیم هایی شامل پزشک و پرستار برای ارایه خدمات پزشکی به درب 
منازل مبتلایان به کرونا مراجعه می کنند تا افراد برای دریافت خدمات پزشکی 
از منزل خارج نشوند. وی خاطرنشان کرد: تیمی نیز برای مراقبت از سالمندان 
به ویژه سالمندان ناتوان و دارای بیماری زمینه ای در نظر گرفته شده تا سالمندان 

از منزل خارج نشوند.
محسن اوروجی مدیرکل مدیریت بحران استان قم نیز گفت: بر اساس همکاری 
سازمان نظام روانشناسی و آموزش و پرورش دوره آموزشی سلامت روان برای 
خانواده ها برگزار خواهد شد تا آسیب های روانی به دلیل استفاده از فضای مجازی 

و در خانه ماندن دانش آموزان کاهش یابد.
محمدجواد محرابی معاون مطبوعاتی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم نیز 
گفت: رسانه ها نسبت به اطلاع رسانی در خصوص لزوم رعایت دستورالعمل های 

بهداشتی برای بهبود وضعیت استان محصولات خبری تولید نمایند.

اجتماعی

روانشناس بالینی و استاد دانشگاه در تبیین مفهوم جوانی کردن با اشاره به 
ضرب المثل »اندازه نگه دار که اندازه نکوست« گفت: حفظ تعادل در لذت بردن 
از لحظات جوانی و برنامه ریزی و اهتمام برای دستیابی به اهداف ومقاصد زندگی از 

ویژگی های »جوانی کردن« است.
حسین ابراهیمی مقدم افزود: دوران جوانی اصطلاحا به عنوان عنفوان دوران 

بزرگسالی شناخته می شود و عمدتا از 1۸ سالگی تا 35 سالگی را دربرمی گیرد.
وی ادامه داد: این دوران که مرحله انسجام هویت، رشد اجتماعی وفرهنگی، 
استحکام افکار واندیشه و جهان بینی است به دلیل انتخاب شغل، همسرگزینی 
وتشکیل زندگی مشترک )خانوادگی( یکی از مهمترین مراحل زندگی بشری است.
دوران  عنوان  به  جوانی  دوران  دیگر،  عبارت  به  کرد:  تصریح  ابراهیمی مقدم 
انتخاب های اساسی زندگی، مهمترین جنبه دستگاه روانی جوان )رشد فکری 

وسطح آگاهی( را می سازد.
این استاد دانشگاه یادآور شد: برخی عبارات همچون "جوانی نکردم" و "باید 
جوانی می کردیم" که گاها از جانب عوام مطرح می شود، مترادف با شادی ونشاط، 

خوشی کردن و رها کردن غم وغصه است.
وی افزود: اما جوانی کردن در مفهوم علمی مترادف با تفکر صحیح، برنامه ریزی، 
انتخاب و برداشت صحیح است. در واقع جوان باید از انرژی این دوران در هر یک از 
زمینه های ورزشی، هنری، اقتصادی وآموزشی استفاده کند و مانع از اتلاف انرژی 

شود.
این روانشناس بالینی تاکید کرد: گذران )اتلاف( وقت، انحرافات اجتماعی نظیر 
اعتیاد، انحرافات جنسی و... به مفهوم جوانی کردن نیست؛ گاه برخی جوانان 
خواهان طی کردن ره صد ساله در یک شب بوده و بر این اساس تحت  تاثیر بعضی 

از دوستان )دشمنان دوست نما( قرار گرفته و به انحراف کشیده می شوند.
وی ادامه داد: قرار گرفتن تحت تاثیر خیالات و اوهام نیز یکی از آسیب های دوران 

جوانی است که عمدتا سبب ناامیدی وافسردگی می شود.

ابراهیمی مقدم خاطرنشان کرد: برخی رفتارهای پرخطر همچون رانندگی های 
پرخطر نیز عمدتا در جوانان مشاهده می شود. بر این اساس، امروزه برخی کشورها 
حق بیمه اتومبیل را نیز برای جوانان افزایش می دهند و از این طریق از تصادفات 
جوانان که عمدتا به دلیل تجارب ناکافی و هیجان بالا رخ می دهد، جلوگیری 

می کنند.
به گفته این مشاور خانواده، بنابراین درنظر گرفتن برخی عوامل بازدارنده برای 

جوانان نیز ضروری است.
این کارشناس همچنین با اشاره به نقش خانواده عنوان کرد: خانواده نیز در 
این دوران بسیار حائز اهمیت است. جوان الگوهای فکری و تربیتی را در محیط 
خانوادگی دریافت می کند. تعاملات اجتماعی، حفظ تعادل ها، پذیرش معنویت، 

قانون وجامعه پذیری در خانواده باید آموزش داده شود.
ارتباط  برقراری  شد:  یادآور  تربیتی  الگوهای  اهمیت  بر  تاکید  با  مشاور  این 
صحیح با والدین نیز برای جوان )به ویژه والد همجنس( بسیار ضروری است. والد 
غیرهمجنس هم در نوع نگاه فرزندان به منظور انتخاب همسر نقش موثری ایفا 
می کند. ابراهیمی مقدم ادامه داد: گاه جوانی کردن در عرف جامعه به مفهوم 
بی قیدوبندی و هدر دادن انرژی جوانی نیز تعبیر می شود اما این دوران در حقیقت 
زمان سرمایه گذاری برای آینده اقتصادی، تحصیلی و لذت بردن از لحظات زندگی 
است. وی اضافه کرد: به عبارت دیگر، جوان باید از کسب مهارت، حل مسئله، 
ورزش کردن و سرمایه گذاری برای آینده لذت ببرد و با برنامه ریزی دقیق و جامع 

برای خود و جامعه افتخارآفرینی کند.
به گفته این استاد دانشگاه، خانواده نیز در کنار این جوان باید احساس لذت 

ورضایت کند.
ابراهیمی مقدم تاکید کرد: در واقع حفظ تعادل در لذت بردن از لحظات جوانی 
و برنامه ریزی واهتمام و برای دستیابی به اهداف و مقاصد زندگی "جوانی کردن" 

است که سبب گذران صحیح دوران بزرگسالی و پیری خواهد شد.

یک روانشناس بالینی و استاد دانشگاه پاسخ می دهد

»جوانی کردن« چه ویژگی هایی دارد؟

قصه پل ارتباطی استوار بین نسل قدیم و جدید؛

قصه گویی فرهنگی که گم شده است
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یک کارشناس بازار سرمایه :

ریسک های تهدیدکننده
 معاملات بورس کدامند؟

یک کارشناس بازار سرمایه به ریسک های تهدیدکننده معاملات بورس اشاره کرد 
و گفت: سه عامل نرخ سود بانکی، قیمت های جهانی و افزایش عرضه در بازار به 
عنوان مهمترین ریسک های تهدیدکننده بازار تلقی می شوند که می توانند به شدت 

بر روند بازار تاثیرگذار باشند.
»مجتبی معتمدنیا« افزود: روند نزولی پرشتابی که در معاملات هفته گذشته بازار 

سهام به وجود آمد ناشی از دو عامل بود که از اهمیت زیادی برخوردار بودند.
وی گفت: نخستین عامل این است که همیشه بازار در یک مقطعی به مقاومت 
نزدیک می شود و در آن زمان، حجم عرضه ها به شدت افزایش یافته و به بیش از 
تقاضا در بازار می رسد، بازار همیشه در این زمان منتظر بهانه ای برای اصلاح خواهد 

بود.
معتمدنیا با بیان اینکه این بهانه می تواند ناشی از هر دلیل مانند خبر یا شایعه 
باشد، ادامه داد: اخبار یا شایعات فارغ از درست یا اشتباه بودن شان به شدت بر روند 
بازار تاثیرگذار خواهند بود، اما تاثیر مستقیم در اصلاح شاخص بورس، مقاومتی 
است که در بازار به وجود آمده و به دنبال آن عرضه افزایش و تقاضا کاهش پیدا کرده 

است.
این کارشناس بازار سرمایه بیان داشت: هفته گذشته شاخص بورس به مقاومت 
خود نزدیک شده بود و اکثر سهامداران پس از ترسی که از نزول بی سابقه بازار به 
وجود آمده بود، نگران وضعیت بازار سهام شدند و به همین دلیل به سرعت به دنبال 

شناسایی سود پیش رفتند که پیامد این اتفاق، افزایش عرضه در بازار بود.
وی، به عامل تاثیرگذار در بازگشت روند صعودی شاخص بورس اشاره کرد و گفت: 
در این زمینه دو اتفاق رخ داد؛ در ابتدا شایعه ای در بازار به وجود آمده بود که تکذیب 
شد و بهانه ها از بین رفت و از طرف دیگر بازارگردان ها موفق تر عمل کردند، این دو 

عامل در کنار یکدیگر موجب ایجاد روند مثبت شاخص در بازار شد.
معتمدنیا در پاسخ به ادامه دار بودن یا نبودن روند صعودی شاخص، گفت: بازار 
همچنان بر روی تک سهم ها می چرخد و نقدینگی بیشتر سمت سهم هایی می رود 
که صاحب بازیگر هستند، اکنون دیگر روند بازار همانند گذشته نیست که کل بازار 

از رشد و ریزش ها تبعیت کنند.
وی، به ریسک های تهدیدکننده معاملات بورس اشاره کرد و افزود: مهمترین 
ریسک، ریسک نرخ بهره است، هرچند این موضوع از سوی مسوولان رد و بانک 
مرکزی به صراحت اعلام کرده که چنین موضوعی در دستور کار نیست و این تصمیم 

محقق نخواهد شد.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: ریسک دیگر، بحث عرضه هایی است 

که ممکن است بدون در نظر گرفتن حجم تقاضا در بازار رخ دهد.
وی ادامه داد: موضوع سوم که به عنوان ریسک تهدیدکننده بازار تلقی می شود، 
نرخ دلار و قیمت های جهانی است، اکنون قیمت های جهانی به سقف قیمتی خود 
نزدیک شده اند و به نظر می رسد از ماه فوریه )بهمن- اسفند( قیمت ها روند نزولی 

به خود بگیرند.
بین  سال   پایان  تا  بورس  شاخص  می رسد  نظر  به  داشت:  اظهار  معتمدنیا 
یک میلیون و ۶50 هزار واحد تا یک میلیون و ۷50 هزار واحد در نوسان باشد و 
اکنون بازار سرمایه با توجه به اصلاح های رخ داده نسبت به بقیه بازارهای سرمایه ، 
بازار جذاب تری است. وی گفت: در بازار کالا و خودرو شاهد رکود خواهیم بود و 
قیمت ها اصلاح می شوند، همچنین در بازار مسکن نیز رکود عمیق تا یک سال آینده 

پیش بینی می شود.
بازار  به طور طبیعی کم ریسک ترین  اینکه  بیان  با  بازار سرمایه  این کارشناس   
و  نقدینگی  جذب  لحاظ  از  سرمایه  بازار  افزود:  است،  سرمایه   بازار  همچنان 
اطمینان خاطر سهامداران از نظر نقدشوندگی و امنیت سهامداری در آن، قابل 
مقایسه با اکثر بازارها مانند بازارهای کالا، خودرو، مسکن و حتی سکه و طلا نیست.
چند  با  متفاوت  سرمایه  بازار  در  سرمایه گذاری  ساختار  اینکه  به  اشاره  با  وی 
صف نشینی  پدیده  با  بازار  در  اکنون  داشت:  اظهار  است،  شده  گذشته  سال 
همراه هستیم، یعنی زمانی که سهم به صف خرید می رسد حجم تقاضا به شدت 
افزایش پیدا می کند و به مرور این صف به دلیل ورود سرمایه سهامداران تازه وارد 
غافلگیرکننده می شود، در زمینه فروش هم با همین وضعیت همراه هستیم که این 

موضوع موجب برهم ریختگی روند معاملات بازار خواهد شد.

یک کارشناس اقتصادی تشریح کرد

دلایل جهش قیمت ارزهای دیجیتال 
کارشناس اقتصادی  درباره دلایل جهش قیمت ارزهای دیجیتال گفت: بعد 
از شیوع ویروس کرونا، دولت ها نقدینگی زیادی برای مقابله با رکود جامعه تزریق 
کردند که منجر به تضعیف ارزش پول های ملی شد و زمانی که ارزش پول کاهش 
پیدا می کند، مردم تمایل دارند تا پول خود را تبدیل به دارایی های امن مثل طلا 
و بیت کوین کنند. علیرضا شامخی در ادامه با طرح این پرسش که چرا ارزهای 
دیجیتال در مقایسه با طلا به شکل بی سابقه ای بازدهی بهتری داشته اند، گفت: تا 
سال گذشته فقط افراد حقیقی وارد بازار رمزارزها می شدند اما حدود یک سال است 
که پول های هوشمند یعنی حجم بسیار بالای سرمایه های شرکتی وارد بازار شده که 

در بالا رفتن قیمت بیت کوین تاثیر قابل ملاحظه ای داشته است.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه به طور معمول دولت ها با خرید و فروش 
ارز رمزها مخالف هستند، گفت: دولت ها سعی می کردند تا معاملات این بازار را 
محدود کنند، اما با ورود سرمایه های کلان شرکتی، عملا  دولت ها مجبور می شوند، 
مشروعیت این بازارها را به زودی قبول کنند که همین موضوع سرمایه گذاری در 

رمزارزها را بیمه می کند.
شامخی افزود: در ماه های اخیر، بانک های معروفی در دنیا خدمات رمزارزها را نیز 
به لیست خدمات خود اضافه کرده اند. همچنین، بستر پرداخت الکترونیک خرید 
کالا و خدمات توسعه پیدا کرده و چندین سایت مهم فروش خدمات با استفاده از 
رمزارزها را شروع کرده اند. همه اینها در کنار هم، مشروعیت رمزارزها را بیشتر کرده 

است که بنابراین طبیعی است که قیمت ها در این بازار جهشی شود.
شبکه های  نقش  بعدی  نکته  گفت:  اجتماعی  شبکه های  تاثیر  مورد  در  وی 
اجتماعی است که فعالان و معامله گران مشهور بازار بیت کوین از این فضا استفاده و 
تلاش کردند که مردم را با این حوزه آشنا کنند. رشد ناگهانی هفته اخیر تا حد زیادی 

از همین موضوع ناشی شده است.
شامخی مهم ترین اثر رشد سرمایه گذاری در ارزهای دیجیتال را تضعیف بانک های 
مرکزی دانست و گفت: بانک های مرکزی دنیا با گسترش کاربرد رمز ارزها به عنوان 
حامل ارزش مخالف هستند و صرفا می خواهند از آنها به عنوان بستر پرداخت 

استفاده کنند تا نقش حاکمیتی خود را حفظ کنند.

عضو پیشین کمیسیون برنامه و بودجه تلاش برای بازپس گرفتن سهم ایران 
از بازار نفت را حائز اهمیت خواند و گفت: می توان به جای درامدهای نفتی، با 

اصلاحات ساختاری در فرایند اخذ مالیات، کسری بودجه را جبران کرد.
»هادی قوامی« در گفت وگویی با بیان اینکه لایحه بودجه 1400 کل کشور 
متناسب با شرایط تدوین شده است، گفت: لایحه بودجه 1400 که در واقع 
با توجه به شرایط بین المللی به ویژه  آخرین بودجه دولت دوازدهم است که 
انتخابات آمریکا و رویکرد دولت جدید این کشور برای بازگشت به برجام و از 
طرفی چشم انداز مثبت در کشف واکسن کرونا هست،  به صورت انبساطی و با 
خوش بینی نسبت به تحقق برخی از درآمدها تدوین، و در وقت قانونی به مجلس 

شورای اسلامی تقدیم شد.
عضو پیشین کمیسیون برنامه و بودجه گفت: لایحه با پیش بینی تحقق برخی 
از درآمدهای نفتی با احتساب فروش داخلی و همچنین خوش بینی نسبت به 
برخی دیگر از اقلام درآمدی مانند فروش سهام شرکت های دولتی و اوراق مالی 

دولت تدوین شده است در عین حال مسائل دیگری باید مد نظر قرار گیرد.
از طرح اقدام راهبردی برای لغو  اثرات ناشی  افزود:  نماینده ادوار مجلس 
تحریم ها بر آینده وضعیت تحریم ها، تغییر دولت و برگزاری انتخابات ریاست 
جمهوری در 2۸ خرداد، احتمال موکول شدن بازگشت آمریکا به برجام یا حداقل 
لغو تحریم ها به بعد از انتخابات و مشخص شدن دولت جدید در ایران، امکان 
تداوم محدودیت های ناشی از کنترل شیوع ویروس کرونا و اثرات آن بر کسب و 
کارها، چالش های برخی از بخش های اقتصادی ناشی از استمرار و رکود، اتکای 
دولت به بازار سرمایه برای تامین هزینه های جاری و سرمایه ای موضوعاتی است 

که باید مد نظر قرار بگیرد.
قوامی با بیان اینکه رقمی نزدیک به 1۶ برابری در درآمدهای حاصل از صادرات 
نفت خام و میعانات گازی دیده شده است، خاطرنشان کرد: علاوه براین برای 
پیش فروش داخلی نفت خام از طریق انتشار اوراق سلف نفتی، حدود ۷0 هزار 

میلیارد تومان پیش بینی شده است.
وی افزود: البته منابع دیگری هم هست که مستقیماً با نفت ارتباط دارند. 
بر اساس برنامه ششم باید سالانه سه درصد سهم صندوق توسعه ملی اضافه 
می شد. بر این اساس در سال 1400 باید 3۸ درصد از صادرات حاصل از فروش 
نفت خام به صندوق توسعه ملی برود که این رقم در لایحه بودجه، 20 درصد 
دیده شده است یعنی 1۸ درصد که معادل ۷۶ هزار میلیارد تومان است، از منابع 

سهم صندوق توسعه ملی برای تامین مالی بودجه استفاده می شود.
عضو پیشین کمیسیون برنامه و بودجه اظهار کرد: وضعیت صادرات نفت در 
سال ۹۸، 4۷ هزار میلیارد تومان عملکرد داشت. این رقم در بودجه سال ۹۹، 
5۷ هزار میلیارد تومان دیده شد که عملکرد تحقق ۸ ماهه، هفت هزار میلیارد 
تومان بوده است و پیش بینی می شود تا پایان سال 12 هزار میلیارد تومان محقق 

شود.
قوامی گفت:  این در حالی است که در لایحه بودجه سال آینده، 1۹۹ هزار 
به عملکرد 12 هزار  این محل دیده شده است که نسبت  از  تومان  میلیارد 
میلیاردی که تا پایان امسال محقق می شود، حدود 1۶ برابر افزایش را نشان 
می دهد که با احتساب ۷0 هزار میلیارد تومان هم اوراق سلف نفتی جمعاً 2۶۹ 
هزار میلیارد تومان خواهد شد.  اگر ۷۶ هزار میلیارد تومان، منابع صندوق 
توسعه ملی را هم محاسبه کنیم، حدود 344 هزار میلیارد تومان از کل منابع 
عمومی بودجه سال 1400 که) ۸41 هزار میلیارد تومان است( از نفت، سلف 
نفتی و صندوق توسعه ملی تامین خواهد شد که رقمی حدود 41 درصد را نشان 

می دهد.
نماینده ادوار مجلس بیان کرد: این در حالی است بودجه سال ۹۹ تقریباً از 
نفت جدا شده بود و حدود 2 درصد از منابع بودجه عمومی 5۷1 هزار میلیارد 

تومانی سال ۹۹ از نفت تامین می شود. البته در سال ۹۹ علاوه بر 12 هزار 
میلیارد تومانی که از نفت تامین می شود، صندوق توسعه ملی هم ۶4 هزار 
میلیارد به نفت کمک می کند که اگر آن را با بودجه سال 1400 شبیه سازی کنیم 
به عدد 5۷1 هزار میلیارد تومان تقسیم کنیم، سهم نفت حدود 13 درصد است.

 باید برای بازپس گیری سهم ایران از بازار نفت تلاش کنیم
 نماینده مردم اسفراین در مجلس دهم اظهار داشت: البته پیش بینی این 
مقدار نفت در بودجه از این جهت که علامتی است که ما در سال 1400، 
علیرغم تحریم ها و سایر بحث ها می توانیم نفت بفروشیم به عنوان یک نقطه 
قوت محسوب می شود و از طرفی به لحاظ بین المللی هم بازتاب خوبی دارد اما 
واقعیت این است که ما خیلی از مشتریان خود را در سال های ۹۸ و ۹۹ از دست 
داده ایم و آنها پالایشگاه های خود را به نفت های دیگری عادت داده اند، شیفت 
دادن این پالایشگاه ها به نفت ایران ممکن است از نظر فنی ملاحظاتی داشته 
باشد ولی نهایتاً تلاش برای بازپس گیری سهم ما از بازارهای بین المللی نفت 

می تواند نقطه قوت ما باشد.
قوامی خاطرنشان کرد: اینکه این دو میلیون و 300 هزار بشکه نفت را که 
معادل 1۹۹ هزار میلیارد تومان است یا ۷0 هزار میلیارد تومانی که از اوراق نفتی 
می گیریم و ۷۶ هزار میلیارد تومان هم از صندوق توسعه ملی تامین می کنیم )که 
جمعاً حدود 345 هزار میلیارد تومان( است، اگر بخواهیم بودجه جاری را با آن 
تامین کنیم، خیلی جالب نخواهد بود و ما باید بتوانیم با این 345 هزار میلیارد 

تومان زیرساخت درست کنیم و کار سرمایه ای انجام دهیم.
 باید کسری بودجه عملیاتی را از طریق مالیات تامین کنیم

 وی اظهارداشت: ما باید تلاش کنیم کسری بودجه عملیاتی مان را از طریق 
پایه های جدید درآمدهای مالیاتی  تامین کنیم. این کار هم اکنون مجلس در 
حال انجام است و ممکن است تا زمان بررسی بودجه در صحن، به بودجه 1400 
برسد، کمیسیون اقتصاد طرح مالیات بر عایدی سرمایه یا مالیات بر مجموع 

درآمدها را آماده کرده است.
نماینده مردم اسفراین در مجلس دهم با بیان اینکه مالیات گیری هوشمند 
می تواند منابع مورد نیاز بودجه را تامین کند،  خاطرنشان کرد: ما باید بتوانیم 
فرصت حضور دوباره در بازار نفت و به دست آوردن سهم دو میلیون و 300 هزار 
بشکه نفت را به سمت زیرساخت هایی مانند برقی کردن قطار تهران- مشهد یا 
آزادراه ها، بزرگراه ها و دیگر زیرساخت ها ببریم و اگر اینها را به نتیجه برسانیم، 
فرصت خوبی برای خلق ثروت جدید در اقتصاد خواهد بود. در واقع ما باید از 

این فرصت خوب جو روانی به نحو مطلوب استفاده کنیم.
عضو پیشین کمیسیون برنامه و بودجه اضافه کرد: باید دقت کرد که ما در 
تبصره 4 هر ساله نزدیک به 3 میلیارد دلار به بخش های دفاعی، زیرساخت های 
کشاورزی، آب روستایی و عشایر در نظر می گیریم و به ترتیب مصارفی به این 
شکل هم از صندوق توسعه ملی علاوه بر آن کاهشی که مطرح شد، داریم. 
بنابراین ردیف هایی را هم در دل تبصره ها داریم که در سرجمع کل بودجه کل 
کشور لحاظ نمی شود. مانند جدول 14 مربوط به هدفمندی یارانه ها که منابع آن 
در سرجمع بودجه نیست و با درنظر گرفتن این موارد، رقم ما از ۸41 هزار میلیارد 

تومان فراتر خواهد رفت.
 منابع نفتی باید صرف توسعه زیرساخت ها و تولید ثروت شود

وی استفاده از فرصت فروش نفت در بازارهای بین المللی را نشان قدرت ایران 
دانست و یادآور شد: درست است ما باید سهم خودمان را از بازارهای بین المللی 
بگیریم منتها آوردن این سهم از سال 1400 برای تامین بودجه های جاری 
سم است و ما نباید سهم را به سم تبدیل کنیم بلکه باید این سهم را به ایجاد 
زیرساخت ها، تولید سرمایه، ایجاد زیرساخت هایی که زایش سرمایه های جدید 
و ثروت جدید در اقتصاد به همراه داشته باشد تبدیل کنیم و می توانیم از طریق 

گسترش پایه های مالیاتی کسری بودجه عملیاتی را تامین کنیم.
نماینده ادوار مجلس در بخش دیگری از اظهارات خود به رقم مالیات در 
لایحه بودجه اشاره کرد و گفت: در لایحه بودجه حدود 24۸ هزار میلیارد تومان 
درآمدهای مالیاتی دیده شده است.  امسال حدود 14 هزار میلیارد تومان از این 
مالیات از طریق بورس تامین شد که موضوع بسیار مهمی است چرا که مالیات 
بورس، مالیاتی کاملًا شفاف و بدون هزینه وصول است و هیچ مامور مالیاتی 
برای وصول این مالیات ها مراجعه نمی کند و تشخیص این مالیات ها در همان 

روز فروش اتفاق می افتد.
قوامی اضافه کرد:  این به آن معناست که هر کسی در بورس دستور فروش 
صادر می کند، چه زیان کند و چه سود ببرد، از هر هزار تومان، یک تومان مالیات 
می دهد که این مالیات مستقیماً به حساب سازمان امور مالیاتی می رود و هیچ 
مامور مالیاتی برای اخذ آن اقدامی نمی کند. در واقع ما برای اخذ این مالیات 
همانند ماده 251 که مکرر برای مالیات های مستقیم یا مالیات های ارزش افزوده 

است، مشکلاتی همچون هزینه جمع آوری و اعتراض مودیان نداریم.
با اصلاحات ساختاری می توانیم کسری بودجه را از درامدهای 

مالیاتی تامین کنیم
وی با بیان اینکه با یک اصلاح ساختاری در بحث درآمدهای مالیاتی، می توانیم 
کسری بودجه عملیاتی را به راحتی از طریق درآمدهای مالیات ها تامین کنیم، 
تصریح کرد: حتما امکان افزایش این 14 هزار میلیارد تومان به ۸00 هزار میلیارد 

تومان، نه فقط از طریق بورس بلکه از طریق سایر مالیات ها امکانپذیر است.
نماینده  ادوار مجلس خاطرنشان کرد: به فرض اینکه همه نوع مالیات از جمله 
مالیات بر حقوق، مالیات بر سود، مالیات بر ثروت و سایر مالیات ها لغو و فقط 
مالیات شبیه مالیات فروش در بورس داشته باشیم و از هر مبادله ای یک واحد 

درصد مالیات گرفته )اخذ( شود چنین موضوعی امکان پذیر است.
قوامی اظهار کرد: این نوع مالیات همه معافیت های مالیاتی در اقتصاد را صفر 
می کند و بسیار هم عادلانه است. یعنی مالیات را یک هزارم در نظر بگیریم بر این 
اساس با فرض یک درصد مالیات، اگر کسی هزار تومان فروش داشته باشد، 
10 تومان مالیات می پردازد این رقم فشاری هم به پرداخت کننده وارد نمی کند.  
حال اگر کسی  سالانه، 10 هزار میلیارد تومان فروش داشت با احتساب یک 

درصد مالیات، باید 100 میلیارد تومان مالیات پرداخت کند.
وی گفت: بر این اساس اگر مالیات از مبادلات و نه از تولید ناخالص ملی 
جمع آوری شود، و به این دلیل که نمی توان یکسری از معاملات مانند فروش 
یک کالای دست دوم را در تولید ناخالص ملی محاسبه کرد ولی جزو مبادلات 
این  اقتصادی امسال،  از کاهش رشد  بعد  ما  اگر  محسوب می شوند. حتی 
مالیات ها را اخذ کنیم بیش از 545 هزار میلیارد تومان تولید ناخالص داخلی 

خواهیم داشت.
 عضو پیشین کمیسیون برنامه و بودجه ادامه داد: اگر این 545 میلیارد را 
ضربدر نرخ متوسط دلار 25 هزار تومانی کنونی در بازار کنیم، 13 میلیون و ۶25 
هزار میلیارد تومان ارزش تولید ناخالص ملی ایران به دست می آید که با حساب 
4 برابری این مبلغ از ترنزکشن )مبادلات(، 54 میلیون و 500 هزار میلیارد تومان 
به دست می آید. با احتساب یک درصد مالیات از این 54 میلیون و 500 هزار 
میلیارد تومان، در واقع 540 هزار میلیارد تومان مالیات دریافت می کنیم که با 
گرفتن این میزان مالیات، به راحتی می توان مصارف بودجه سال آینده تحت 

عنوان کل حقوق و دستمزد را به صفر رساند.
وی اظهارداشت: از رقم ۸41 هزار میلیارد تومان هزینه ها، 344 هزار میلیارد 
تومان حقوق و دستمزد، ۷0 هزار میلیارد تومان یارانه که جمعاً 410 هزار میلیارد 
تومان است و 150 هزار میلیارد تومان هم بازخرید و پرداخت سود اوراق است 
که جمعاً معادل 545 هزار میلیارد تومان کسری بودجه عملیاتی را می توانیم 
در سال آینده صفر کنیم. قوامی اضافه کرد: لذا با درآمد حاصل از فروش نفت 
و 104 هزار میلیارد تومان پیش بینی شده بخش عمرانی،  می توانیم کارهای 
عمرانی را اجرا کنیم و یا اینکه عدد عمرانی را افزایش دهیم. یعنی 1۹۹ هزار 
میلیارد را به 104 میلیارد تومان اضافه کنیم و با آن کار عمرانی انجام دهیم. 
بنابراین یک اصلاح ساختار در بودجه می تواند هزینه های وصول مالیات را بسیار 

کاهش داده و شرایط را برای اقتصاد کشور آسان خواهد کرد.
نباید منابع نفتی وارد بودجه جاری شود

این کارشناس مسائل اقتصادی فروش نفت را یک فرصت برای کشور توصیف 
کرد و گفت: فروش نفت در جایی گناه کبیره محسوب می شود که نفت را 
بفروشیم، ارز آن را به بانک مرکزی بدهیم و بانک مرکزی هم آن را تبدیل به ریال 
کند و سپس به خزانه واریز شود و بدون حساب و کتاب آن را در اقتصاد خرج 
کنیم این آسیب و بلا است و آن را اصطلاحاً بلای منابع یا نجاست شیطان 
می نامند. برای همین است که گفته می شود با منابع حاصل از فروش نفت کار 

جاری انجام ندهید.
توسعه  صرف  نفت  فروش  از  حاصل  درآمدهای  و  منابع  باید  گفت:  وی 
زیرساخت ها مثل اتصال شبکه ریلی به شهرهای کشور را اجرا کرد. در حال 
حاضر مشکل شبکه ریلی ما این است که در مبدا به کارخانه ها و در مقصد به 
بندر متصل نیست برای همین ۶0 درصد باری که در کشور جابجا می شود از 
کنار جاده هایی که در کنار خطوط ریلی قرار دارند، انجام می شود و از خطوط 
ریلی استفاده نمی شود. این باعث بلا استفاده ماندن خطوط ریلی شده است 

در حالی که معمولا در کشورها کارخانجات به شبکه ریلی متصل هستند.

عضو پیشین کمیسیون برنامه و بودجه:

 کسری بودجه را می توان از منابع مالیاتی جبران کرد

مفقودی 
به اطلاع عموم می رساند دفترچه قرارداد واگذاری حق انتفاع 

و بهره برداری زمین به شماره ۴0053-۴19 مورخ 138۴/08/15 
واقع در شهرک صنعتی شکوهیه بنا به استشهادیه تنظیمی مورخ 

1399/09/۲9 مفقود گردیده است. بنابراین دفترچه مذکور از درجه 
اعتبار ساقط بوده و هرگونه سوء استفاده از آن، قابل پیگیرد قانونی خواهد 

بود. لذا بنابر مراتب فوق تنها دفترچه المثنی دارای اعتبار می باشد.

منابع بودجه عمومی کشور در لایحه بودجه سال 1400 
بیش از ۸41 هزار میلیارد تومان برآورد شده که 2۹۸ هزار 
میلیارد تومان آن از طریق واگذاری دارایی های مالی تأمین 
می شود. سهم اوراق مالی اسلامی از این منابع، 125 هزار 
میلیارد تومان در نظر گرفته شده است. این اوراق چه نقشی 

در تأمین کسری بودجه خواهند داشت؟
تراز عملیاتی، مابه التفاوت هزینه ها و درآمدهای دولت 
را در بخش منابع و مصارف دولت نشان می دهد. کسری 
تراز عملیاتی در لایحه بودجه سال 1400 حدود 320 هزار 
تراز  واگذاری  از طریق  این کسری  تومان است.  میلیارد 
سرمایه ای قابل تأمین است که فروش نفت در این بخش 

قرار می گیرد.
با این حال پس از تجربه کاهش درآمدهای نفتی، راه های 
دیگری برای تأمین مالی منابع مورد نیاز دولت مورد توجه 
قرار گرفت که انتشار اوراق در قالب واگذاری های مالی یکی 

از آن هاست.
در لایحه بودجه سال 1400 بیش از 2۹۸ هزار میلیارد 
تومان از منابع ۸41 هزار میلیارد تومانی بودجه عمومی از 
محل واگذاری دارایی های مالی و انتشار اوراق انجام خواهد 

شد.
در فرآیند تعیین قیمت اوراق در بازار بدهی، انتظار می رود 
با افزایش تدریجی نرخ سود آن ها، نرخ تورم کاهش یابد. 
در مرحله بعد و در عملیات بازار باز و با کاهش نرخ اوراق و 
نرخ تورم، علاوه بر تأمین منابع مالی دولت، شاهد کنترل 
و کاهش نرخ تورم خواهیم بود. بنابراین اوراق می توانند با 
عمق بخشی به بازار بدهی و بازار بین بانکی، هدف کنترل 

تورم را محقق کند.

در واقع با انتشار و عرضه این اوراق، دولت خواهد توانست 
بدهی های خود را تسویه، کسری بودجه را تأمین کند و 

اهداف تورمی بانک مرکزی را محقق سازد.
از دیگر مزایای اوراق نسبت به دیگر روش های تأمین مالی 
دولت می توان به عدم ریسک نکول اشاره کرد. در واقع با 
انتشار اوراق، بدهی دولت معوق نخواهد شد و خزانه داری 
کل کشور پرداخت مبلغ اسمی اسناد خزانه اسلامی را 
در تاریخ سررسید تعهد می کند. مهم ترین مزیت انتشار 
اوراق نسبت به تأمین مالی از طریق نفت، تأثیر مثبت آن بر 
کاهش تورم است. در واقع تعیین قیمت اوراق در بازار انجام 
می شود و بنابراین با عمق بخشی به بازار بدهی می تواند 
دولت  اگر  حتی  دهد.  افزایش  را  بازار  این  نقدشوندگی 
نتواند بدهی خود را در سررسید پرداخت کند، می تواند با 
غلتاندن بدهی در سررسید یعنی انتشار اوراق جدید برای 
بازپرداخت اصل و سود اوراق قبلی از معوق شدن بدهی 
خود جلوگیری کند و از زیان های استقراض و پولی شدن 

کسری بودجه در امان بماند.
اوراق در بودجه 1۴00

بر اساس لایحه بودجه سال 1400، وزارت امور اقتصادی 
و دارایی موظف است در مدت دو ماه پس از اجرای عملیات 
بازار باز توسط بانک مرکزی، تعیین فهرست معامله گران 
اولیه ای را که مجاز به پیاده سازی الزامات عرضه اولیه اوراق 
از طریق حراج هستند، تعیین کند. در نتیجه، حداقل 
30 درصد از اوراق مالی منتشر شده توسط، دولت پس از 
عملیات بازار باز در عرضه اولیه به معامله گران اولیه مجاز به 

فروش خواهد رسید.
منابع بودجه عمومی کشور در لایحه بودجه سال 1400 

بیش از ۸41 هزار میلیارد تومان برآورد شده است که 2۹۸ 
هزار میلیارد تومان آن از طریق واگذاری دارایی های مالی 
تأمین می شود. سهم اوراق مالی اسلامی از این منابع، 

125 هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شده است.
شرکت های  سهم  سال 1400  بودجه  لایحه  اساس  بر 
فنی،  توجیه  دارای  طرح های  اجرای  برای  دولتی 
اقتصادی، مالی و زیست محیطی در اوراق مالی اسلامی 
۶500 میلیارد تومان خواهد بود که باید به توسط شورای 

اقتصاد برسد.
43 هزار میلیارد تومان اوراق نیز برای طرح های عمرانی، 
تأدیه طلبکاران دولت و دیگر هزینه های پیش بینی  شده در 
نظر گرفته شده است. بر اساس لایحه بودجه سال 1400 
دولت مجاز است برای تأمین مالی این موارد، اوراق مالی 

اسلامی و اسناد خزانه اسلامی منتشر کند.
در  شده  سررسید  اوراق  سود  و  اصل  بازپرداخت  برای 
سال 1400 نیز 10 هزار میلیارد تومان پیش بینی شده 
میلیارد   ۸000 تا  حداکثر  دولت  این،  بر  علاوه  است. 
توسط  منتشره  اوراق  سود  و  اصل  بازپرداخت  تومان 
شهرداری های کشور را در طرح های بهبود محیط شهری 
قطار  طرح های  از  حمایت  همچنین  و  شهروندان  برای 
شهری و توسعه حمل ونقل شهری تضمین خواهد کرد. 
سهم احداث، تکمیل و تجهیز فضاهای آموزشی، پرورشی 
و ورزشی مدارس از اوراق 2000 میلیارد تومان و سهم بیمه 
مرکزی ایران و مؤسسه های بیمه ای از انتشار اوراق برای 
پوشش های بیمه ای و همچنین بهادارسازی ریسک های 
بیمه ای نیز 1000 میلیارد تومان در نظر گرفته شده است.

سرنوشت اوراق در بودجه 1۴00؛

اوراق چگونه کار می کنند؟
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با  کرده اند  عادت  تیم ها  برخی  گفت:متأسفانه  استقلال  فوتبال  تیم  مربی 
اشتباهات داوری 3 امتیازها را بگیرند ولی در سطح بین المللی شرایط این گونه 

نیست و همه چیز زیر ذره بین و تکنولوژی قرار می گیرد.
صمد مرفاوی در گفت وگویی در خصوص آخرین شرایط تیم فوتبال استقلال قبل 

از بازی با گل  گهر و اتفاقات هفته های اخیر صحبت های زیر را انجام داد:
بعد از دو روز تعطیلی شرایط تیم تان چگونه است و آیا بازیکنان مصدوم 

برگشته اند یا خیر؟
ما به بازیکنان دو سه روز استراحت داده ایم تا از لحاظ قوای جسمانی شرایط 
بهتری پیدا کنند. در مورد مصدومیت هم باید بگویم که این اتفاق جزئی از فوتبال 
است و باید واقع بین باشیم. البته همه چیز به خود بازیکن بستگی دارد و آنها باید 
مراقب بدن خود باشند و شرایط خودشان را حفظ کنند. بازیکنان در بیرون از زمین 

همه چیز را رعایت کنند و به مسائل حرفه ای پایبند باشند.
تکلیف نفراتی مثل نادری، دیاباته، شجاعیان و... چگونه است؟

نادری حدود یک هفته از آسیب دیدگی اش گذشته و مشغول درمان است. او فعلا 
به مداوا می پردازد تا وضعیت اش بهتر شود. دیاباته هم رفته رفته با ما تمرین می کند 
و فکر می کنم از این بازی به ما اضافه شود. داریوش شجاعیان هم فعلا همین 
شرایط را دارد و او هم مشغول مداوا است، ولی باید وضعیت اش بررسی شود. در 
این گونه موارد پزشکان اطلاعات بیشتری دارند، اما امیدوار هستم همه مصدومان 

تیم ما زودتر برسند و بتوانیم وضعیت خوبی داشته باشیم.
روز یکشنبه سایت رسمی باشگاه ویدئوهایی را از برخی صحنه های بازی 

با ذوب آهن پخش کرد و ظاهرا شما از داوری ها گلایه های زیادی دارید.
ما در ابتدای فصل زیاد به این موضوعات حساس نبودیم و اگر دقت کرده باشید 
واکنشی نداشتیم، چون اعتقاد داریم داوران کار خودشان را انجام می دهند، ولی 

وقتی اشتباهات زیاد می شود، قطعا روند یک تیم دچار اختلال خواهد شد. به طور 
مثال در بازی با ذوب آهن بازیکن ما در موقعیت تک به تک قرار گرفته و در حالی که 
می توانست دروازه را باز کند، مدافع حریف با یک خطا جلوی او را گرفت. جالب 
است، فقط یک نفر پشت ارسلان مطهری حضور داشت، اما داور فقط کارت زرد 
نشان داد، در حالی که این صحنه کارت قرمز داشت. شما تصور کنید بازیکن 
حریف در آن دقایق اخراج می شد و طبیعتا 10 نفره شدن حریف می توانست شرایط 
را برای ما بهتر کند. یا مثلًا در صحنه های دیگری که واضح هم بودند، داور به سادگی 
از آنها عبور کرد. ما انتظار داریم داوران دقیق تر و با وسواس بیشتری قضاوت کنند 
و منصف تر باشند. این درست نیست که چون ذوب آهن به داوری های چند بازی 

اعتراض کرده به یک باره در بازی با استقلال همه چیز به ضرر ما شود.
یعنی اعتراضات حریف شما در هفته های اخیر روی داوری تأثیر داشت؟
شرایط به شکلی بود که اشتباهات به این واضحی را در مورد تیم ما مرتکب شدند. 
این درست نیست که با اعتراض یک تیم در چند هفته همه چیز به نفع آنها عوض 
شود. شما دقت کنید؛ داوران ما آنقدر اشتباه داشته اند و فشار روی آنها وجود 
داشته که وقتی تیمی از کشور ما به مسابقات بین المللی می رود، بازیکنانش فکر 
می                                   کنند شرایط آنجا هم مثل فوتبال داخلی ماست. دیدید که در آنجا تکنولوژی 
وجود داشت، اما باید قبول کنیم ما باید اشتباهات داوری را ابتدا در کشور خودمان 
حل کنیم. وقتی VAR نباشد، داوران باید دقیق تر و با وسواس بیشتری کار کنند. 
متأسفانه برخی تیم ها عادت کرده اند با اشتباهات داوری 3 امتیازها را بگیرند، ولی 
در سطح بین المللی شرایط این گونه نیست و همه چیز زیر ذره بین و تکنولوژی 

قرار می گیرد.
به عنوان کسی که دو دوره سرمربی تیم استقلال بوده اید، آیا از نوع 

فوتبال تیم تان راضی هستید؟

درست است که ما استقلال هستیم، اما من از شما سؤال می کنم، کدام تیم 
فوتبال ما با برگزاری بازی ها در فاصله 5-4 روز خوب فوتبال بازی می کند؟

کمی سپاهان و کمی هم شهر خودرو که البته این تیم نتایج چندان 
خوبی نگرفته است.

شهر خودرو در بازی با استقلال از وقتی 10 نفره شد، دوندگی اش دو برابر و روند 
حرکتی شان بیشتر شد. بقیه تیم ها هم همین شرایط استقلال را دارند. یادتان باشد 
در این فشار بازی های 5-4 روزه همه تیم ها به دنبال این هستند که امتیاز جمع 
کنند. ما هم به دنبال این هستیم که خوب امتیاز بگیریم و رفته رفته در کنار این 

امتیازگیری اهداف مان را پیاده کنیم و رو به فوتبال زیبا بیاوریم.
متأسفانه زمانی که تیم را تحویل گرفتیم، زمان کمی برای اجرای برنامه های 
تاکتیکی و بدنی داشتیم و تیمی را در اختیار گرفتیم که به لحاظ مدیریتی و فنی 
مشکلات زیادی داشت. بازیکنان دیر به ما اضافه شده بودند، یک سری کرونا 
گرفتند و همین الان هم می بینید تیم کامل مان را در اختیار نداریم. شما اگر به 
جای مربیان ما باشید، متوجه می شوید که بین بازی ها فرصتی برای تغییر تاکتیک، 
اجرای کامل برنامه های فنی و مسائل دیگر نیست. فقط باید طوری کار کنیم که 

بدن بازیکنان ریکاوری شود.
با وضعیت موجود فقط یک روز می شود تمرین تاکتیکی کرد و در واقع نمی شود 
تمام برنامه ها را در همان یک روز و ۹0 دقیقه اجرا کنیم. شکل تیم ما نسبت به فصل 
گذشته تغییر کرده و با مشکلاتی که گفتم زمان می برم تا هماهنگی بین بازیکنان 
و کل اعضای تیم ایجاد شود. دست ما بسته است و وقتی یک تیم کامل نباشد، 
برنامه هایش خوب اجرا نمی شود. در کنار همه اینها فشارهای بیرونی هم به تیم وارد 
می شود که هم روی کادر فنی و هم روی بازیکنان تأثیرگذار است. من نمی خواهم 
توجیه کنم، یا بهانه ای بیاورم، ولی واقعیت ها همین هایی است که گفتم، اما به امید 
خدا رفته رفته تیمی بهتر خواهد شد و می بینید که تا الان هم از لحاظ امتیازی 
خوب کار کرده ایم و هدف مان هم این است که هم فوتبال زیبایی ارائه کنیم و هم 

خوب امتیاز بگیریم.
در این چند روز ظاهرا بازیکنان را در فضای مجازی محدود کرده اید و 
حتی محمود فکری از بازیکنان خواسته تا استوری هایشان را حذف کنند. 

چه دلیلی باعث شد که این تصمیم را بگیرید؟
تمام تلاش ما این است که تمرکز روی تیم خودمان داشته باشیم. باید هم از نظر 
فنی و هم از نظر روحی و روانی تیم را کنترل کنیم. اگر از نظر حرفه ای حواس مان 
به خودمان باشد، قطعا کار راحت تر پیش می رود. قصد ما توهین به تیم های دیگر 
نیست و همه هدف مان این است که بازیکنان به فکر تیم خودشان باشند. مسائل 
تیم های دیگر به ما مربوط نمی شود، شاید خیلی ها در فضای مجازی خیلی 
صحبت ها انجام بدهند، ولی شخصیت تیمی استقلال باید به شکلی باشد که 
با منطق جلو برویم و رفته رفته موفق شویم. استقلال هم در لیگ قهرمانان آسیا 
حضور دارد ولی دلیل نمی شود در فضای مجازی در مورد تیم های دیگر نظر 
بدهیم چون ما اهداف و برنامه های خودمان را داریم و به چیزی جز این موضوع 

فکر نمی کنیم.
به عنوان سؤال آخر تکلیف فرشید اسماعیلی چه شد؟

ظاهرا هنوز جلسه کمیته انضباطی این بازیکن انجام نشده، ولی باید قبول کنیم 
اسماعیلی بازیکن توانمندی است. او سرمایه باشگاه محسوب می شود و باید در 
اختیار تیم باشد. همه بازیکنان استقلال سرمایه های ما هستند و این سرمایه ها 
باید برای تیم خرج شوند. اعتقاد من این است که همه باید به همدیگر احترام 

بگذاریم و در کنار مدیریت، کادر فنی و بازیکنان با همدلی به موفقیت برسیم.

صمد مرفاوی:

برخی تیم ها عادت کرده اند با اشتباه داوری پیروز شوند
رئیس هیئت تیراندازی استان قم : 

قیمت ۹۰ میلیونی تفنگ، معضل بزرگی
 برای تیراندازان است

رئیس هیئت تیراندازی استان قم گفت: در تلاش هستیم برای بهبود آموزش 
همگانی تعدادی سالن تیراندازی دیگر را با رایزنی با ادارت دارای سالن تیراندازی و یا 
با وارد کردن بخش خصوصی مهیا کنیم تا دسترسی برای علاقه مندان آسان تر شود.
محمدجواد متقیان نژاد، رئیس هیئت تیراندازی قم، در گفت و گو با ایسنا عنوان 
کرد: استان قم در  تیراندازی جز10 استان برتر کشور است و هم در بخش بانوان و 
هم آقایان ملی پوشان و بازیکنان حرفه ای مستعدی داریم و به صورت میانگین سه تا 
چهار بازیکن از قم در اردوهای تیم ملی حضور دارند، همچنین هیئت نیز در این چند 
سال اخیر عملکرد مناسبی از خود نشان داده است اما در بحث تجهیزات نسبت به 

استان های اطراف فقر بسیاری داریم.
وی افزود: با توجه به بروز شدن شیوه برگزاری مسابقات نیاز هست که بازیکنان با 
سیبل های الکتریکی کار کنند و در میان استان های منطقه تنها استانی هستیم 
که سیبل الکتریکی نداریم و برای برگزاری مسابقات رسمی به این تجهیزات نیاز 

داریم.
رئیس هیئت تیراندازی قم با تاکید بر اینکه مهم ترین دغدغه ما تهیه سیبل های 
الکتریکی است، اظهار کرد: تجهیز سالن های ورزشی به عهده اداره کل ورزش 

وجوانان است و بابت تهیه این سیبل ها قول هایی نیز داده شده است.
وی با بیان اینکه از نظر فضا و سالن شرایط خوبی داریم، تصریح کرد: در سال 
های گذشته شرایط مطلوبی برای آموزش عمومی نداشتیم؛ اما خوشبختانه با 
تغیر سالن به مکانی در شان ورزشکاران، برنامه هایی برای اموزش های عمومی 
تدوین شد اما با توجه به تعطیلی های زیادی که در سال جاری شاهد بودیم این 

امر محققق نشد.
سالن  تعدادی  همگانی  آموزش  بهبود  برای  هستیم  تلاش  در  داد:  ادامه  وی 
تیراندازی دیگر را با رایزنی با ادارت دارای سالن تیراندازی و یا با وارد کردن بخش 

خصوصی مهیا کنیم تا دسترسی برای علاقه مندان آسان تر شود.
متقیان نژاد با اشاره براینکه لیگ کشوری از اواسط دی ماه آغاز می شود وتعطیل 
شدن سالن ها باعث کاهش آمادگی بازکنان می شود، بیان کرد: امیدواریم که امسال 
در لیگ برتر بانوان، هم در تفنگ بادی و هم تپانچه بادی حضور داشته باشیم و 
همچنین با توجه به اینکه امکان حضور بازیکنان نیمه حرفه ای در لیگ برتر وجود 

ندارد در لیگ دسته یک نیز تیمی را آماده کنیم.
 وی بااشاره براینکه تیراندازی یک ورزش تجهیزات محور است، عنوان کرد: در مورد 
وسائل مصرفی مانند ساچمه به ورزشکاران کمک می شود؛ اما اگر بازیکنی بخواهد 
به صورت حرفه ای کار کند باید تجهیزات شخصی تهیه کند و هیئت نیز در شرایط 
مختلف کمک هایی مانند وام های کمک هزینه خرید تجهیزات پرداخت کرده است؛ 
اما متاسفانه قیمت تجهیزات چندین برابر شده است و قیمت سلاح از 30 میلیون به 

۹0 میلیون رسیده است.

مربی تیم هندبال پاس ناجای قم خبرداد

دعوت هندبالیست قمی به تیم ملی
مجتبی طالبی بازیکن ارزنده تیم هندبال پاس ناجا قم ، به اردوی تیم ملی نوجوانان 

دعوت شد.
مربی تیم هندبال پاس ناجای قم افزود: در بین 30 بازیکنی که از استان های 
مختلف توسط کادر فنی به اردوی آماده سازی تیم ملی هندبال نوجوانان جمهوری 
اسلامی دعوت شده اند، نام مجتبی طالبی از نخبه ها و استعدادهای هندبال قم 

وجود دارد.
محسن ولیان افزود:  طالبی از جمله ورزشکاران مستعد و آینده دار هندبال قم است 
که برای حضور در چهارمین اروی تدارکاتی تیم ملی هندبال نوجوانان جمهوری 
اسلامی ایران جهت اعزام به مسابقات قهرمانی آسیا در کشور قزاقستان دعوت شد.

وی ادامه داد: این ورزشکار به دلیل عملکرد خوب در لیگ برتر هندبال قابلیت های 
فنی و تکنیکی خود را نشان داده است.

ولیان گفت:چهارمین اردوی تدارکاتی تیم ملی هندبال نوجوانان کشور از تاریخ 
پنجم لغایت 14 دی ماه سال جاری در شهر کرج استان البرز برگزار می شود.

در لیست اعلامی فدارسیون هندبال جمهوری اسلامی ورزشکاران از کهکیلویه 
فارس،  اراک،  بختیاری، خراسان رضوی، اصفهان،  و  بویر احمد، چهار محال  و 
مازندران، قزوین، خوزستان، قم، تبریز، البرز، آذربایجان شرقی و هچنین  آذربایجان 

غربی حضور دارند.
هم اکنون تیم پاس ناجای قم با کسب ۹ امتیاز از هشت بازی خود در گروه اول لیگ 
برتر هندبال آقایان کشور و قرار گرفتن در جایگاه سوم این گروه یکی از شانس های 

صعود به مرحله دوم این مسابقات است.

حمید درخشان:

 یحیی نشان داد مربیان داخلی
 ظرفیت زیادی دارند

سرمربی سابق تیم فوتبال پرسپولیس تهران با تمجید از عملکرد سرخپوشان گفت: 
عملکرد »یحیی گل محمدی« در این تیم نشان داد که مربیان ایرانی ظرفیت زیادی 

دارند و در صورت میدان دادن به آنان می شود موفقیت زیادی کسب کرد.
لیگ  در  پرسپولیس  فوتبال  تیم  قهرمانی  نایب  به  اشاره  با  »حمید درخشان« 
قهرمانان آسیا اظهار داشت: نایب قهرمانی نماینده ایران با وجود کاستی های فراوان 
یک افتخار بزرگ در فوتبال کشور بود.   این افتخار در حالی به دست آمد که ما نسبت 
به حریفان خود از غرب و شرق آسیا کاستی های زیادی داشتیم. بازیکنان تیم اولسان 
بسیار با کیفیت بودند و مجموعه پرسپولیس در چند ماه گذشته چند بازیکن تاثیرگذار 

خود را از دست داد.  
بازیکن سابق تیم ملی فوتبال ایران ادامه داد: پرسپولیس توان برنده شدن در این 
بازی را داشت اما 2 خطا موجب شد تا اختیار کار از دست تیم خارج شود. البته این 
خطاها بخشی از بازی هستند و ممکن است برای تیم های بزرگ نیز رخ دهد. این 

نتیجه نمی تواند موفقیت کادر فنی و بازیکنان پرسپولیس را به چالش بکشد.
درخشان با تمجید از بازیکنان و کادر فنی تیم فوتبال پرسپولیس عنوان کرد: 
»یحیی گل محمدی« نشان داد که می شود با مربیان ایرانی نیز موفقیت کسب کرد. 
اگر پولی که به مربیان و بازیکنان خارجی داده می شود به مربیان داخلی داده شود 

بدون شک موفقیت های زیادی نصیب فوتبال ایران می شود.  

علی موسوی :

غیبت » دیاباته« در ترکیب استقلال کاملا 
محسوس است 

کاملا  استقلال  ترکیب  در  دیاباته«  »شیخ  غیبت  گفت:  استقلال  پیشکسوت 
محسوس است و قدرت تهاجمی آبی پوشان به طرز قابل ملاحظه ای کاهش پیدا 

کرده است.
»علی موسوی« اظهار داشت: استقلال در نیمه نخست دیدار با ذوب آهن نتوانست 

در فاز هجومی عملکرد خوبی را به اجرا بگذارد.
وی افزود: خط هافبک استقلال آن کارایی لازم را در 45 دقیقه اول نداشت و 

هافبک های ذوب آهن توانستند نبض میدان را در اختیار بگیرند.
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: در نیمه دوم تا حدودی شرایط به سود 
استقلال تغییر پیدا کرد اما باز هم این تیم در برنامه های تهاجمی با مشکل روبرو شد.

موسوی تصریح کرد: استقلال یکی دو موقعیت برای گلزنی به دست آورد که از 
دست داد اما انتظار از تیمی که داعیه قهرمانی دارد به مراتب بیشتر این است.

وی تاکید کرد: غیبت »شیخ دیاباته« در ترکیب استقلال کاملا محسوس است و 
قدرت تهاجمی آبی پوشان به طرز قابل ملاحظه ای کاهش پیدا کرده است.

بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: »محمود فکری« می داند انتظار از او به 
عنوان سرمربی استقلال بسیار بالاست و هواداران انتظار دارند تیم او نمایش های 

بهتری را به اجرا بگذارد.

 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: خیلی اوقات اتفاقاتی رخ داده که من 
حس می کنم می خواهند پرسپولیس را تضعیف کنند اما ما با قدرت راه موفقیت 

را ادامه می دهیم.
یحیی گل محمدی پس از بازگشت کاروان پرسپولیس به ایران و کسب نایب 
قهرمانی در آسیا اظهار داشت: وقتی فینال به صورت تک بازی برگزار می شود 
تنها باید در این بازی پیروز شوید. متاسفانه این اتفاق برای ما رخ نداد. خیلی از 
اتفاقات این دیدار به ضرر ما شد. زمانی که ما گل اول را دریافت کردیم روحیه 
تیمی را از  دست دادیم. ما بلافاصله بعد از این که گل زدیم، گل خوردیم که این 

موضوع کار ما را سخت کرد.
وی افزود: ما مشکلات زیادی داشتیم . زمانی که ما پس از راهیابی به فینال 
به تهران آمدیم مشکلات زیادی داشتیم که این مسائل ما را اذیت کرد. مسائلی 
مانند تعویق مسابقاتمان. این مسائل موجب شد تا کمی از نظر فوتبالی شرایط 
لازم را برای انجام یک فینال واقعی نداشته باشیم و کار ما سخت شد. اما 
بازیکنانمان تا اخرین دقایق بازی مبارزه کردند و پا پس نکشیدند. ما ناراحت 
هستیم و شرمنده هواداران شدیم. دوست داشتیم قهرمانی را به آنها تقدیم 

کنیم اما مجموع این اتفاقات موجب شد تا جام خوبی را از دست بدهیم.
 جدایی بشار را باور نمی کنم 

گل محمدی در مورد جدایی بشار رسن افزود: او بازیکن مهمی برای ما بود 
اما هنوز جدایی او را باور نمی کنم. چرا باید یک بازیکن خوبتان را در هفته 
چهارم لیگ از دست بدهید؟ نمی دانم راجب این موضوعات چه بگویم. من 

نمی خواهم در این مقطع حاشیه ایجاد شود.
وی گفت: همه از این اتفاقات و چرایی جدایی بشار خبر دارند. اینکه چه 

توافقی صورت گرفت که باعث جدایی این بازیکن شد.  ما دیدار سختی مانند 
مسابقه با سپاهان و استقلال را در پیش داریم. چرا در این مقطع باید تیم 
تضعیف شود. چرا باید به این راحتی بازیکن از دست دهیم. چرا باید شجاع 
خلیل زاده و محمد نادری را از دست بدهیم؟ چرا برای بخشیدن عیسی آل 
کثیر تیم خوب حقوقی تشکیل نشد که در این پرونده از ما دفاع شود؟ ما اگر 
تیم حقوقی قوی داشتیم این رای می شکست. چرا این همه حاشیه برای ما 
به وجود اوردند. همه این موضوعات چراهایی بود که برای ما وجود دارد و باید 
یکی پاسخگوی آن باشد. آنهایی که  پای توافق نامه جدایی بشار را امضا کردند 
باید بیایند و در حضور هواداران توضیح دهند. هر کس امضا کرده باید بیاید و 

توضیح دهد
اراده ای وجود دارد تا پرسپولیس را تضعیف کنند 

سرمربی پرسپولیس در ادامه صحبت هایش تاکید کرد: چرا من باید بهترین 
بازیکن تیمم را از دست بدهم؟ من روی او حساب کرده بودم. آیا نتایج خوب 
و بد شود آن افراد می آیند جواب دهند؟ این را به همین اعضای هیات مدیره 
گفتم. گفتتم که در صورت عدم نتیجه گیری من هم از سر خودم مسوولیت را 
باز می کنم و می گویم برای مثال غلامعلی محمد علیپور و علی رغبتی اعضای 
هیات مدیره و مهدی رسول پناه سرپرست قبلی باشگاه مقصر بوده اند و بیایند 
جواب بدهند. چرا کسی پاسخ این چرا های ما را نمی دهد؟ واقعا این شرایط 

عجیب است.
گل محمدی تاکید کرد: من احساسم این است که اراده ای وجود دارد تا 
پرسپولیس را تضعیف کنند. دلیل این موضوع هم شاید ان چهار قهرمانی است 
که باعث شده آنها اذیت شوند. تحمل چهار سال قهرمانی پرسپولیس سخت 

است. ما به راهمان ادامه می دهم و سعی می کنیم از داشته هایمان استفاده 
کنیم. هنوز مدعی قهرمانی هستیم و هیچ وقت برای تیم کم نخواهیم گذاشت. 
تا جایی که بتوانیم پیش می رویم. پرسپولیس هیچگاه راه خودش را گم نمی 

کند اما یکی باید جوابگوی این اتفاقات باشد.

یحیی گل محمدی: 
پرسپولیس راه موفقیت را با قدرت ادامه می دهد

 سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در واکنش به غیبت 
روس ها در بازی های المپیک توکیو گفت: لطف کشتی به 
این است که با شکست حریفان قدرتمند روسی به مدال 
طلای جهان و یا المپیک برسیم و حیف شد که روس ها 
در المپیک حضور ندارند و شاید زیر پرچم المپیک بیایند.

اظهار  خبرنگاران  جمع  در  دوشنبه  روز  بنا«  »محمد 
ملی  تیم  شدم،   متوجه  سایت ها  در  که  روزی  داشت: 
کشتی فرنگی روسیه با ترکیب کامل و اصلی خود در جام 
پیدا می کند، همان  انفرادی صربستان حضور  جهانی 
موقع به کادر فنی گفتم که اگر چاره داشتم تیم کامل را 
با همین شرایط می بردم که فرنگی کاران بتوانند با روس ها 
مبارزه کنند. وی اظهار داشت: اصلا لطف کشتی چه در 
کشتی آزاد و چه در فرنگی در این است که روسیه باشد و 
با آنها مبارزه کنیم و شکستشان دهیم. مثلا در یک وزنی 
روس ها در همین جام جهانی انفرادی ضعیف بودند و  
پیش بینی می کردم که یک نفر را بفرستم که در آن وزن 
مدال طلا بگیرد که همه بگویند مدال طلا گرفته در حالی 
که این طلا به چه دردی می خورد. در وزن قوی باید مدال 
بیاوری  و اینکه مسابقات هم سطحش خوب باشد و حیف 

شد روسیه در المپیک نیست.
در چین باید کار سهمیه ها را یکسره کنیم

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در بازی های المپیک 
آماده  تنها تیمی  ادامه داد:   ریو  2012 لندن و 201۶ 

از نظر جسمانی در جام جهانی انفرادی در صربستان،  
روسیه بود که آن هم متاسفانه در المپیک نمی تواند شرکت 
کند و ما سعی می کنیم این مدت باقیمانده را اگر این 
ویروس اذیت نکند اردوهای مستمر داشته باشیم. بعد 
از چند وقت نخستین اردوی تیم ملی بعد از لیگ طی 
روزهای دوم تا 12 دی برگزار می شود و به همین صورت 
اردوهای  تا  می کنند  استراحت  روز  یا 5  اردونشینان 4 
بعدی و بعد از آن در مسابقات قهرمانی آسیا در بهمن 
ماه و سپس در مسابقات گزینشی المپیک در سطح قاره 
آسیا که اوایل فروردین در چین برگزار می شود تا همان جا 
کار را تمام کنیم و بتوانیم در سه وزن باقیمانده سهمیه 
المپیک بگیریم. وی خاطر نشان کرد: البته کار نماینده 
برای کسب سهمیه وزن ۶۷ کیلوگرم سخت  کشورمان 
است و احتمال دارد کار به پیکارهای گزینشی جهانی 
که اردیبهشت ماه در بلغارستان برگزار میشود، بکشد و 
بعد از آن هم شرایط مهیا شود بتوانیم اردوهای مستمری 
داشته باشیم تا بتوانیم در المپیک توکیو آبروداری کنیم. 
بنا در خصوص عملکرد »حسین نوری« و »محمدهادی 
در  ایران  کیلوگرم  و ۹۷  وزنهای ۸۷  نمایندگان  ساروی« 
جام جهانی انفرادی کشتی فرنگی در صربستان و اینکه 
به برخی قضاوتها اعتراض داشت، گفت: مساله داوری 
جای خودش را داشت. ما عادت کردیم که همیشه داور 
را مقصر بدانیم موضوعی که در فوتبال کشورمان زیاد رخ 

میدهد و همیشه کاسه و کوزهها را سر داوری میشکنیم و 
من این عادتها را ندارم. وی ادامه داد: این 2 نفر را به چه 
علت به جام جهانی انفرادی در صربستان اعزام کردیم؟ 
دوست داشتیم هر 2 نفرشان مدال طلا بگیرند. حسین 
نوری کسی بود که پس زده بود و فکر می کردم که تمام 
شده بود، اما وقتی در انتخابی تیم ملی رامین طاهری را 
شکست داد اعزامش کردم و تاکید کردیم که حتما باید به 
صربستان برود. در مبارزه او با »داوید چاکواتادزه« قهرمان 
المپیک از روسیه کاری ندارم که شرایط فنی خودش را 
داشت اما در دیدار رده بندی با حریف اوکراینی، به نظر 
شما و کارشناسان کشی، مفت شکست نخورد؟ یعنی با 
قدرت عظیمی که دارد مبارزه را واگذار می کند. از سوی 
حسین  به  چیزی  چه  ما  و  بوده  کرونا  ماه  تا ۹  دیگر ۸ 
نوری دادیم که از او توقع داشتیم. تجربه و عدم تجربه و 

یا قابلیت های جسمانی و استعدادهای ذاتی هیچ وقت 
به کشتی گیر کمک نمی کند و تنها چیزی که می تواند 
کمک کند تشکیل اردوهای تیم ملی است که اینها کنار 
هم باشند  و منظم تمرین کنند. سرمربی تیم ملی کشتی 
فرنگی یادآور شد: متوجه شدم که حسین نوری هنوز برای 
پیشرفت خیلی جا دارد و اگر اشتباهات بچه گانه نمی کرد 
شاید نتیجه دیگری رقم می خورد. اگر در اردوی تیم ملی 
بود و تمرین می کرد به طور حتم عملکرد بهتری داشت.  
او باید کار کند و اگر خواستیم او یا رامین طاهری را برای 
کسب سهمیه ۸۷ کیلوگرم اعزام کنیم و یا به المپیک برود 
باید ضعف ها را بپوشانیم. بنا بیان داشت: »محمدهادی 
ساروی« نیز همچنین که او هم چند تا اشتباه داشت و در 
عین حالی که حقش مدال طلا بود و ضمن آنکه با حریف 

قدرتمند روسی هم مبارزه خوبی داشت.   

محمدبنا: 

طلای المپیک با شکست روس ها 
لذتبخش است
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رییس جمهوری با بیان اینکه در قانون اساسی نظارت مجلس بر کار وزرا مطرح 
نشده است، گفت: وظیفه نظارت بر کار وزیران طبق قانون اساسی برعهده رییس 

جمهوری گذاشته شده است.
الاسلام و المسلمین حسن روحانی صبح دوشنبه در همایش حقوق اساسی و 
شهروندی، با مرور روند تصویب قانون اساسی به موضوع تاکید حضرت امام)ره( بر 
"جمهوری اسلامی" اشاره کرد و گفت: اگر نظام ما نظام جمهوریت نبود و جمهوری 

در آن نبود و انتخابات مبنا نبود، بعید می دانم تا امروز این نظام مانده بود.
رییس جمهوری، با تاکید بر اینکه جمهوریت، انتخابات و آراء مردم به عنوان بنیان 
و اساسی است که این نظام را به خوبی حفظ کرده است، اظهار کرد:  این مساله 
بسیار مهم است که مبنای حکومت ما آرا و رای مردم است حال مشروعیت حکومت 
البته چارچوب های دینی و مذهبی هست و در جای خود محفوظ است، اسلامیت 
نظام به عنوان یک رکن همواره مدنظر بوده و هست اما در بخش جمهوریت آن 
می خواهم تاکید کنم که آرای مردم نقش بسیار اساسی دارد منتها در کشور ما 

متاسفانه نظام حزبی نداریم.
روحانی خاطرنشان کرد: وقتی شما در حکومتی به آرای مردم اتکاء می کنید که 
مردم باید رای دهند، اگر سیستم حزبی نداشته باشید کار مقداری سخت می شود 
یعنی با جنجال و سر و صدا نزدیک انتخابات و شعارهای مختلف ممکن است در 
هدایت مردم برای اینکه چه کسی و چه کسانی را انتخاب کنند مقداری سخت و 

مشکل می شود.
وی ادامه داد: اما اگر نظام حزبی باشد راحت تر است در نظام حزبی مدام بحث و 
گفت وگو و چارچوب را مشخص می کنند نظام و قانون اساسی ما هم حزبی نیست 
و بر مبنای حزب بنا نشده است یعنی در انتخابات به فرد را می دهیم به حزب رای 
نمی دهیم می خواهد مجلس یا شورای شهر یا خبرگان باشد. در ریاست جمهوری 

هم فیلتر حزبی نداریم.
روحانی اضافه کرد: به هر حال هر کشوری در انتخابات فیلترهایی دارد، ما فیلتر 
حزبی نداریم. این فیلتر از طریق شورای نگهبان اعمال می شود و حزبی نیست و ما 

اشکالات این چنین داریم که باید روی این ها فکر کنیم.
وی ادامه داد: بحث بازنگری قانون اساسی زمانی که مورد نیاز باشد، اشکالی هم 
ندارد. قانون اساسی معمولًا دیر به دیر در دنیا اصلاح می شود. 31 سال است قانون 
اساسی تغییر نکرده است. قبلًا پس از  10 ساله پس از ارتحال حضرت امام )ره( 
در قانون اساسی اصلاحاتی انجام گرفت.  اما 31 سال قانون اساسی تغییر نکرد و 

ممکن است زمانی تغییر کند.
قانون اساسی ایران مدرن است

روحانی افزود: یکی از مباحثی که جای آن خالی است، اینکه نظام حزبی آیا خوب 
است داخل قانون اساسی بیاید یا نه؟ وقتی در مجمع تشخیص هم درباره قانون 
انتخابات بحث می کردیم،  چارچوبی را در کمیسیون تصویب کردیم که آن زمان 
به دلایلی متوقف شد. در صحن مجمع 4 ماده تصویب و بعد متوقف شد. در آن 
چارچوب سیاست های کلی قانون انتخابات ما نظام حزبی را پیش بینی کردیم یعنی 

مردم می توانستند به جای فرد به حزب دهند.
رییس جمهوری افزود: قانون اساسی ما یکی از قانون های اساسی قابل توجه در 
سطح جهان است و می توانیم به آن ببالیم. از سال 5۸ که این قانون اساسی تدوین 
شده و مخصوصاً جاهایی که درباره حقوق ملت آمده فصل 3 قوانین روشن و اصول 
واضح و مدرن و چیزی است که می توان آن را در دنیا به عنوان یک قانون اساسی 

مدرن عرضه کرد.
قوای سه گانه فهم مشترکی از قانون اساسی ندارند

روحانی با بیان اینکه متاسفانه فهم همه از قانون اساسی یکی نیست، افزود: البته 
در قانون پیش بینی شده اگر در بخشی از قانون نیاز به تفسیر بود، چه نهادی باید 
تفسیر لازم را انجام دهد. اما قبل از اینکه به تفسیر قانون برسیم، برداشت و فهم 

خیلی مهم است که از این قانون اساسی ما چه برداشت و چه فهمی داریم.
رییس جمهوری با تاکید بر اینکه ارکان حکومت یعنی دولت، مجلس و قوه قضاییه 
فهم مشترکی از قانون اساسی ندارند، تصریح کرد: قوا به مانند هم نمی اندیشند و 
ممکن است در مسائل فنی و مهم اختلاف نظر باشد. زیرا گاهی اوقات می شنویم 
که بعضی از نمایندگان مجلس می گویند ما باید بر کار وزرا نظارت کنیم که این نشان 

از برداشت ناقص از قانون اساسی است.
روحانی ادامه داد: البته نمایندگان در یک مفهومی ممکن است از وزرا سوال کنند 
ولی در قانون نظارت بر کار وزرا وجود ندارد و این رییس جمهوری است که بر کار 
وزیر نظارت می کند. به عبارتی نظارت بر کار وزیر از وظایف رییس جمهوری است و 
رییس جمهوری اختلاف دو وزیر را حل می کند و هماهنگی بین دو وزیر یا چند وزیر 

بر عهده رییس جمهوری است.
وی یادآور شد: مجلس در جاهایی که صلاح می داند می تواند استیضاح را در 
دستور کار قرار دهد و همچنن تحقیق و تفحص هم در جاهایی که می داند می تواند 
به مفهوم نظارت انجام دهد ولی در قانون کلمه نظارت مجلس بر کار دولت ذکر 

نشده است.
رییس جمهوری با تاکید بر اینکه  فهم و استنباط ما از قانون شبیه یکدیگر نیست،  
افزود: برنامه را برای دولت باید چه کسی بنویسد. البته در زمان رژیم گذشته به 
عنوان نمونه برنامه پنج ساله و شبیه آن نوشته می شد ولی در جمهوری اسلامی و 
برنامه طبق اصل 134 و  اجرای قانون بر عهده رییس جمهوری است و به  صراحت 
در قانون ذکر شده که خط مشی و برنامه به عهده ریس جمهوری است و وقتی  

برنامه و خط  مشی بر عهده رییس جمهوری است، چند بار برنامه تعیین کنیم.  
وی خاطرنشان کرد: یک موقع رییس جمهوری برنامه لازم را  تعیین می کند 
تا انتخاب شود و در انتخابات برنامه را ارائه می کند و در مصاحبه با مردم و در 

اجتماعات برنامه را اعلام می کند.
روحانی بیان کرد: نکته بسیار مهم قانون اساسی این است که مسوول اجرای 
قانون اساسی چه کسی است؟ اصل 113 قانون اساسی چند مساله دارد جایگاه 
رییس جمهور را تعریف می کند و می گوید رییس جمهور دومین مقام کشور است و 

عالی ترین مقام رسمی کشور بعد از رهبری، رییس جمهوری است بلافاصله بعد 
از این می گوید مسوول اجرای قانون اساسی است، یعنی کسی که بعد از رهبری 
بالاترین مقام کشور است مسوولیت اجرای قانون اساسی را به عهده دارد و جز 

مواردی که البته  بر عهده رهبری است.
وی افزود: این موضوع  خیلی روشن و شفاف است وقتی اول و آخر این قانون 
خوانده می شود معنایش این است که رییس جمهوری در قوه مجریه مسوول اجرای 
قانون اساسی است گفتن این حرف لغو است معلوم است هر کسی در بخش خود 
مسوول اجرای قانون است این موضوع گفتن ندارد و حرف بی خاصیت و بی 
معنایی است یکی از جاهای که تفسیر نمی خواهد همین نکته است و اختلاف 

برداشتی در این زمینه وجود ندارد.
روحانی با اشاره به برداشت متفاوت از اصل 134 اظهار کرد: شورای نگهبان در 
برداشت آخر خود تفسیری داشته که مساله مهمی است. البته آن در دوره های 
ابتدای انقلاب برداشت دیگری داشتند. باید حقوقدانان برای آن فکر کنند. در هر 
دوره ای یک جور تفسیر می کنند و گرنه ممکن است شورای نگهبان در دوره دیگری 

تفسیر دیگری ارائه دهد.  
بعد از ۴0 سال می توان رفراندوم برگزار کرد

قانون اساسی می تواند در مقاطعی که  به گفته رییس  جمهوری،  اصل 5۹ 
اختلاف نظر اساسی وجود دارد و اتفاق نظری وجود ندارد، مهم باشد. البته باید 
موضوع مهمی باشد و بحث و بررسی شود و در اختیار آرای عمومی و به رفراندوم 
گذاشته شود. البته سازوکار این اصل خیلی پیچیده است ولی بعد از 40 سال 

می تواند یک بار اجرا شود.  
وی با بیان اینکه یکی از وعده هایی که به مردم دادم، حقوق شهروندی بود، 
اظهار کرد: چند بار دوستان پیش نویس هایی را تهیه کردند تا آنکه من با تعدادی 
از حقوقدانان دیدار کردم. آنها سوال کردند مبنای شما برای نوشتن منشور حقوق 
شهروندی چیست و در چه جایگاهی می خواهی بنویسی. این لایحه است یا 
آئین نامه است. گفتم مبنا اصل 134 قانون اساسی است و بعد هم می تواند به شکل 
لایحه تبدیل شود. بعد از آن جلسات زیادی برگزار شد تا منشور منقحی تدوین شود 

و افرادی مسئولیت آن را برعهده داشتند.  
رییس دولت تدبیر و امید با بیان اینکه ندیدم به این منشور کسی اشکال اساسی 
بگیرد، خاطرنشان کرد: ممکن است بگویند چند ماده دیگر به آن اضافه شود 
ولی منشور منقحی است. به خاطر این بود که مردم بدانند حقوق شان چیست و 
مسوولان اجرایی کشور و سایر مسوولان هم بدانند که این حقوق و تکالیف وجود 
دارد.   رییس دولت دوازدهم افزود: این جزو افتخارات دولت یازدهم است که در 
دولت دوازدهم ادامه یافت. معاونت حقوقی اکنون این مسوولیت را برعهده دارد. 
البته دستیار ویژه ای در این رابطه داشتیم. آنچه مهم است این است که حقوق 

شهروندی مورد توجه همه باشد و دولت با تاکید بر آنها اینها را اجرا کند.  
روحانی با بیان اینکه گزارش مفصلی توسط معاونت اداری و استخدامی به ما داده 
شده که خیلی خوب بود که این منشور در ادارات مختلف در حال اجرایی شدن 
است، ابراز کرد: به اینکه حقوق شهروندی تدوین و منتشر شود اتکا نکردیم. تلاش 
کردیم حقوق شهروندی را اجرا کنیم. مردم بتوانند نظرات خود را اظهار کرده و آرای 

خود را نسبت به افراد در صندوق بیندازند.  
وی با تاکید بر اینکه تلاش ما در دولت این بود که مردم نظر خود را بیان کنند و رای 
خود را بدهند و همه جناح ها و احزاب نمایندگان خود را معرفی کرده و در انتخابات 
شرکت کنند، بیان کرد: هیچ مشکل امنیتی قبل، حین و بعد از انتخابات نداشتیم 
آزادی های مردم در دانشگاه ها، اجتماعات، اعتراضات، روزنامه ها، رسانه ها شرایط 

امروز از قبل دولت یازدهم بهتر است. البته تکنولوژی هم به ما کمک کرد.  
این دولت نبود فضای مجازی در اختیار مردم قرار نمی گرفت

روحانی با بیان اینکه دولت یازدهم و دوازدهم در فضای مجازی کار بزرگی کرد، 

یادآور شد: اگر این دولت نبود فضای مجازی در اختیار مردم نبود. فداکاری و 
ایستادگی زیادی شد تا مردم از فضای مجازی استفاده کنند.  در کنارش هم سعی 

کردیم دولت الکترونیک را ترویج کنیم. کار زیادی در این باره انجام شده است.  
رییس شورای عالی فضای مجازی با تاکید بر اینکه شفافیت زیادی هم بر اساس 
فضای مجازی ایجاد شده است، عنوان کرد: بودجه را الان همه مردم می دانند 
چگونه است. حضور مردم در صحنه نقد و اعلام نظر مردم شرایطش با گذشته 
متفاوت است. الان همه مردم یک رسانه دارند و می توانند نظر خود را اعلام کنند.  

وی ادامه داد: یکی از کارهای دولت های یازدهم و دوازدهم فضای مجازی بود که 
به مردم هدیه کرد و مردم با موبایل هوشمند با همدیگر در تماس هستند و بسیاری 

از اطلاعات را به شکل آنلاین در اختیار دارند.
روحانی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به ارائه لوایح بودجه در سالهای اخیر 
گفت: الان چندین سال است که ما بودجه ای را که تقدیم مجلس می کنیم همه 
مردم مطلع می شوند. مردم با شفافیت می توانند بخوانند و نقد کنند و بگویند چرا به 
این دستگاه بیشتر پول دادید و به آن یکی کمتر اختصاص دادید. چرا منابع به این 
شکل است چرا منابع از اینجا است. به راحتی مردم نقد و انتقاد می کنند. شرایط 
حضور مردم در صحنه، نقد واعلام نظر مردم با گذشته بسیار متفاوت است. مردم 
همه الان همراه خودشان یک رسانه دارند می توانند به راحتی نظرشان را بگویند، 

نقدشان را اعلام کنند، تشویق و ترغیب کنند،
رییس دولت تدبیر و امید اضافه کرد: یکی از کارهای مهمی که دولت یازدهم و 
دوازدهم انجام داد همین فضای مجازی بود. امروز مردم با موبایل هوشمند به 
راحتی با همدیگر و با دنیا در تماس هستند و بسیاری از اطلاعات را آنلاین در اختیار 
دارند که یکی از کارهای بزرگی بود که انجام گرفت. در سایر حقوق هم ما تلاش 

کردیم حقوق مردم تا حد امکان اجرایی و عملیاتی شود.
توانستیم همه قطعنامه های فصل هفتمی علیه ملت ایران را لغو کنیم

روحانی با اشاره به تلاش دولت و دستگاه دیپلماسی در سال های اخیر گفت: 
اینکه توانستیم همه قطعنامه های فصل هفتمی که علیه ملت ایران بود را لغو کنیم 
بسیار مهم است. برای اهمیت این کار باید توجه داشته باشیم که دولت هایی در دنیا 
هستند که حدود 10 یا 15 یا20 سال است که گرفتار فصل هفتم هستند. یعنی 
قطعنامه های آنها از طریق فصل هفت منشور در شورای امنیت سازمان ملل تصویب 

شده و هنوز نجات پیدا نکرده اند.
وی خاطرنشان کرد: دولت یازدهم توانست در یک فاصله زمانی کمتر از 2 سال، 
کل این قطعنامه های فصل هفتمی که ۶ قطعنامه بود،  همه را یکجا لغو کند و این 
در تیر سال ۹4 انجام گرفت، یعنی تقریبا 2 سال یا کمتر از دو سال همه این تحریم ها 
لغو شد و امروز هم لغو است و این بسیار مهم است، یکی از افتخارات بسیار مهم 

است.
رییس جمهوری ادامه داد: به این نکته کمتر توجه می شود که زنجیر بزرگی که به 
گردن مردم بود این زنجیر پاره شد و این زنجیر فصل هفتم منشور سازمان ملل بود 

که به گردن مردم بود، این قطعنامه ها لغو شد.
وی با بیان اینکه در این توافق، حقوق هسته ای برای مردم تضمین شد، گفت: 
مردم حقوق هسته ای داشتند ولی طبق همین قطعنامه های سازمان ملل، آنها 
این حقوق را غیرقانونی می دانستند، این برای مردم قانونی شد و در سایر حقوق، 

کارهای زیادی برای حقوق مهم ملت انجام گرفت.
روحانی با تاکید براینکه از افتخارات دولت است که در احقاق حقوق مردم اهمال 
نکرده است،  گفت: اگر ما یک میدان نفتی مشترک داشتیم، رفتیم این حقمان را 
بازستاندیم، یک میدان گازی مشترک داشتیم، اگر همسایه ما 2 برابر ما از آن گاز 
استفاده می کرد، ما در این چند سال تلاش کردیم به اندازه همسایه مان از آن میدان 

گازی مشترک داریم استفاده می کنیم.
رییس دولت تدبیر و امید اظهار داشت: این حق مردم است و تمام می شود. یک 

میدان مشترک است. شما برندارید، دیگری برمی دارد. این چیزی در اختیار شما 
نیست که بگویید حالا من در این چاه را می بندم، 20 سال دیگر استفاده می کنم، 

تمام می شود و او برمی دارد.
روحانی گفت: در میدان نفتی مشترک هم این کار را کردیم. در میدان نفتی 
مشترکی برداشتی که ما می کردیم قابل مقایسه با همسایه نبود، الان داریم به اندازه 
او یا بیش از او از این میدان مشترک نفتی استفاده می کنیم. این یکی از افتخارات 

دیگر دولت بود که وارد عمل شد.
و  بین المللی  دادگاه  در  ما  که  بود  شکایاتی  دیگر  مورد  کرد:  خاطرنشان  وی 
دادگستری بین المللی لاهه مطرح کردیم و البته حالا در قدم های اولیه موفقیت های 
خوبی به دست آوردیم، ادامه دارد. این هم برای اولین بار است که دولت وارد یک 
دادگاه بین المللی می شود و در قدم های اول پیروز و موفق شده می شود. در زمینه 
صلاحیت موفقیت هایی را به دست می آورد. در زمینه احکام موقت و قرار می تواند 
موفقیت به دست بیاورد. در دولت های قبلی شما بگردید، کمتر سابقه دارد و این 

موفقیت های حقوقی است که دولت یازدهم و دوازدهم به دست آورده است.
روحانی گفت: در مقام عمل هم تلاش کردیم مردم در زمینه آموزش، بهداشت، 
نیازهای ضروری زندگی شان، در زمینه حقوقی که نسبت به تورمی که وجود دارد 
می گیرند، یک تعادلی برقرار شود. اینها حق های مردم است که انجام گرفته است.  
ما در شرایطی هستیم که مردم ما خدای نکرده اگر مریض شوند و باید دو یا سه شب 
در تخت بیمارستان باشند، پولی که باید برای تخت بیمارستان پ رداخت بکنند 
10 درصد است یا در روستاها ۶ درصد است.  این پولی که مردم باید از جیب شان 
پرداخت کنند، کاهش پیدا کرده و طرح تحول سلامت کار بزرگی بود که در این 

دولت انجام گرفته است.
برای اقشار کم درآمد و کم مصرف، آب، برق و گاز را مجانی کردیم

روحانی اضافه کرد: کاری که در ماههای اخیر ما انجام دادیم این بود که برای 
اقشار کم درآمد و کم مصرف، آب، برق و گاز را مجانی کردیم.  کسی فکر نمی کرد 
ما در شرایط جنگ اقتصادی و تحریم شدید، بتوانیم این کار را انجام دهیم که 30 
درصد مردم دیگر پول برق و گاز پرداخت نکنند. الان 30 درصد مردم پول برق و 
30 درصد مردم پول گاز پرداخت نمی کنند و یک عدد بزرگی هم پول آب پرداخت 
نمی کنند که البته کسانی که پول آب  پرداخت نمی کنند یک مقدار کمتر از 30 
درصد است و این کار بزرگی است که انجام شده و البته عمدتا روستایی ها از این 

حق استفاده می کنند.
وی اظهار کرد: همیشه در ذهن ما این بود که می شود افرادی که به هرحال 
در تنگنا و عسرت هستند و در محرومیت به سر می برند، آب، برق و گاز برای آنها 
مجانی شود. اینها همیشه برای مردم تخیلات بود و می گفتند اینها شدنی نیست و 

الحمدلله اینها اجرایی و عملیاتی شد.
رییس جمهوری افزود: ما برای گروه های مختلف جامعه هم تلاش کردیم که 
مردم از حق شان بتوانند استفاده کنند. از روز اول برای حقوق زنان و حقوق جوانان 
در جامعه و اقلیت های دینی، مذهبی و قومی به مردم قول دادیم و تلاش کردیم و 
بحمدالله عمل کردیم و امروز شما آمار و ارقام را به خوبی می دانید که ما تلاش کردیم 
گفتیم 30 درصد مدیریت به عهده خانم ها باشد و در این زمینه قدم به قدم به سمت 

این هدف داریم جلو می رویم.  
می گفتند مگر می شود یک زن سفیر شود! اما این کار را کردیم 

روحانی خاطرنشان کرد: اولین باری که ما گفتیم یک سفیر زن اعزام می شود، 
خیلی بحث بود که مگر می شود یک زن سفیر شود؟ این کار شد و الان چندین 
فرمانداری،  نوبت هستند که در  ما زن هستند. چند خانم دیگر هم در  سفیر 
بخشداری، معاونت ها و در سمت مدیرکل، سمت معاونین وزیر، در سمت معاون 
رییس جمهوری و خیلی از جاهایی که قبلا بودند و الان هم هستند، بعضی جاها 

که قبلًا نبودند، امروز این شرایط برای فراهم شده است.
رییس جمهوری گفت: ان شاء الله امیدواریم که روزبه روز بتوانیم آنچه به مردم 
وعده دادیم تا ساعت آخر خدمت خود بتوانیم به وعده هایمان عمل کنیم و همه 

مردم بتوانند از یک حقوق حقه عادلانه استفاده و بهره برداری کنند.
ما  از جمعیت  بزرگی  البته بخش  روحانی درباره مساله روستاییان اظهارکرد: 
اما  زندگی می کنند  در شهر  ما  تقریبا ۷4 درصد جمعیت  شهرنشین هستند، 
روستاییان مشکلات زیادی داشتند و ما در این دولت برای روستاییان و نیازمندی ها 
و حقوقی که آنها دارند، تلاش زیادی در زمینه آب، برق، جاده، بهداشت و هم در 

زمینه آموزش کار بسیار بزرگی انجام دادیم.  
وی ادامه داد: برای نمونه کل روستاهای ما که تا ابتدای دولت یازدهم گاز داشتند 
14 هزار روستا در کشور بوده است. البته ابتدای انقلاب که فقط سه، چهار روستا 
گاز داشتند ولی در ابتدای سال ۹2 فقط 14 هزار روستا گاز داشتند. امروز این 
تعداد به 32 هزار روستا رسیده است. یعنی حتی بیش از دو برابر که نشان دهنده 

این است که کار عظیم و بزرگی انجام شده است.  
رییس جمهوری با بیان اینکه هر هفته 35 روستا آب دار می شوند و آب بهداشتی 
در اختیار آنها قرار می گیرد، تصریح کرد: مجددا به این آمار هم توجه کنید که در 
روستاها و شهرها کمتر از یک میلیون نفر آب بهداشتی پایدار داشتند. در روستاها 
کل مجموعه بیش از ۹00 هزار و زیر یک میلیون است که در انتهای دولت به 10 
میلیون نفر می رسد. یعنی تعداد کسانی که آب سالم پایدار روستایی در اختیار 

خواهند داشت از لحاظ جمعیت 10 برابر می شود. این کار بزرگی است.
روحانی یادآور شد: ما اگر گفتیم حقوق شهروندی، فقط در کتابت و تدوین 
نبود، فقط در یک جزوه و دفترچه نبود، همه تلاش خود را به کار گرفتیم که 
این حقوق، اجرایی و عملیاتی شود، در بحث سلامت، محیط زیست، آموزش، 
آزادی بیان، در حقوق ملی مردم، همه این تلاش ها را ما انجام دادیم و ان 
شاءالله باز هم باید این تلاش ها را مستمر انجام دهیم و دولت های بعدی هم 
باید ادامه دهند تا مردم ما در سایه جمهوری اسلامی ایران، در سایه همان 
به همه حقوق حقه  آزادی و جمهوری اسلامی که دادند،  و  شعار استقلال 

خودشان دست یابند.

رئیس جمهور در نشست حقوق اساسی و شهروندی:

نظارت بر وزیران وظیفه رییس جمهوری است، نه نمایندگان

یک دیپلمات پیشین با بیان اینکه رفع مسئله FATF می تواند بر تاب آوری کشور 
در برابر تحریم ها بیافزاید، تاکید کرد: عمل به توصیه های FATF نه مشکل جدیدی 
برای ایران در ارتباط با کار با متحدانش ایجاد می کند و نه به معنی الزام به ارائه 

اطلاعات بانکی به بیگانگان است.
»کوروش احمدی« در گفت وگو با ایرنا، با اشاره به موافقت رهبر انقلاب با تمدید 
زمان بررسی لوایح مربوط به FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: دلیل 
درخواست رئیس جمهور از رهبری روشن است و برمی گردد به همان دلایلی که 
سبب شد دولت و مجلس عمل به توصیه های FATF و تصویب لوایح چهارگانه را 

تصویب کنند.
وی با بیان اینکه اصرار دولت قبل از هر چیز به مشکلات موجود در نظام بانکی 
به  کشور  بانکی  نظام  مبرم  نیاز  مورد  در  داشت: همه  اظهار  برمی گردد،  کشور 
با پولشویی موافقت دارند. اظهارات اخیر  اصلاحات همه جانبه با هدف مبارزه 
رئیس کل بانک مرکزی بسیار گویا است که گفت براساس اعلام وزارت اطلاعات، 
۷0 نفر از 250 صادرکننده متخلف که بیش از هفت میلیارد دلار ارز به نرخ دولتی 
گرفته و یک دلار به کشور برنگردانده بودند، کارتن خواب، روستایی و از افراد ضعیف 
جامعه بودند. به گفته این کارشناس مسائل بین الملل، گزارش های اخیر در مورد 
سوءاستفاده گسترده سایت های اینترنتی قماربازی از طریق حساب های بانکی در 
ایران و کلاهبرداری از مردم بی اطلاع و بی دفاع دلیل دیگری است. همچنین، طی 

سال های اخیر مقامات بانکی از میلیون ها حساب مشکوک سخن گفته اند.
عمل به توصیه های FATF به معنی الزام به دادن اطلاعات بانکی به 

بیگانگان نیست
احمدی تصریح کرد: FATF نهادی است که مقامات رگولاتوری کشورهای عضو 
در آن شرکت می کنند و توصیه هایی که برای اصلاح نظام بانکی کشورها ارائه 

می کنند، در واقع ماحصل تجربیات نظام بانکی بین المللی برای مقابله با آخرین 
شگردها و ترفندهای گروه های تبهکار است.

وی با بیان اینکه شک نیست که نظام های بانکی در همه کشورها منافع عظیمی 
در مبارزه با پولشویی دارند، خاطرنشان کرد: چون بانک ها در سطح جهانی به 
هم متصل هستند، مشکل در یک بانک می تواند تهدیدی برای بقیه نظام بانکی 
بین المللی باشد و کلیت آن را با مشکلات عظیم، جرایم هنگفت و ورشکستی مواجه 
کند. این دیپلمات پیشین ادامه داد: برخلاف برخی شایعات، عمل به توصیه های 
FATF نه مشکل جدیدی برای ایران در ارتباط با کار با متحدانش ایجاد می کند و نه 

به معنی الزام به دادن اطلاعات بانکی به بیگانگان است.
قرار گرفتن در لیست سیاه FATF موجب احتیاط مضاعف بانک ها برای 

کار با ایران شده است
احمدی در پاسخ به این سوال که باقی ماندن در لیست سیاه FATF چه هزینه هایی 
را برای ایران در عرصه جهانی به همراه داشته است؟ ابراز داشت: بدون شک، عدم 
اجرای استانداردهای FATF شرایط کار با کشورهای دیگر را بسیار پیچیده تر کرده 
است. در اینجا فرقی هم بین کار با کشورهای دوست و غیردوست وجود ندارد. به 
گفته این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی، همانطور که بانک های اروپایی به 
علت تاکید مجدد FATF بر »دقت ویژه« در کار با بانک های ایرانی و بازگشت »تدابیر 
تقابلی« از فوریه 2020 بر میزان سخت گیری برای کار با ایران افزوده اند، بانک های 
چین، روسیه و هند و مانند اینها نیز چنین کرده اند چرا که هم بانک ها به هم متصل 

هستند و طبیعت کار بانکی در همه جای جهان یکسان است.
وی با یادآوری اثرات قرار گرفتن در لیست سیاه FATF بیان کرد: اینکه قرار گرفتن 
ایران در لیست سیاه FATF موجب شد تا بانک ها در مورد ارائه خدمات مالی برای 
تبادل کالاهایی نیز که مشمول تحریم آمریکا نیستند، احتیاط مضاعف اعمال کنند 

و بیش از پیش و در همه موارد نگران درگیر شدن در یک معامله مشکوک باشند.
حضور در لیست سیاه FATFهزینه های بانکی را بین هشت تا 14 درصد افزایش 
داده است احمدی با اشاره به عضویت روسیه و چین در FATF یادآور شد: باید در 
 FATF نظر داشت که کشورهایی مانند چین، روسیه و هند و مانند اینها هم عضو
هستند و نمی توانند نسبت به توصیه هایی که خود در شکل گیری آنها نقش مستقیم 

داشته اند، بی اعتنا باشند.
وی هزینه کار با ایران را در زمان قرار گرفتن در لیست سیاه FATF بیشتر از حد 
استاندارد عنوان کرد و افزود: در چنین شرایطی، بانک هایی که حاضر به کار با 
ایران می شوند، هزینه های بیشتری را به کشور ما تحمیل می کنند. مطابق برآورد 
کارشناسان، این هزینه چیزی بین هشت تا 14 درصد مازاد بر هزینه های معمول 

است. این امر طبعا موجب گران تر شدن بی دلیل کار با خارج می شود.
این کارشناس ارشد مسائل بین الملل افزود: مشکل دیگر این است که متاسفانه 
اروپا هم با استناد به موضوع FATF توانسته در این دوره بهانه دیگری برای عدم 
انجام تعهدات اقتصادی با ایران به دست آورد و از جمله فعالیت کامل اینستکس را 

موکول به اجرای استانداردهای مذکور کند.
خروج از لیست سیاه FATF ایران را در موضع قوی تر قرار می دهد

احمدی در پاسخ به این سوال که تا چه اندازه شکست ترامپ و احتمال کاهش 
تنش میان ایران و آمریکا در بررسی مجدد FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام 
موثر بوده است؟  یادآور شد: شکست ترامپ و دورنمایی تحولی که در دولت بایدن 
ممکن است در ارتباط با ایران و تحریم ها روی دهد، می تواند عامل مهم دیگری 
برای اقدام دولت به گرفتن اجازه برای بررسی مجدد موضوع در مجمع تشخیص 
 FATF مصلحت نظام باشد. وی با بیان اینکه قطعا خروج ایران از لیست سیاه
ایران را در موضع قوی تری برای تعاملات احتمالی با دولت بایدن در مورد تحریم ها 

قرار می دهد، عنوان کرد: این نکته زمانی روشن تر می شود که تضیقات ناشی از 
فشارهای FATF را به عنوان مکملی برای تحریم های آمریکا در نظر بگیریم. بی شک 

چنین مکملی تاکنون باعث افزایش تاثیر تحریم های آمریکا شده است.
این دیپلمات با بیان اینکه رفع مسئله FATF می تواند بر تاب آوری کشور در برابر 
تحریم ها بیافزاید، گفت: در چنین صورتی طبیعی است که اهرم فشار آمریکا بر 
ایران تضعیف می شود. اهمیت این نکته در آن است که احتمالا بازگشت بایدن 
به برجام خود به خود و به طور اتوماتیک انجام نخواهد شد و آمریکا ممکن است 
پیش شرط هایی داشته و در جهت گرفتن امتیازاتی تلاش کند. بنابراین ضروری 
است که با توجه به این دورنما در جهت تقویت موضع خود و تضعیف موضع آمریکا 
بکوشیم. احمدی با اشاره به فواید عضویت ایران در FATF اظهار داشت: در صورت 
خارج شدن ایران از لیست سیاه FATF کار نظام بانکی ما با نظام بانکی بین المللی، 

به ویژه نظام بانکی کشورهای دوست، آسان تر و ارزان تر خواهد شد.
وی یادآور شد: به رغم تحریم ها، حجم مبادلات تجاری ایران با جهان در سال 
13۹۸ در حدود ۸4 میلیارد دلار و در پنج ماهه نخست سال جاری حدود 24 
میلیارد و ۶00 میلیون دلار بوده است. حال اگر به گفته کارشناسان بانکی، قرار 
داشتن در لیست سیاه FATF موجب تحمیل هشت تا 14 درصد هزینه مازاد شده 
باشد، ضرر کشور از این ناحیه را حساب کنید. احمدی در پاسخ به این سوال که 
قرار داشتن ایران در لیست سیاه FATF چه تاثیری بر مسائلی نظیر عدم خرید 
واکسن کرونا دارد؟ گفت: بدیهی است واکسن کرونا هم یک کالا مثل کالاهای دیگر 
است که برای خرید آن نیاز به دریافت خدمات بانکی است؛ خدماتی که در صورت 
قرار نداشتن ایران در لیست سیاه FATF راحت تر، ارزان و سریع تر انجام می شود. 
البته فراموش نشود که بحث بر سر عضویت در FATF نیست بلکه بر سر عمل به 

توصیه های FATF است.

کوروش احمدی دیپلمات پیشین:

حل مسئله FATF بر تاب آوری کشور در برابر تحریم ها می افزاید
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فرشته های رحمت

واقعیت یک ادعا و دروغ بی اساس
رئیس اورژانس بیمارستان شهید بهشتی قم  در واکنش به ادعای دروغ رسانه سلطنتی انگلستان 
به پرداخت هیچ هزینه ای نیستند.دکتر همایون رئیس  بیماران کرونایی هنگام پذیرش ملزم  گفت: 
اورژانس بیمارستان شهید بهشتی در گفتگو با خبرنگار خبرگزاری صداوسیما با اشاره به اینکه بیماران 
کرونایی هنگام پذیرش ملزم به پرداخت هیچ هزینه ای نیستند، گفت: روز یکشنبه خبری دروغ در یکی از 
رسانه های فارسی زبان بیگانه منتشر شد که مدعی بود بیماران مبتلا یا مشکوک به کرونا که دفترچه بیمه 
ندارند باید هنگام پذیرش مبلغ 20 میلیون تومان را به صورت ودیعه نزد بیمارستان شهید بهشتی بگذارند 
و یا 2 نفر ضامن معرفی کنند.وی با تکذیب این شایعه گفت: اولویت اصلی کادر درمانی این بیمارستان و 
تمام کارکنان بهداشت و درمان استان، سلامت بیمار است و بر اساس همین اصل هنگام پذیرش بیمار، 
تمکن مالی هیچ بیماری برای پرداخت هزینه های درمان سنجیده نمی شود.رئیس اورژانس بیمارستان 
شهید بهشتی  افزود : عداوت و دشمنی رسانه های بیگانه با مردم و کادر درمان بار ها به اثبات رسیده و 
در آخرین مورد آن که همزمان با هفته پرستار منتشر شد، بدنبال ایجاد شکاف و فاصله میان مردم و کادر 

درمان هستند.

تعداد زلزله بالای چهار ریشترسالانه درکشور 
استاد پژوهشگاه بین المللی زلزله شناسی و مهندسی زلزله با اشاره به وضعیت لرزه خیزی در ایران گفت: 
هر ساله حدود 250 زلزله با بزرگای 4 تا 4.۹، 25 زلزله با بزرگای 5 تا 5.۹، دو زلزله با بزرگای ۶ تا ۶.۹ و هر 
10 سال حدود دو زلزله با بزرگای ۷ تا ۷.۹ در کشور رخ می دهد. مهدی زارع در پاسخ به این سوال که علت 
افزایش رویداد زمین لرزه ها به ویژه زلزله های بالای چهار ریشتر در چند ماه اخیر چیست، افزود: لرزه خیزی 
در ایران برای زلزله های با بزرگای چهار یا بزرگتر از اول دی ماه ۹3 تا 30 آذر ۹4 با بزرگای چهار به بالا 1۷۸ 
مورد بوده که 11 تای آن بزرگای بیش از پنج داشته اند.وی ادامه داد: در بازه یکساله بعد از اول دی ماه ۹4 
تعداد 151 رخداد برای بزرگای بیش از چهار است که چهار تای آن بزرگای بیش از پنج داشته اند اما آمار 
برای یکساله بعد از اول دیماه ۹5 صعودی است چرا که در یکساله بعد زمین لرزه سرپل ذهاب نیز رخ داد و 

2۹۸ زلزله با بزرگای بیش از چهار ثبت شد که 32 تای آن بزرگای بیش از پنج داشتند.

حال 4۰ بیمار کرونایی در قم وخیم است
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر 1۶۷ نفر مشکوک به کرونا در بیمارستان های این 
استان بستری هستند که حال 40 نفر آن ها وخیم است. محمدرضا قدیر در این زمینه افزود: در 24 ساعت 
گذشته و منتهی به اول دی ماه 13۹۹، 24 نفر در اورژانس مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک 
به کرونا پذیرش شدند.وی اضافه کرد: از این تعداد 1۸ نفر در بخش ها و تحت نظر اورژانس بیمارستان 
بستری شدند.به گفته وی، در 24 ساعت گذشته  23 نفر از کل بیمارانی که طی روزهای گذشته بستری 

شده بودند، مرخص شدند.قدیر خاطرنشان کرد: همچنین یک نفر کرونا مثبت جان خود را از دست داد.

روغن های سه کاره مورد تایید سازمان استاندارد نیست
تبلیغ روغن های خوراکی چندکاره در صداوسیما، این روزها بحث برانگیز شده است؛ موضوعی که در 
آنتن زنده خود تلویزیون هم به نقد کشیده و اعلام شد که به صداوسیما درباره پخش این تبلیغ تذکر لازم 
داده شده است.به گزارش ایسنا، این روزها روغنی خوراکی در شبکه های تلویزیونی تبلیغ می شود که 
همزمان سه کاربرد »پخت و پز، سالاد و سرخ کردنی« را داراست؛ این درحالی است که وحید مرندی مقدم، 
معاون نظارت بر اجرای استاندارد با بیان اینکه روغن سه کاره تبلیغ شده از صداوسیما مغایر با استاندارد 
است، به نوعی این ادعا را رد کرده است. امینی تاکید کرد: روغنی تحت عنوان یک محصول با سه کاربرد 
مطرح شده که مورد تایید سازمان ملی استاندارد نیست و تنها به منظور القای شبهه برای مصرف کننده و 

افزایش میزان فروش و مصرف گفته می شود.

بازگشت »عصر جدید« به تلویزیون از چهارم دی ماه 
مجری »هشتگ عصر جدید« با انتشار یک ویدیو در فضای مجازی، از بازگشت این برنامه به آنتن شبکه 
سه سیما خبر داده است.مجری هشتگ عصر جدید با انتشار یک ویدیو در فضای مجازی، از بازگشت این 
برنامه به آنتن شبکه سه سیما خبر داده است. در این ویدیو که آریا عظیمی نژاد هم حضور دارد، اعلام شده 
است که هشت قسمت از این برنامه به صورت بخش های جداگانه ای با حضور هر کدام از داوران و مجری 

تولید و پخش شده است که به مرور روی آنتن خواهد رفت.

دبیر کنگره ملی شهدای استان قم :

یادواره سردار شهید سلیمانی و شهید فخری زاده
 در قم برگزار می شود

دبیر کنگره ملی شهدای استان قم از برگزاری یادواره شهید حاج قاسم سلیمانی و شهید فخری زاده 
همزمان با دهه بصیرت در استان خبر داد. احمد حاجی زاده  در جلسه هماهنگی سالگرد شهادت سردار 
سلیمانی که در سالن جلسات استانداری برگزار شد، با بیان اینکه رسالت مهم مدیران نظام جمهوری 
اسلامی پرداختن به سیره و آرمان های شهدا است، اظهار داشت: فردای قیامت باید پاسخگوی خون 
شهدای اسلام و انقلاب بوده و اگر کاری زینبی انجام ندهیم تمام دستاوردهای دفاع مقدس و ارزش های 
انقلاب اسلامی مورد هجمه دشمنان قرار می گیرد. وی با بیان اینکه ریاست کنگره ملی شهدای استان 
بر عهده استاندار قم است ادامه داد: علیرغم شیوع بیماری کرونا کار متوقف نشده و جمع آوری آثار و 
ارزش های دفاع مقدس یکی از مهم ترین اقداماتی بوده که در استان قم انجام شده است. دبیر کنگره ملی 
شهدای استان قم به مشارکت و همکاری مراکز و نهادهای مختلف در برگزاری این کنگره اشاره و عنوان کرد: 
صداوسیمای مرکز قم، بنیاد شهید، بنیاد حفظ آثار و ارزش های دفاع مقدس و شهرداری قم در برگزاری 
کنگره نقش ویژه ای داشته اند. وی با اشاره به بیانات مقام معظم رهبری پیرامون سردار شهید حاج قاسم 
سلیمانی ابراز کرد: برنامه های ویژه ای را در هر روز از دهه بصیرت به نام شهیدان سلیمانی و فخری زاده را 
با رعایت پروتکل های بهداشتی برنامه ریزی کرده ایم. حاجی زاده  ویژه برنامه های دهه بصیرت را موردتوجه 
قرارداد و یادآور شد: رونمایی از تولیدات آثار صداوسیما، نام گذاری معابری به نام شهدای مقاومت، برگزاری 
یادواره شهید سلیمانی در روز دوازدهم دی ماه، برگزاری یادواره شهدای مقاومت در شهر کهک و برگزاری 
مراسم چهلم شهید فخری زاده با حضور خانواده این شهید بزرگوار ازجمله مهم ترین برنامه های کنگره 
ملی شهدای استان قم هستند که در دهه بصیرت انجام خواهند شد.وی با انتقاد از عدم همکاری برخی 
از ادارات و ارگان ها در برگزاری کنگره اضافه کرد: از نهادها و ارگان های مختلف خواهش می کنیم کاری 
زینبی کرده و در این زمینه همکاری های لازم را داشته باشند. دبیر کنگره ملی شهدای استان قم با تأکید بر 
برگزاری این برنامه ها با رعایت تمامی دستورالعمل ها و پروتکل های بهداشتی خاطرنشان کرد: امیدواریم در 

روز نوزدهم دی ماه سالروز قیام مردم قم در محضر مقام معظم رهبری باشیم.

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد

احداث خط انتقال پساب برای استفاده
 در آبیاری فضای سبز

 مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: احداث خط انتقال پساب برای استفاده در 
آبیاری فضای سبز شهر قم با اعتبار 55 میلیارد ریال در حال اجرا است.

پیام جوادیان استفاده از پساب به جای آب خام و آب شرب در آبیاری عرصه های جنگلی پیروامون شهر را 
نقطه عطف عملکرد سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خواند و گفت: این سازمان با هدف ایجاد 
منابع آبی پایدار و جایگزین برای آبیاری فضای سبز، طرح جامع بهینه سازی پساب فاضلاب شهری را آغاز 
کرده است. مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم بیان داشت: این پروژه به طول 3۶00 
متر بوده و برای اولین بار از لوله های 500 میلیمتری GRP برای لوله گذاری استفاده شده که از تصفیه خانه 

جامع فاضلاب شهری تا محل تاسیسات تصفیه تکمیلی پساب شهرداری قم ادامه خواهد داشت.
مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: پروژه احداث خط انتقال پساب با هدف 
تحقق این مهم در حال حاضر با 35 درصد پیشرفت فیزیکی و 42 درصد پیشرفت ریالی در حال اجرا است 

و امیدواریم تا پایان سال شاهد اتمام این پروژه باشیم

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف تجهیزات برقی ۵ میلیاردی قاچاق 
فرمانده انتظامی استان از کشف تجهیزات برقی قاچاق، به ارزش 5 میلیارد و ۶04 میلیون ریال در قم خبر 
داد. سید محمود میرفیضی اظهار کرد: ماموران یگان تکاوری استان حین کنترل تردد خودروهای عبوری در 
عوارضی "قم-تهران" یک دستگاه خودروی وانت مزدا را با بار تجهیزات برقی که از مبدأ استان های جنوبی 
به مقصد استان همجوار قم در حرکت بود متوقف کرده و با توجه به عدم ارائه اسناد قانونی از سوی راننده، 
خودرو برای بررسی بیشتر به پلیس امنیت اقتصادی استان قم منتقل شد. فرمانده انتظامی استان قم گفت: 
در بررسی محموله مشخص شد کالاهای خارجی شامل تجهیزات دکل های مخابراتی بوده بنابراین متهم 
اصلی به این پلیس احضار و به دلیل عدم ارائه مدارک لازم دستگیر شد. وی تجهیزات برقی را شامل 4 هزار و 
۷35 قطعه دانست و افزود: در ادامه محموله به سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی تحویل و نمونه کالا 
نیز به گمرک ارسال و کارشناسان ارزش آن را 5 میلیارد و ۶04 میلیون ریال اعلام کردند. میرفیضی افزود: در 

نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

عضو شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد

لزوم پرهیز از اختلافات
 در فضای مدیریت شهری

عضو شورای اسلامی شهر قم با اشاره به لزوم پرهیز اختلافات در مدیریت 
شهر و استان، از بزرگان این شهر خواست تا نسبت به حساسیت های 

موجود درباره الحاق 5۶0 هکتار به محدوده شهری بی تفاوت نباشند.
زر در نشست رسمی  آتش  المسلمین سید محمد  و   حجت الاسلام 
و علنی دیروز شورای شهر با تأکید بر این که دود اختلاف نظرهای پیش 
آمده در موضوع الحاقی 5۶0 هکتاری اراضی به محدوده شهر قم تنها به 
چشم مردم خواهد رفت بیان کرد: این چالش نیازمند بررسی همه جانبه در 

اطراف موضوع است.
وی با اشاره به این که این درگیری ها و اختلاف نظرها ممکن است سبب 
توقف پروژه های مهم شهری و یا حتی قفل شدن آن ها شود یادآور شد: 
فراموش نکنیم که پروژه های 32 و 4۸ هکتاری قم مربوط به دولت قبل بود 

و همچنان با همه دوندگی های انجام گرفته به نتیجه نهایی نرسیده است.
عضو شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: باید به سراغ بزرگان شهر رفت 
و ضمن بیان همه نظرها و آراء، حرکت با طمأنینه و تأنّی را سرلوحه کار قرار 
داد. همچنین در این باره زین العابدین قراچورلو به عنوان عضو دیگر شورای 
اسلامی شهر قم بیان کرد: این الحاق در محدوده پردیسان انجام گرفته 
و باید گفت تجربه ای در این زمینه در مدیریت شهری بویژه در زمینه عدم 

دقت در زیرساخت ها در آن محدوده وجود دارد.
مشکلات  شدن  مشخص  از  پس  و  تجربه  آن  در  متأسفانه  افزود:  وی 
زیرساختی، متولّیان امر عقب نشستند و همه امور به گردن شهرداری و 
شورای شهر افتاد، از این رو تردیدی نیست که الحاق 5۶0 هکتار حتما باید 

مطالعات کافی داشته باشد.
اراضی  از  این 5۶0 هکتار  الحاق  ادامه داد: قطعا مشکلات  قراچورلو 
پردیسان به قم نسبت به دیگر فازهای آن محدوده و با توجه به مانع خط 
آهن، بیشتر است. وی با اشاره به انتظار مدیریت شهری از تصمیم گیری ها 
برای کار پایه ای و منطقی تصریح کرد: بیاییم مردم را گرفتار برخی تصمیم 

گیری های عجولانه نکنیم.
عضو شورای اسلامی شهر قم خاطر نشان کرد: بدانیم اگر به موقع فکر 

نکنیم، قطعا در آینده مجبور خواهیم شد هزینه های بیشتری بپردازیم.

نایب رئیس شورای اسلامی شهر مقدس قم :

دستور الحاق ۵6۰ هکتار به قم 
فرمایشی است

نایب رئیس شورای اسلامی شهر مقدس قم با انتقاد از دستوردهندگان به 
الحاق 5۶0 هکتار زمین به قم، این دستور را فرمایشی و تبلیغاتی دانست .

حسن بختیاری که دیروز در نشست رسمی و علنی شورای اسلامی شهر 
قم سخن می گفت با بیان اهمیت مبحث تأسیسات شهری در مسئله 
مدیریت شهر، اقدام به الحاق 5۶0 هکتار زمین به شهر قم را مایه تعجب 
خواند و گفت: 5۶0 هکتار به اندازه مساحت برخی شهرهای کشور است.

وی اضافه کرد: این تصمیم گیری در یک فرآیند دستوری از بالا به پایین 
و البته در قرن بیست و یکم مایه خجالت و شرم است و ما را به یاد تصمیم 

گیری های قرون وُسطی می اندازد.
عضو شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه این 5۶0 هکتار، منطقه 
ای جدا شده از پردیسان است بیان کرد: زیرساخت های این محدوده مانند 
آب، فاضلاب، برق، گاز و موارد دیگر، مسائلی شوخی بردار نیستند و از این 

رو، این تصمیم گیری سریع واقعا مایه تعجب است.
بختیاری افزود: این محدوده در حال حاضر هم با شرایط بُحرانی در زمینه 
فاضلاب درگیر است. وی با اشاره به اینکه دستوردهندگان به این امر در 
وزارتخانه یا استانداری، اصولا مفهوم شهر را درک نکرده اند تصریح کرد: 
به نظر می رسد این اقدام، بیشتر یک کار فرمایشی و شو تبلیغاتی است 
و اصلا قابل تحقق نیست. نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم در ادامه 
اذعان کرد: اگر قرار بود این فرآیند با مطالعه و دقت صورت گیرد، ظرفیت 
های زیادی وجود داشت که این پروژه می توانست در آن فضاها اجرایی 
شود. وی با بیان این که گاهی فکر می کنیم پُشت پرده ای در این الحاق ها 
وجود دارد یادآور شد: مطالبه عمومی در بحث تأمین مسکن باید از سوی 

نمایندگان مردم چه در مجلس و چه در شورای شهر پیگیری شود.

مدیر منطقه هفت شهرداری قم :

پیاده رو خیابان ۱۹ دی بهسازی می شود
مدیر منطقه هفت شهرداری قم با اشاره به پروژه های پیاده راه سازی در 
هسته مرکزی شهر قم، از پیاده روسازی در خیابان 1۹ دی با اعتبار یک 

میلیارد تومانی خبر داد.
مجید متین فر با اشاره به پروژه های پیاده راه سازی در منطقه هفت، اظهار 
داشت: پیاده راه سازی خیابان ارم به عنوان پایلوت برای اولین بار در شهر قم 
به اجرا درآمد و با وجود همه مقاومت ها بعد از اجرا موردتقدیر همه به ویژه 

کسبه قرار گرفت.
مدیر منطقه هفت شهرداری قم افزود: حدفاصل عماریاسر تا خیابان ارم و 
ادامه ارم تا گیت حفاظتی حرم به عنوان پروژه پیاده راه سازی خیابان انقلاب 

تعریف شد که در حال حاضر مراحل پایانی خود را طی می کند.
متین فر از بلوار بهار به عنوان یکی دیگر از پروژه های پیاده راه سازی منطقه 
هفت یادکرد و افزود: پروژه پیاده راه سازی بلوار بهار بنا به عللی فعلًا از دستور 
کار خارج شده تا در سالهای آینده به عنوان پروژه پیشنهاد دوباره مطرح 
شود. وی افزود: در کنار این اقدامات امسال هم اعتباری برای بهسازی خانه 
موزه شهیدان زین الدین در نظر گرفته شد، خانه موزه شهیدان زین الدین 
تبدیل به مجتمع فرهنگی شده بود که بااعتباری که امسال اختصاص داده 
شد، بهسازی آن به اتمام رسید. مدیر منطقه هفت شهرداری قم با اشاره به 
هزینه بهسازی خانه موزه شهیدان زین الدین، افزود: 200 میلیون تومان 

هزینه پیاده راه سازی اطراف خانه موزه شهیدان زین الدین شد.
متین فر با اشاره به اعتبارات پیاده راه سازی منطقه هفت، تأکید کرد: 
سرجمع اعتبارات پیاده راه سازی با خیابان انقلاب ۹ میلیارد تومان و اعتبار 

پیاده روسازی خیابان 1۹ دی نیز یک میلیارد تومان است.

غیرحضوری شدن فرآیند نقل و انتقال ملک در قم؛ 

 دفاتر استاد رسمی به »قمیار« 
مجهز شدند

به گفته معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم، موافقت نامه ای بین 
کانون سردفتران، سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم و 
معاونت شهرسازی و معماری به منظور اجرای نقل وانتقال املاک به صورت 

غیرحضوری منعقد شد.
 غلامرضا جانقربان با اشاره به تأکید شهرداری بر توسعه فعالیت های 
غیرحضوری، اظهار داشت: موافقت نامه ای بین کانون سردفتران، سازمان 
فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم و معاونت شهرسازی در همین 
رابطه برقرارشده است. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم افزود: 
به موجب این تفاهم نامه مقرر شد کسانی که برای نقل وانتقال املاک یا رهن 
به دفاتر اسناد مراجعه می کنند، نامه فیزیکی دریافت نکنند و برای این کار 

از نرم افزار قم یار استفاده کنند.

استاندار قم با بیان اینکه به مدیران حامی سرمایه گذاری در قم نیاز داریم 
گفت: نباید با بوروکراسی  های اداری سَد راه فعالیت خیران و سرمایه گذاران 

باشیم.
بهرام سرمست در جلسه بررسی و پیگیری امور زیرساخت های بیمارستانی 
استان که در سالن جلسه های امام جواد )ع( استانداری قم برگزار شد و به 
بحث توسعه بیمارستان تخصصی نور اختصاص داشت اظهار داشت: فلسفه 
برگزاری این جلسه ها، بررسی موانع و حمایت از طرح های خیران خواهد بود 
و باید دنبال این امر باشیم که چگونه و با چه راهکاری این طرح را به سرانجام 

برسانیم.
 سرمست افزود: در قوانین ما تبصره و بندهای زیادی دیده می شود که باید با 
کمک همین بند و تبصره ها از خیرین حمایت کنیم نه اینکه با بخش نامه های 
خشک و بی روح سَدی در برابر آنها  باشیم باید دنبال بند و تبصره باشیم تا 

مانعی در راه توسعه این طرح ها ایجاد نشود.
احداث بیمارستان نوربرای استان  مهم و حیاتی است

استاندار قم احداث بیمارستان نور را برای استان  مهم و حیاتی دانست و 
افزود: باید برای حمایت و پشتیبانی از خیران در چنین طرح هایی همه با هم 

ورود پیدا کنیم.
با موضوع بیماری کرونا مشکل های زیادی  ارتباط  اینکه در  با بیان  وی 
داریم و هم  اکنون نیز گرفتار این بحران هستیم  گفت: در اوج بحران به این 
نتیجه رسیدیم که علاوه بر مدیریت بحران باید چاره ای هم برای بحث توسعه 
زیرساخت های درمانی داشته باشیم در این زمینه  مدیریت استان ورود جدی  
کرد و بیمارستان امیرالمومنین به بهره برداری رسید و بیمارستان مادر نیز 

پیشرفت های قابل  توجهی داشته است.
 سرمست با اشاره به ظرفیت خوب خیران و سرمایه گذاران در امر بیمارستان 
سازی گفت: وجود چنین سرمایه گذاران و خیرانی که بخواهند زیرساخت  های 
درمانی استان را توسعه دهند ظرفیت بسیار مهمی است و باید به طور شایسته 

از این ظرفیت بهره مند و قدردان آن باشیم.

مدیران، حامی سرمایه گذاری در قم باشند
 وی با بیان اینکه استان نیاز به مدیران شایسته و حامی سرمایه گذاران دارد 
یادآور شد: ما نیاز به مدیرانی داریم که بپرسند که من باید در ادامه کار یک خیر 
چه کاری باید انجام دهم؟ نباید همه آیین  نامه ها و بروکراسی ها را جلوی راه این 

خیران سَد نموده و او را از کرده خود پشیمان کنیم.
استاندار قم افزود: در ارتباط با بخش خصوصی به مدیران هشدار دادم اگر 
اختلافی بین شما و بخش خصوصی اتفاق بیفتد من طرف بخش خصوصی 

هستم هر چند خود مجری قانون بوده ولی باید پشت کارآفرین باشم.
 وی خطاب به مدیران عنوان کرد: بند و تبصره پیدا کنید که چگونه این طرح 
با چنین حجم سرمایه گذاری را باید حمایت کنیم و به مدیران پایین  دست خود 
نیز منتقل کنید به اعتبار اهمیت کار آنها باید حمایت کنیم و خودتان مشاور 
این طرح ها باشید و با این روحیه پشتیبانی کنیم تا باقیات  صالحاتی برای 
ما باشد اما با کوتاهی و کم کاری و متوسل شدن به بخشنامه ها شرمنده این 

خیران خواهیم بود.
ابعاد زندگی سردار سلیمانی برای نسل جوان تبیین شود

سرمست  همچنین در جلسه هماهنگی سالگرد شهادت سردار سلیمانی  بر 
معرفی ابعاد زندگی، شخصیت و نوع نگرش سردار سلیمانی و شهید فخری 

زاده به نسل جوان از طریق فضای مجازی تاکید کرد. 
وی  تقارن آن با بزرگداشت سردار شهید سلیمانی و چهلم شهید فخری زاده 

اظهار داشت: این تقارن ها مبارک بوده و آن را به فال نیک می گیریم.
استاندار قم با اشاره به شرایط حال کشور با توجه به اپیدمی ویروس کرونا 
گفت: جا دارد فداکاری مدافعان سلامت را که امروز به نام روز پرستار نام گذاری 

شده را گرامی بداریم و از جان فشانی ها و ایثار پرستاران قدردانی کنیم.
وی به مراسم تشییع سردار شهید حاج قاسم سلیمانی در قم اشاره و افزود: 
چرایی و دلایل رمز و راز محبوبیت، ابهت و عظمت این قهرمان را باید درک کنیم 
چرا که این محبوبیت غیرقابل  انکار بوده و باید رمز و راز این  همه آوازه را شناخته 

و به  طریق  اولی برای جوانان، مسئولان و مدیران معرفی کنیم.
سرمست، سبک زندگی و نوع نگرش شهید سلیمانی را مورد توجه قرارداد 
و گفت: آثار و برکت های این شهیدان را باید در ارتباط با فضای جامعه و 
محیط های اداری مورد توجه قرار دهیم و مهم تر از آن باید جلوه هایی از این آثار 

در رفتار و نوع مدیریت مدیران در خدمت رسانی به مردم نیز دیده شود.
وی با تاکید بر اینکه یاد و خاطره این اسطوره ها را باید برای جوانان و نسل 
جدید زنده نگه داشته و آنان را به جهانیان معرفی کنیم تصریح کرد: در معرفی 
این اسطوره ها آن گونه که باید نتوانسته ایم عمل کنیم اما باید تا جایی که امکان 
دارد اداره ها و سازمان ها در برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم و معرفی 

این اسطوره ها همکاری لازم را داشته باشند.
استاندار قم یادآور شد: در مراسم تشییع باشکوه شهید سلیمانی خدا را 
شاکریم که توانستیم با تدابیر لازم بدون کوچکترین مشکلی مراسم باشکوه 

میلیونی برگزار کنیم.

استاندار قم :

نباید بروکراسی ها  مانع کار سرمایه گذاران و خیرین شود

 رئیس شورای اسلامی شهر قم الحاق اخیر 560 
هکتار زمین به شهر قم را بدون هماهنگی قبلی با 

مدیریت شهری دانست و از این تصمیم انتقاد کرد. 
عبدالله جلالی دیروز و در یکصد و هفتاد و دومین 
جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر مقدس 
قم با اشاره به اضافه شدن 560 هکتار به محدوده 
شهری تنها در مدت سه روز اظهار کرد: در این طرح 
120 هزار نفر به صورت متمرکز به جمعیت پردیسان 

اضافه می شوند.
وی با تاکید بر اینکه هیچ گونه هماهنگی قبلی در 
این موضوع با مدیریت شهری صورت نگرفته است 
خاطر نشان کرد: این موضوع در روز بیست و چهارم 
آذر ماه بدون آن که در دستور کارگروه زیربنایی استان 
باشد مطرح شد و در روز بیست و هفتم آذر ماه نیز در 

شورای برنامه ریزی و توسعه استان به تصویب رسید.
البته  داد:  ادامه  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
مدیریت شهری از ساخت مسکن برای اقشار مختلف 
استقبال و تشکر می کند، اما معتقد است طی هفت 
سال گذشته در حوزه مسکن کوتاهی شده که امید 
است جبران شود. جلالی افزود: نکته دیگر این است 
که متأسفانه در بی اطلاع بودن یا بی توجهی مسؤولان 
استان، 11 هزار و 975 نفر از هم استانی های ما در 
طرح اقدام ملی مسکن و برای خانه دار شدن در پروژه 
امیرکبیر استان مرکزی یعنی در 80 کیلومتری قم 
ثبت نام کردند و شورای شهر در این اقدام تلاش کرد 
تا با مطالبه گری حقیقی خود، این افراد را به استان 
بازگرداند. رئیس شورای اسلامی شهر قم اضافه کرد: 
آمار نشان می دهد حدود 300 هکتار زمین فعلی 
در شهر که در اختیار راه و شهرسازی است می تواند 
باشد که  از 20 هزار واحد  پاسخگوی ساخت بیش 
زمین های 63 هکتاری انتهای شهرک قدس و 17 

هکتاری پردیسان از آن جمله است.
استاندار قم پروژه های بدون مطالعه را 

معرفی کند
وی تأکید کرد: معتقدیم این زمین های موجود و در 

دسترس، باید با فوریت و اولویت برای طرح اقدام ملی 
مسکن مورد استفاده قرار گیرد، بویژه آن که در این باره 
و طی هفت سال گذشته اقدامی در قم صورت نگرفته 

است.
جلالی تصریح کرد: پرسش اساسی ما این است که 
آیا بهتر نیست به جای اضافه کردن 560 هکتار به قم 
و بدون مطالعات زیرساختی، جمعیت پذیری، زیست 
محیطی، حمل و نقلی و مانند آن، ساخت همین 20 

هزار واحد برای اقشار کمتربرخوردار آغاز شود؟
داد: جالب  ادامه  قم  رئیس شورای اسلامی شهر 
این است که استاندار قم، مسؤولان سابق استان را 
به دلیل انجام کارهای بدون مطالعه سرزنش می کند، 
اما همین 560 هکتار هم بدون مطالعه به شهر الحاق 
می شود. عضو شورای اسلامی شهر قم در ادامه از 
استاندار قم خواست تا پروژه های بدون مطالعه در 

زمان مسؤولان قبلی استان را معرفی کند.
الحاق  برانگیز خواندن سرعت  با تحسین  جلالی 
560 هکتار به محدوده شهری قم این پرسش را مطرح 
کرد که این پروژه چه زمانی شروع و چه زمانی خاتمه 

می یابد و چرا زمان بندی آن مطرح نمی شود.
وی تصریح کرد: البته ما معتقدیم عملیاتی شدن این 

پروژه در سه سال آینده هم آغاز نخواهد شد.
وقتی  داد:  ادامه  قم  شهر  اسلامی  شورای  عضو 
مدیریت عالی دولت در استان قم می تواند تصمیم 
برای چنین پروژه ای را در مدت سه روز نهایی کند، 
آن گاه این پرسش پیش می آید که از مشکل انحراف 
ترافیک خیابان کیوانفر عاجز هستند، پروژه ای که 
مصوبه شورای ترافیک استان را نیز دارد، اما بیش از 

یک سال است که متوقف شده است.
جلالی افزود: باید پرسید چرا مدیریت استان مصوّبه 
12 ساله هیئت دولت برای حل مشکل سکونتگاه 
های غیررسمی و ساکنان زیر دکل های فشار قوی را 
در قم حل نمی کند، در حالی که هم طرح مطالعاتی و 

اولویت دارد و هم اعتبارات آن دیده شده است.
وی با انتقاد از عدم پاسخگویی مدیریت عالی استان 

به این مطالبه گری ها، به موضوع مترو قم اشاره و بیان 
کرد: مترو قم برای سال 1400 به دو هزار میلیارد تومان 
بودجه نیاز دارد که این مقدار در لایحه تقدیمی دولت 
به مجلس تنها 34 میلیارد تومان است. عضو شورای 
مدیریت  گوییم  نمی  ما  کرد:  تصریح  اسلامی شهر 
استان برای تحقق دو هزار میلیارد تومان تلاش کند، 
بلکه فقط تلاش کنند تا این 34 میلیارد را حداقل به 
35 میلیارد تومان برسانند، بویژه آن که استاندار قم 

رئیس شورای سازمان قطار شهری استان هم هست.
مسؤولان به میدان بیایند و گذشته را جبران 

کنند 
وی با انتقاد از اینکه پاسخ این پرسش ها فقط باید 
توسط مدیریت شهری داده شود، گفت: چرا برخی 
قوانین مانند شفاف سازی در پرداخت حق شهر از 
محل ارزش افزوده و یا سهم شهر از جرایم راهنمایی 
و رانندگی اجرایی نمی شود، در حالی که استاندار به 
عنوان نماینده عالی دولت باید این موارد را از دولت 

مطالبه و پیگیری کند.
بافت  هکتار  معضلات 1700  به  اشاره  با  جلالی 
فرسوده قم و تعریف 315 هکتار بافت تاریخی در آن 
تصریح کرد: متأسفانه دست مدیریت شهری در این 
گونه موارد بسته شده، در حالی که  مردم در بافت 

فرسوده مطالبه دارند و مُعطّ شده اند.
عضو شورای اسلامی شهر قم با بیان این که بخشی 
از مشکل مسکن در استان باید در بافت فرسوده حل 
بیایند  به میدان  تأکید کرد: مسؤولان  و فصل شود 
و گذشته را جبران کنند. وی اذعان کرد: البته این 
واقعیت ها، تلخ است، اما مردم باید همواره در جریان 
امور قرار بگیرند. جلالی به اشاره به این که پروژه ها 
باید دارای مطالعات مشخّص و بر اساس برنامه ریزی 
های دقیق باشد اضافه کرد: بحث این است که بیش 
از 700 شهر کشور، کمتر از 560 هکتار است و وقتی 
قرار است 560 هکتار به محدوده شهری قم اضافه 
شود، پس قطعا باید مطالعات روزآمد و لازم و کافی 

انجام شود.

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

عواقب افزایش محدوده شهر قم مطالعه شود


